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روزنامه صبح ایران

رحمانی فضلی:

صاحبان تریبون ها به جای امیدزدایی، امیدزایی کنند

علی لاریجانی:

شرایط سخت را باید به نفع کشور متحول کرد

کشف 3000 عقرب از متخلف زیست محیطی در قم

وزیر صنعت، معدن و تجارت: 

ذخیره سازی کالاهای اساسی 
بهتر از هر سال انجام شده است 

معاون اول رییس جمهوری: 

نباید  موضوعی 
از مردم پنهان بماند

وزیر صنعـت، معدن و تجـارت گفت: ذخیره سـازی 
کالاهای اساسـی بهتر از همه سـال های گذشـته انجام 
شـده و دولـت ارز مورد نیاز این کالاهـا را برای نیمه دوم 
امسـال و سـال آینده تهیه کرده و کنار گذاشـته است. 
رضا رحمانی روز سـه شـنبه در آیین تکریم خدمات 
»محمد شـریعتمداری« وزیر پیشـین صنعـت، معدن و 
تجـارت و معارفـه خـود بـه عنـوان وزیر جدیـد که با 
حضور اسـحاق جهانگیری معـاون اول رئیس جمهوری 

در محـل دائمی نمایشـگاه بیـن المللی تهـران برگزار 
شـد، افزود: راهکار مقابله با تحریم هـای ظالمانه توجه 
بـه بخـش خصوصـی، حفـظ جریـان تولیـد، توجه به 
نیـروی انسـانی و فنـاوری های نویـن اسـت.این مقام 
مسئول خاطرنشـان کرد: ذیل سـتاد تحریم 2 کارگروه 
تخصصی حفظ جریـان تولید و اشـتغال و تامین کالاها 
و مایحتـاج عمومـی تشـکیل شـده اسـت و همچنین 

چگونگی مدیریت بحـران ارز و تامیـن و ...

* باید اثر تحریم ها را به حداقل برسانیم 
* دولت نمی خواهد به مردم فشار جدیدی تحمیل شود

* بخش های تولیدی با ایستادگی تحریم ها را شکست می دهند
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مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم با تاکید نظارت دقیق بر نحوه توزیع لاستیک 
بین رانندگان گفت: پنج هزار و 215 حلقه لاستیک بین خودروهای سنگین و سبک استان توزیع شد. 
ابوالفضل جمالی در بیستمین جلسه ستاد تنظیم بازار قم در تالار امام جواد )ع( استانداری قم ، 
اظهار داشت: از این تعداد چهار هزار و 418 حلقه بین کامیون های برون شهری حمل بار و 797 حلقه 
نیز بین اتوبوس های برون شهری مسافربری توزیع شده است.وی افزود: در بخش درون شهری نیز 
یک هزار و 168 حلقه به سازمان اتوبوس رانی و 730 حلقه نیز به سازمان تاکسیرانی داده شده است.
جمالی یادآور شد: کمیته حمل و نقل ستاد تنظیم بازار استان با برگزاری دو جلسه در هفته موضوع 
توزیع لاستیک بین رانندگان سنگین را بررسی می کند، و کار توزیع لاستیک بین خودروهای سبک 

نیز توسط عوامل توزیع، و با ارایه معرفی نامه و کارت ملی به رانندگان صورت می گیرد...

مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: عواید و درآمدهای موقوفات قم نسبت به سال 
گذشته 34 درصد رشد داشته است.حجت الاسلام سید اسماعیل حسینی مقدم بعد از ظهر 
سه شنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه که در آستانه هفته وقف برگزار شد، اظهار داشت: 
ساختار وقف ساختار دقیق فقهی و حقوقی برای ماندگار کردن امور خیریه است.وی گفت: واقف با 
استفاده از ساختار فقهی و حقوقی وقف می تواند کار خیر فرهنگی و اجتماعی خود را برای همیشه 
بیمه نماید و از گزند حوادث حفظ کند.مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم افزود: باید جامعه به 
سمتی برود که سنت وقف فراگیر و همگانی شود و هر مسلمانی در هر سنی و مسئولیتی که قرار 
دارد به انجام عمل وقف اهتمام نماید.حجت الاسلام حسینی مقدم تصریح کرد: برای تحقق این امر 

بخشی از رسالت سنگین فرهنگ سازی و ترویج فرهنگ وقف ...

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم: 

توزیع بیش از پنج هزار 
حلقه لاستیک بین رانندگان قم 

مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم  خبرداد

رشد34درصدی 
درآمد موقوفات قم

انتخابات ریاست جمهوری سال 96 گفت:  رقیب روحانی در 
و  انتقادها  دائم  و  کنند  می  بزرگ  را  مسائل  روحانی  مخالفان 
امروز سرکار  اگر  اینها  می دهند، خود  انجام  تندی  برخوردهای 
بیایند هیچ کاری نمی توانند انجام دهند. سیدمصطفی هاشمی طبا 
درباره افزایش انتقادهای مخالفان روحانی به دولت گفت: برای رفع 
مشکلات فقط نباید شعار بدهیم بلکه باید راه حل ارائه کنیم، خود 

من انتقاداتی به آقای روحانی دارم اما اینکه فکر کنیم ...

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: آنهایی که همه تلاششان 
را برای تضعیف تیم مذاکره کننده هسته ای به کار بستند و پس از 
برجام هم با کارشکنی بهانه به دست دشمنان دادند حالا دلواپس 
شده و دولت را مسبب همه مشکلات می دانند. داریوش قنبری با 
اشاره مسئول بودن همه افراد در قبال وضع موجود کشور گفت: 
زمان شروع  در  که  داریم. طیفی  به خاطر  را  دلواپسان  ما  همه 

مذاکرات ایران با 1+5 شکل گرفت و ...

سیدمصطفی هاشمی طبا: 

مخالفان روحانی فقط شعار 
می دهند، راه حل ندارند

داریوش قنبری فعال سیاسی اصلاح طلب ؛ 

وقت کارشکنی و زیر 
سوال بردن دولت نیست
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گفت و گوی ملی ابزار 
مقابله با تحریم ها است 

احمد توکلی:

ایرادات سی اف تی حل شدنی است

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم
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مشکلات با سخنرانی 
حل می شود 

رییس جمهور روحانی در جمع مدیران ارشد وزارت 
اقتصاد تا می توانست به بانک ها تاخت. رییس جمهور در 
مورد بانک ها گفت:» بانک ها پایه پولی را بالا می برند؛ 

یعنی از یک طرف با یک دست به مردم خدمت می کنند، با یک دست دیگر فشار بر 
جامعه می آورند. بانک ها باید سالم سازی شوند. بانک های خصوصی که وضع شان خیلی 
بد است. بعضی از بانک های دولتی هم وضع شان خوب نیست. بانک باید از بنگاه داری 
خارج شود تا بتواند عادلانه رفتار کند. در تهران، اول، وسط و آخر خیابان، نبش خیابان 
و جای حساس شهر را شما پیدا نمی کنید که بانک ها نگرفته باشند. چرا؟ یک رقابت 
ناسالم بین بانک ها پیدا شده است.«آقای رییس جمهور حرف های خوبی زدند اما همه 
این نقدها را ما هم می دانستیم حتی بیشتر از رییس دولت می توانیم در مورد بانک 
و بانکداری حرف بزنیم و اگر لب بگشاییم مثنوی هفتادمن می شود.مشکل بانک ها را 
که ما نباید حل کنیم! سال هاست رویه بانک ها مشخص است و این وظیفه دولت و 
دستگاه های نظارتی است که بانک ها را مدیریت کنند.سران محترم قوا! شما هم مثل 
ما می دانید که بانک ها مشکل دارند، خوب بسم الله، اصلاح نظام بانکی را آغاز کنید تا 
در مسیر درست قرار بگیرند و الا با حلوا حلوا گفتن که دهان شیرین نمی شود.بعضی 
وقت ها شنیدن برخی حرف ها از مسؤولان کشور خنده دار است. مسؤولی از نهاد و 
سازمان های زیر دست خود انتقاد می کند بدون اینکه با آنها برخورد کند.انتقاد کردن را 
به ما واگذار کنید؛ منظورم از ما یعنی جامعه است و اصلاح و عنداللزوم برخورد کردن را 
خود به عهده بگیرید. نمی شود ما هم انتقاد کنیم، شما هم انتقاد کنید و بعد هیچکس 
نباشد به این انتقادها رسیدگی کند، دورهمیِ انتقاد که نیست! به نظر می رسد برخی 
از مسؤولان کشور، راه را پیدا کرده اند و برای فرار از به عهده گرفتن مسؤولیت خود در 
قامت نقد قرار می گیرند که انگشت اتهام به سمت آنها گرفته نشود. در مورد همین 
بانک ها تمام مسؤولان در تمام قوا و نهادها مقصر هستند و نمی توانند با قرار گرفتن 
در جایگاه اپوزیسیون، از زیر بار کم کاری خود فرار کنند.این حرف های خوب زده شده 
است اما کی اجرایی خواهد شد، خدا می داند. آیا بهتر نبود به طور مثال رییس جمهور 
در سخنان خود می گفت ما با اتخاذ سیاستی توانستیم مشکلات بانک ها را حل کنیم. 
ما توانستیم در این 5 سال گذشته سیستم بانکداری کشور را حل کنیم.این همه سال 
می گذرد و آش همان آش است و کاسه همان کاسه. همه حرف ها تبلیغاتی است. این 
دولت آن دولت ندارد. آنقدر تن به حرف ها داده ایم که مسؤولان فکر می کنند مشکلات 
کشور با سخنرانی حل می شود.به خاطر همین عادت غلط است که می بینیم مشکلات 
ریز و درشت از در و دیوار مملکت بالا می رود و یک قلدر در ینگه دنیا می تواند با یک 
امضا، اقتصاد کشور را دچار بحران کند.مسؤولان فکر می کنند "هستند؛ چون حرف 

می زنند" اما "دو صد گفته چون نیم کردار نیست".

انتخابات ۲۰۱۸ و پیامدهای آن 
یکدست  حاکمیت  سال  دو  از  پس  سرانجام 
جمهوریخواهان بر ارکان قدرت در امریکا، یکی از دو 
مجلس کنگره به کنترل دموکرات   ها درآمد. همانگونه که 
اغلب برآوردها و نظرسنجی   ها پیش  بینی می   کردند، در 
انتخابات میاندوره    ای ۲۰۱۸ اکثریت کرسی   های مجلس 

نمایندگان به دموکرات   ها رسید و جمهوریخواهان توانستند برتری خود را در سنا 
همچنان حفظ کنند. بازگشت دموکرات  ها به جایگاه اکثریت در مجلس نمایندگان 
بعد از هشت سال، آن هم دو سال بعد از آغاز ریاست جمهوری دونالد ترامپ، تغییرات 
قابل توجهی بر سیاست   های داخلی و خارجی امریکا برجای خواهد گذاشت. شکست 
جمهوریخواهان در مجلس نمایندگان که ماهیتی فراگیرتر در مقایسه با سنا دارد، میزان 
نارضایتی از دولت جمهوریخواه را نشان می   دهد. این در حالی بود که جمهوریخواهان، 
به ویژه شخص ترامپ امیدوار بودند که بهبود شاخص    های اقتصادی و اتخاذ سیاست 
سخت  گیرانه در قبال ورود پناهجویان و مهاجران غیرقانونی، شهروندان امریکایی را 
راضی کند. با این حال، براساس برآوردهای اولیه، قریب به 55 درصد از رای   دهندگان 
در انتخابات روز سه   شنبه )ششم نوامبر( به سیاست  های دولت جمهوریخواه رای منفی 
دادند. به هر حال، از سوم ژانویه ۲۰۱۹ و با آغاز به کار کنگره یک صد و شانزدهم 
امریکا، دموکرات    ها ریاست مجلس و کلیه کمیته  های آن را در دست خواهند گرفت. 
از آن پس تا دو سال بعد، ترامپ برای پیشبرد برنامه   های خود باید از سد محکم 
دموکرات  ها در سنا بگذرد. مجلس نمایندگان نقش تقریبا انحصاری در تدوین و تنظیم 
بودجه دولت فدرال دارد و قادر است با تغییر در ارقام بودجه، کاخ سفید را در پیشبرد 
برنامه   های خود به شدت تحت فشار قرار دهد. ضمن اینکه کنترل دموکرات   ها بر 
مجلس نمایندگان، فرصت طلایی را در اختیار آنان قرار می    دهد که در مورد پرونده   های 
متعدد دونالد ترامپ از اتهام تبانی با روس    ها تا بحث فرار مالیاتی و روابط غیراخلاقی با 
برخی از زنان، تحقیقات کنند. این اختیارات تا حد اعلام جرم علیه رییس  جمهوری و 
درخواست برای محاکمه و برکناری وی در سنا نیز امتداد می   یابد. از این   رو قابل انتظار 
خواهد بود که ترامپ در دو سال بعدی ریاست  جمهوری به شدت تحت فشار سنگین 
دموکرات  ها قرار خواهد داشت که به پیروزی در سال ۲۰۱۸ به سکویی برای پیروزی 

در سال ۲۰۲۰ و بازپس  گیری کاخ سفید می  نگرند.

محمدهاشمی :

اگر مجلس و صدا و سیما سیاه نمایی نکنند
 از پس تحریم ها برمی آییم

یک عضو سابق مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: مجمع تشخیص 
مصلحت نظام بر اساس منافع و مصالح کشور تصمیم می گیرد. 

محمدهاشمی ،  درباره رد لایحه الحاق دولت جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون 
مبارزه با تامین مالی تروریسم »CFT« و اعاده آن به مجلس شورای اسلامی گفت: 
شورای نگهبان بر اساس آن چه که وظیفه قانونی این شوراست عمل کرده و نظرش را 
گفته است.وی ادامه داد: مطابق قانون این لایحه به مجلس شورای اسلامی بازمی گردد 
که مجلس وظیفه دارد اصلاحات را طبق نظر شورا انجام دهد و مرجع تصمیم گیری 
هم قوه مقننه خواهد بود که اگر اختلافات حل نشد، لایحه را به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام می فرستند.این عضو سابق مجمع تشخیص مصلحت نظام خاطرنشان 
کرد: مجمع تشخیص مسائل را بررسی و بر اساس اصل مصلحت نظام تصمیم گیری 
می کندرئیس دفتر رئیس دولت سازندگی با اشاره به تحریم های جدید از سوی دولت 
آمریکا گفت:  تحریم های جدیدی که رئیس جمهور آمریکا اعلام کرده فلج کننده 
نیستند زیرا در حال حاضر هشت کشور می توانند نفت ایران را خریداری کنند و حتی 
کشورهایی که در چارچوب سیاست های صلح آمیز هسته ای با ایران همکاری دارند، 
از تحریم ها معاف هستند.وی ادامه داد: با این دوتبصره ای که در خصوص تحریم ها 
علیه ایران داده شده فروش نفت ایران آنطور که ترامپ می گفت به صفر می رسد 
نخواهد رسید.هاشمی تاکید کرد: تحریم های جدید ایالات متحده آمریکا بیشتر جنبه 
روانی دارد تا اقتصادی،  بیشتر روی مردم کوچه و بازار تاثیر گذاشته است که باید 
صاحبان تریبون به این مسئله دقت کنند.وی خاطرنشان کرد: اگر مجلس و صدا و 
سیما همراهی کنند و سیاه نمایی نداشته باشند قطعا از پس تحریم ها برخواهیم آمد اما 

اگر سیاه نمایی کنند قطعا شکست می خوریم .

خطیب نماز جمعه تهران :

مسئولین به ارزش پولی ملی توجه داشته باشند
خطیب نماز جمعه تهران گفت: از مسئولین می خواهیم که نسبت به ارزش پولی 
ملی توجه داشته باشند و یا اینکه حداقل تمهیداتی را نسبت به زواری که به اربعین 
رفتند می اندیشیدند، انتظار می رود برای سال های بعد مشکلی در این موضوعات 
نداشته باشیم.حجت الاسلام کاظم صدیقی خطیب نماز جمعه این هفته تهران با 
اشاره به برگزاری مراسم اربعین، افزود: چه مانور و همایشی بود مراسم اربعین؛ واقعا 
آنگونه که رهبری فرمودند این اجتماع عظیم جهانی توصیف ناپذیر است. اجتماعی 
که در گذشته و عصر ما چنین چیزی نبوده و نیست. این اجتماع خود جوش است و 
از عشق مردم بر می آید. لذا از خدا تشکر می کنیم که دلها را از محبت امام حسین 
)ع( مملو کرده که اینگونه مرد و زن به سمت این مراسم با همه سختی هایی که 
دارد حرکت می کنند و این به نوعی شکست تفکر اشرافی گری، رفاه زدگی و مادی 
گرایی در جهان است.  خطیب نماز جمعه تهران تصریح کرد: در این مراسم هر فردی 
ساخته می شود؛ کلاس تحمل سختی ها و فشارها است. کلاس خودسازی است و از 
طرف دیگر مانور وحدت است. وحدت میان ایران و عراق و دیگر کشورهای اسلامی 
در جهان. دشمنان اسلام همواره میان کشورهای اسلامی تخم نفاق و اختلاف را می 
افشانند که این بار هم دیدید که این نمایش وحدت نقشه آنها را خنثی کرد.  امام 
جمعه موقت تهران با بیان اینکه ما از دولتمردان عراق و از مردم عاشق امام حسین )ع( 
آن کشور که از سابقون این مسیر هستند، کمال تشکر را داریم، گفت: از کلیه کسانی 
که موکب ها را برپا کردند، پذیرایی کردند، کسانی که در تامین امنیت مراسم نقش 
داشتند، نیروی انتظامی و دیگر عزیزان تشکر می کنم. از مسئولین توقع داریم برای 
مساله توزیع ارز برای سال آینده آماده شوند تا همانند امسال دیگر این مساله دچار 

رنجش ایرانی ها نشوند.

واکنش سرلشکر جعفری به پمپئو:

 بیش از این آمریکا را بی آبرو نکنید
فرمانده کل سپاه در واکنش به اظهارات سخیف پمپئو علیه فرمانده نیروی قدس سپاه 
با تاکید بر اینکه همگان می دانند تدبیر بی نظیر "قاسم سلیمانی" سرزمین های اسلامی را 
از لوث وجود تروریستهای تکفیری دست نشانده شما پاک کرد، گفت: بیش از این آمریکا 

را بی آبرو نکنید.
به گزارش سپاه نیوز در پی اظهارات سخیف روز دوشنبه ۱۴ آبان مایک پمپئو، وزیر 
امور خارجه امریکا در کنفرانس خبری مشترک با وزیر خزانه داری این کشور و توجیه 
اعمال تحریم های ظالمانه علیه ملت ایران با اتهام زنی به سرلشکر سلیمانی، فرمانده دلاور 
و محبوب نیروی قدس سپاه که ایفاگر نقشی بی بدیل در شکست توطئه امریکایی، عبری 
و عربی داعش و تروریست های تکفیری علیه مردم منطقه بود، سردار سرلشکر پاسدار 
محمدعلی جعفری فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تقبیح سخنان وی اظهار 
کرد: آقای پمپئو، اگر به فکر آبروی خود نیستید، لااقل دلتان به حال حیثیت کشورتان 
بسوزد. این اظهارات مضحک و از سر عجز و ناتوانی را چرا و با چه هدفی بیان می کنید؟ 
یعنی شما واقعا اعتقاد دارید عربستان که دستانش تا مرفق به خون هزاران تن از مردم 
مظلوم یمن ، بحرین و نیز مردم و اتباع خود از جمله خاشقچی آلوده است، با تروریسم 
مبارزه می کند؟وی با اشاره به نقش سرلشکر سلیمانی در نجات و رهایی ملت های عراق 
و سوریه از فتنه داعش و جنایات تروریست های تکفیری در جبهه مقاومت، تصریح کرد: 
این شما هستید که دستتان به خون مظلومان منطقه آغشته است یا سردار سلیمانی 
که عمر خود را برای مبارزه با تروریسم و داعشی های دست پرورده شما صرف کرده و 
می کند.سرلشکر جعفری در ادامه تصریح کرد: همگان می دانند با دستان پاک و تدبیر 
بی نظیر و همت بلند قاسم سلیمانی این اسوه و الگوی مقاومت، تروریست های تکفیری 
و غیر تکفیری به درک واصل و خون ناپاک مزدوران و جنایتکاران شما به زمین ریخته 
شده که نتیجه اش پاک شدن سرزمین کشورهای مظلوم اسلامی منطقه از لوث وجود 
تروریست های تکفیری است.فرمانده کل سپاه، آمریکا، رژیم اشغالگر قدس و عربستان را 
حامیان اصلی تروریسم تکفیری خواند و تاکید کرد: بیش از این آمریکا را با این اظهارات 

سخیف و ذلیلانه بی آبرو نکنید.

سردار سلامی: 

ملت با اقتدار تهدیدهای
 دشمن را به فرصت تبدیل کرده است 

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: ملت ایران با اقتدار خود در 
منطقه تاکنون تمامی تهدیدهای دشمن را به فرصت تبدیل کرده است. 

سردار سرتیپ حسین سلامی شامگاه چهارشنبه در حاشیه برگزاری سومین 
بزرگداشت »مجاهدین در غربت« در گفت و گو با ایرنا افزود: ایستادگی و ثبات قدم ملت 
ایران در برابر تهدیدها، همه فشارها و تهدیدهای دشمن را به فرصت های زیبایی برای 
ملت ایران تبدیل می کند. جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی اضافه کرد: 
به فضل الهی تاکنون فرصت های بزرگی برای تقویت قدرت دفاعی، سیاسی، نفوذ منطقه 
ای و شکوفایی علمی و استقلال اقتصادی کشور ایجاد شده است.وی افزود: مردم ایران 
تجربه بزرگی دارند که با ایستادگی و ثبات قدم می توانند دشمن را به انزوا بکشانند.سلامی 
اضافه کرد: در آینده ای نزدیک شاهد عبور از همه مشکلات اقتصادی و سیاسی کشور 
مقتدر ایران و افول بیشتر دشمنان خواهیم بود.وی افزود: صحنه روزگار به سود جمهوری 
اسلامی ایران در جریان است و هیچ نگرانی خاصی وجود ندارد.سلامی به نقش ایران در 
منطقه اشاره کرد و گفت: به فضل الهی همانطور که شاهد هستیم و صحنه ها را رصد می 
کنیم تمام تحولات سیاسی که در منطقه در حال رخ دادن است همه در جهت تقویت 
قدرت سیاسی انقلاب اسلامی و جمهوری اسلامی ایران  بوده است.وی اضافه کرد: اگر 
مروری به انتخابات و صحنه سیاسی لبنان، زنده شدن مجدد جریان بازگشت در فلسطین 
و پیروزی های بزرگی نظام سوریه داشته باشیم همه نشان از بیداری اسلام در منطقه 
دارد.وی اضافه کرد: امروز یمن در آستانه پیروزی قرار گرفته و آمریکا نیز در اعمال تحریم 
های اقتصادی علیه جمهوری اسلامی ایران به عجز خود اعتراف کرده است که همه این 
تحولات سیاسی منطقه به نفع جمهوری اسلامی ایران است.جانشین فرمانده کل سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی تصریح کرد: امت اسلام در حال بازیابی یک وحدت و هویت 
جدید در عالم است که این امر هم به نفع ملت ایران و هم به نفع جهان اسلام خواهد بود.

میرزایی عضو فراکسیون امید ؛ 

انتساب انتشارلیست جدیدتحریم آمریکا 
به داخل کشورتفرقه افکنانه است 

نماینده مردم ایلام در مجلس شورای اسلامی گفت: نسبت دادن انتشار لیست جدید 
تحریم آمریکایی ها به داخل کشور، اقدامی تفرقه افکنانه است که هیچ کمکی به مقابله 

با تحریم ها نمی کند. 
جلال میرزایی درباره توئیت اخیر یک نماینده مجلس درباره انتشار لیست اسامی 
جدید تحریمی آمریکا، افزود: سوال من این است که این نماینده از کجا توانسته در این 
فرصت کوتاه لیست را تطبیق دهد و از کجا مطمئن است این لیست همان کسانی 
هستند که دور قبل تحریم ها را دور زده اند.وی ادامه داد: وی بر اساس چه مستنداتی 
دیگران را متهم می کند زیرا هم اکنون کسی مدعی نیست این لیست را در اختیار داشته، 
اگر سندی دارد در اختیار دستگاه های امنیتی یا دستگاه قضایی قرار دهد.نماینده مردم 
ایلام در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: در شرایط کنونی که آمریکا دوباره تحریم هایی 
را علیه ایران اعمال کرده پرداختن به این مسائل کمکی به مقابله با تحریم ها نمی کند. 
این عضو فراکسیون امید مجلس اظهار داشت: اینگونه تهمت ها مشکلی را حل نمی کند 
اگر این نماینده اطلاعات خاصی دارد آن را در اختیار دستگاه امنیتی و یا دستگاه قضایی 
بگذارد.میرزایی اضافه کرد: امروز هر کسی هر اطلاعات خامی که به دستش می رسد، 
بدون بررسی صحت و سقم و توجه به عواقب آن را منتشر می کند که این رویه اشتباهی 
است که باید جلوی آن گرفته شود.یک نماینده مجلس روزدوشنبه گذشته در توئیتی 
نوشت لیست اسامی جدید تحریمی آمریکا منتشر شد، تقریبا همه افراد و مجموعه های 
فعال در دور زدن تحریم های قبلی در آن دیده می شوند، سوال این است این اطلاعات از 

کجا به دست دشمن رسیده است؟ سازمان های امنیتی بررسی کنند.

کوچکی نژاد عضو فراکسیون ولایی مجلس اعلام کرد

عزل مدیران بازنشسته پس از ۲۶ آبان
عضو فراکسیون ولایی مجلس گفت: سازمان بازرسی و دیوان محاسبات باید اجرای 
قانون ممنوعیت به کارگیری بازنشستگان را در دستور کار خود قرار دهند و بعد از ۲۶ 

آبان مدیران بازنشسته را عزل کنند.
جبار کوچکی نژاد با اشاره به اینکه مدیران بازنشسته باید تا ۲۶ آبان ترک خدمت کنند، 
اظهار داشت: جای تاسف دارد که برخی از بازنشستگان حاضر به کناره گیری از سمت 
خود نیستند و فرصت خدمت را از جوانان نخبه و متخصص گرفته اند.عضو فراکسیون 
نمایندگان ولایی مجلس تصریح کرد: در اغلب مجموعه های کشور مدیران و مسئولان 
بازنشسته وجود دارند که باید قانون به طور کامل و بدون هیچگونه استثنائی اجرا و این 
افراد از سمت خود برکنار شوند.کوچکی نژاد تاکید کرد: قانون منع به کارگیری بازنشستگان 
به صورت کاملا صریح و روشن تکلیف بازنشستگان را مشخص کرده است و دیکر کسی 
نمی تواند برای تثبیت جایگاه خود این مصوبه مجلس را دور بزند.وی با اشاره به طرح 
اصلاح قانون منع به کارگیری بازنشستگان برای استثنا کردن برخی از مسئولان، گفت: 
برخی افراد تلاش زیادی برای تصویب این طرح کردند اما از ابتدا کاملا مشخص بود که 
این طرح شانسی برای تصویب در مجلس ندارد و همه بازنشستگان بدون استثنا باید از 
سمت خود کنار بروند.عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس با تاکید بر ضرورت ورود 
سازمان بازرسی و دیوان محاسبات به این موضوع، اظهار داشت: سازمان بازرسی و دیوان 
محاسبات باید اجرای قانون ممنوعیت به کارگیری بازنشستگان را در دستور کار خود قرار 

دهند و این افراد را عزل کنند.

رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس: 

۲۲ ایراد شورای نگهبان
 به CFT یکشنبه بررسی می شود 

رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: ۲۲ ایراد شورای 
نگهبان به لایحه الحاق ایران به کنوانسیون مقابله با تامین مالی تروریسم )CFT ( یکشنبه 

با حضور دستگاه های مخالف و موافق لایحه در این کمیسیون بررسی می شود. 
»حشمت الله فلاحت پیشه« اظهار داشت: ۲۲ ایراد شورای نگهبان در اختیار 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس قرار گرفت که به دلیل محرمانه نبودن 

ایرادات، آن را در اختیار نمایندگان مجلس گذاشتیم.
وی افزود: این کمیسیون در راستای بررسی هر چه سریع تر این لایحه در مجلس، 
روز یکشنبه از تمامی دستگاه های مرتبط با CFT که مخالف یا موافق هستند و نماینده 
شورای نگهبان دعوت کرده است، در این جلسه از دستگاه ها نظر مشورتی اخذ می شود.

رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تصریح کرد: شورای نگهبان 
در این ۲۲ ابهام و ایراد، در چند مورد ابهام و در مواردی ایراداتی اعلام کرد ولی در پایان به 
صورت کلی بیان کرده که 'با توجه به ایرادات و اشکالات متعدد مذکور با عنایت به اینکه 
الحاق به این کنوانسیون، با فرض غیرقابل اصلاح بودن اشکالات وارد بر آن، خلاف منافع 

و امنیت ملی جمهوری اسلامی ایران است، مغایر موازین شرع شناخته شد.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: 
استراتژی ما اکنون باید این باشد که ضمن 
اینکه از دیپلماسی استفاده می کنیم، از 
بهره  ظرفیت های درون کشور حداکثر 

برداری را داشته باشیم. 
علی لاریجانی رئیس مجلس شورای 
اسلامی در دیدار با استانداران کرمانشاه، 
و  خوزستان  ایلام،  لرستان،  همدان، 
مرکزی با بیان اینکه شرایط کنونی کشور 
بعد از انقلاب اسلامی حساس و منحصر 
به فرد است، گفت: تحریم ها تا حدودی 
جاده کاری و اقتصادی کشور از این جهت 
که در ثقل صادرات و سرمایه گذاری بود را 
تحت تاثیر قرار داده است و باید با مکانیزم 
های مختلف سطح فشار ناشی از آن را 

کاهش دهیم.
وی تصریح کرد: در کل آنچه آمریکایی 
ها دنبال می کردند که یک فشار عجیبی 
به ایران وارد شود و شرایط داخلی را به هم 
اما موفق نشدند که از جمله آنها شعار صفر 
کردن فروش نفت که واقعا موفق نبود و 
بعد از آن گفتند که به برخی کشورها 

اجازه دادیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه سوال این است در این مرحله چه 
کارهایی می توان انجام داد، گفت: چرا 
وقتی به یک دوره سخت می خوریم یک 
رویکرد این است که مدام بر سر خود 
بکوبیم و عزاداری کنیم و یک رویکرد هم 
این است که این صحنه سخت را چگونه 
می توان به نفع کشور متحول کرد؛ به هر 
حال این را که ما به وجود نیاورده ایم و 
ایران این شرایط را به وجود نیاورده است 

چرا که ایران مذاکره کرد و به یک توافق 
رسید اما آن ها به هم زدند.

لاریجانی افزود: البته دسایسی هم بود 
و بعضی از کشورهای منطقه نیز در آن 
نقش داشتند که باید بعدها به حساب 
آن ها رسید ولی به هر حال همه این 
ها دست به دست هم دادند. اگر ما ساز 
و کارهایی را در کشور طراحی کنیم تا 
فعال  نشده،  بالفعل  استعدادهایی  این 
شود و بخش خصوصی انگیزه پیدا کرده 
و سرمایه گذاری کنند و سرمایه گذاری 
اختیارات  برای آن ها سهل کنیم و  را 
متمرکز را برداریم و به استان ها بدهیم، 
این ها همه روی هم رفته می تواند شرایط 
را متحول کند و در کنار آن حتما باید از 

دیپلماسی استفاده کرد.
از  برخی  گرچه  اینکه  بیان  با  وی 
همسایگان مغرضانه عملی می کنند اما 
با همسایگانمان مشکلات مهمی نداریم، 
اظهار داشت: با بسیاری از همسایگان که 

حدود ۱5 کشور می شوند رابطه داریم و 
گفت وگو می کنیم و کار اقتصادی انجام 
می دهیم ولی برخی از آن ها مغرضانه 
سیستمی را برای مسئله سازی در ایران 

ایجاد کرده اند.
رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه 
باشد  این  باید  اکنون  ما  استراتژی  داد: 
که ضمن اینکه از دیپلماسی استفاده می 
کنیم، از ظرفیت های درون کشور حداکثر 
بهره برداری را داشته باشیم و بهره وری 
نرخ  و  وری  بهره  که  چرا  ببریم  بالا  را 
سرمایه گذاری ما پایین است و صادرات 

را گسترش دهیم.
لاریجانی در ادامه با اشاره به برگزاری 
نشست با استانداران، ادامه داد: این طراحی 
که رهبری معظم انجام دادند تا این جلسه 
برگزار شود به دلیل اختیاراتی است که 
داده اند تا بتوان برای حل مسائل چه در 
سطح ملی و چه استانی تصمیم گیری 
های فوری داشت، اما همان تصمیماتی 

که آنجا گرفته شد از نظر اینکه نرخ ارز از 
آن وضعیت خارج شده و تا حدودی ثبات 
ایجاد کرده و تشنجات را کاهش دهیم 
موفق بوده و هنوز هم آن را دنبال می 

کنیم تا متعادل تر شود.
وی افزود: در مورد طرح بازار ثانویه هم 
در این جلسه بحث شد تا برای صادرات 
و واردات میدان وسیع تری ایجاد شود یا 
برای نقدینگی تصمیماتی گرفته شد که 
یکی از آن ها موضوع طرح های عمرانی 
و بانک ها بود و بانک های خصوصی که 
بعضا مشکلاتی را به وجود می آورد تا یک 
ساز و کارهایی برای انتظام بخشی آن ها 

ایجاد شود که به مرور انجام خواهد شد.
رئیس مجلس خطاب به استانداران 
عنوان کرد: شما که اکثر از استان های 
مرزی هستید، از این مزیت مرزی بودن 
باید استفاده کنید و این مهم است استانی 
که مرزی باشد می تواند از این ظرفیت 
استفاده کند. لاریجانی با اشاره به موضوع 
اختیارات استان ها که استانداران بدان 
اشاره کردند، گفت: اختیارات استان ها 
حتما حرف درستی است و این بحث در 
شورا هم مطرح شد و قرار شد آقای وزیر 
کشور در دولت این اختیارات را به استان 

ها تفویض کند.
وی تصریح کرد: واگذاری طرح های 
جدی  باید  که  است  مهم  نیز  عمرانی 
گرفته شود و در این صورت سال آینده 
بهتر می توان کار کرد ضمن اینکه سال 
آینده بودجه عمرانی زیادی وجود ندارد، 
بنابراین باید بسترهای بخش خصوصی را 

فعال کنیم.

رقیب روحانی در انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۶ گفت: مخالفان روحانی مسائل 
را بزرگ می کنند و دائم انتقادها و برخوردهای تندی انجام می دهند، خود اینها اگر امروز 

سرکار بیایند هیچ کاری نمی توانند انجام دهند. 
سیدمصطفی هاشمی طبا درباره افزایش انتقادهای مخالفان روحانی به دولت گفت: 
برای رفع مشکلات فقط نباید شعار بدهیم بلکه باید راه حل ارائه کنیم، خود من انتقاداتی 
به آقای روحانی دارم اما اینکه فکر کنیم آقای روحانی و وزرایش می توانند همه مشکلات 

را رفع کنند واقعا این یک انتظار کاملا بی خود است.
وی افزود: خیلی مسائل است که در اختیار دولت نیست. همین تحریم های آمریکا را 
مشاهده کنیم، آمریکا کشورها را تهدید می کند که حتما باید با ایران رابطه خوبی نداشته 

باشند، چه طور آقای روحانی می تواند مشکلاتی ناشی از این اتفاق را حل کند.
اف ای تی اف و خیلی مسائل دیگر در اختیار دولت نیست

این نامزد انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۶ یادآور شد: تبدیل مصوبات مجلس 
درباره FATF به قانون دست آقای روحانی نیست. وقتی شورای نگهبان روندی را پیش 
می گیرد که ممکن است آن مصوبات قانون نشوند، تبعاتش این خواهد بود که رابطه 
پولی و مالی ایران با همه کشورها به هم بخورد. آقای روحانی چه کار می تواند انجام دهد 

بنابراین یکسری مسائل خارج از اختیار آقای روحانی است.

وی افزود: همه کسانی که درباره درآمدهای ارزی، فروش نفت و حجم نقدینگی در 
کشور نظر می دهند، به دولت انتقاد می کنند و می گویند این کار بشود و آن کار نشود، 
هیچ کدام راه حل ندارند، به این معنا که بگویند »راه حل این است تبعاتش این است 
آقای روحانی به این راهکار عمل کند«. حتی نامه هایی که اقتصاددان ها نوشتند همه 
اش یکسری رهنمود است. هر کدام از این کارها در صورت اجرا تبعات خاصی برای 

کشور دارد.
این فعال سیاسی تأکید کرد: به نظر من مسائل امروز به جایی رسیده که هیچ رئیس 
جمهوری نمی تواند مشکلات کشور را حل کند. بخصوص آنکه امروز یکسری ها از نظر 
سیاسی با آقای روحانی مخالف هستند. این افراد مسائل را بزرگ می کنند و دائم انتقادها 
و برخوردهای تندی انجام می دهند، خود اینها اگر امروز سرکار بیایند هیچ کاری نمی 
توانستند انجام دهند. نهایتا ممکن است دوباره یک پولی بین مردم تقسیم کنند و کارهای 

اینچنینی را در جامعه دنبال می کنند.
هاشمی طبا یادآور شد: منتقدان دولت بیشتر انتظار دارند و می خواهند دولت برای 
حل مشکلات کشور همه کار کند، مگر آقای روحانی چه کار می تواند انجام دهد. البته 
هیچ کدام از این مسائل در برابر مسئله سرزمینی ایران مشکل اصلی محسوب نمی شوند 

چون همه این مسائل کم و بیش قابل کنترل هستند.

علی لاریجانی:

شرایط سخت را باید به نفع کشور متحول کرد

سیدمصطفی هاشمی طبا: 

مخالفان روحانی فقط شعار می دهند، راه حل ندارند

اخبــار سرمقاله

یادداشت 

اخبـار

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: با خروج آقای 
جهانگیری از دولت اصلاح طلبان نه تنها ضرر نمی کنند 
بلکه این اقدام مسیر رو به رشدی را مقابل اصلاح طلبی 

باز می کند.
محمد علی  ابطحی درباره اصرار برخی اصلاح طلبان 
بر خروج جهانگیری از دولت گفت: بنده در همان ماه 
اول بعد از پیروزی آقای روحانی در انتخابات در چند 
توییت و حتی طی صحبتی با آقای جهانگیری پیشنهاد 
کردم که ایشان از دولت خارج شود، استدلالم هم این 
بود که آقای جهانگیری در دولت نه تنها ظرفیت کار 
نخواهد داشت بلکه از طرفی مشکلات دولت هم بر 
دوش ایشان گذاشته می شود.وی ادامه داد: با شناختی 
که از آقای روحانی داشتیم قابل پیش بینی بود که  در 
دور دوم فضا را برای اصلاح طلبان باز نکنند که در این 

شرایط آقای جهانگیری هم در غربت بمانند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: آقای جهانگیری 
اگر در همان ابتدای کار دولت دوازدهم از دولت خارج 
می شد هم می توانست ظرفیت خوبی برای کمک به 
دولت از بیرون باشد، هم یک کمک فکری به جریان 
برای  ماندگار  کاندیدای  یک  هم  و  بود  طلب  اصلاح 
اصلاح طلبان در انتخابات ۱۴۰۰، اما متاسفانه دیدگاه 
من آن زمان جدی گرفته نشد و می بینیم که امروز 

دوباره مطرح می شود.
ابطحی با بیان اینکه جهانگیری در دولت ظرفیت 

زیادی برای کار نخواهد داشت تاکید کرد: امروز یک 
جریان سیاسی داخل دولت تصور می کنند می توانند 
از  که جدای  کنند  بینی  پیش  برای خود  ای  آینده 
جریان اصلاحات باشد و به دنبال این هستند که حزب 
یا تشکیلاتی راه اندازی کنند در  چنین شرایطی آقای 
جهانگیری به عنوان نماینده اصلی جریان اصلاح طلب 

در دولت نمی تواند فعالیت موثری داشته باشد.
* روحانی برای استمرارحمایت اصلاح طلبان 

باید شعارهای انتخاباتی را عملیاتی کند 
این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: وقتی این 
روند قرار نیست در دولت تغییر پیدا کند و جریان اصلاح 
طلبی همچنان در دولت هر روز بیش از گذشته مورد بی 
مهری قرار می گیرد و اتفاقا بحران ها هم در اثر همین 
رفتارها شکل می گیرد طبیعی است که اصلاح طلبان 
بتوانند اعلام کنند که ما در زمان انتخابات به روحانی 
ای رای دادیم که شعارهایش با امروز متفاوت است.وی 
با بیان اینکه آقای روحانی باید شعارهای خود را عملیاتی 
کند تا اصلاح طلبان در کنار ایشان قرار گیرند افزود: در 
غیر این صورت اصلاح طلبان باید اعلام کنند که رفتار 
امروز رئیس جمهور دیدگاه های شخصی ایشان است و 
آقای جهانگیری یا آقای خاتمی یا دیگران نیز نگاه شان 

را یک نگاه واقعی اصلاح طلبانه معرفی کنند.
ابطحی در پاسخ به اینکه آیا خروج آقای جهانگیری 
به ضرر اصلاحات در انتخابات آینده تمام نخواهد شد، 

تاکید کرد: اصلاح طلبان نه تنها ضرر نمی کنند بلکه 
این اقدام مسیر رو به رشدی را مقابل اصلاح طلبی باز 
می کند.ابطحی درباره برخی مقایسه ها از شرایط امروز 
کشور با سال ۸۴ و نگرانی از خطر باز تولید احمدی نژاد 
در انتخابات ۱۴۰۰ تصریح کرد: برای رفع این نگرانی ها 
جریان اصلاح طلب تنها راهی که پیش روی خود دارد 
این است که بتواند بر دیدگاه های خود تاکید کند و 
خود را در زمره دولت و رئیس جمهوری که دیدگاه های 

اصلاح طلبی را رعایت نمی کند قرار ندهد.
اینکه اصولگرایان تلاش اصلاح طلبان  وی درباره 
برای خروج جهانگیری از دولت را فرار از پاسخگویی 
نسبت به وضع موجود می دانند گفت: با توجه به اینکه 
از ابتدا دیدگاه ها و افرادی که اصلاح طلبان به دولت 
معرفی کردند مورد پذیرش آقای روحانی قرار نگرفت 
بنابراین بهتر است اصلاح طلبان هر چه سریع تر این 

موضوع را علنی و اعلام کنند.
اینکه  بیان  با  طلب  اصلاح  سیاسی  فعال  این 
اصولگرایان اعلام می کنند به دلیل شرایط حساس 
آقای جهانگیری  به عملکرد  نقدها  با وجود  و  کشور 
راضی به خروج ایشان از دولت نیستند، تاکید کرد: اگر 
اصولگراها راضی به خروج جهانگیری نیستند معنی اش 
این است که این خروج باید انجام شود زیرا آنها به دنبال 
این هستند که هر دو جریان طرفدار دولت و اصلاح 

طلبان را با هم تخریب کنند.

محمد علی ابطحی فعال سیاسی اصلاح طلب:

خروج جهانگیری از دولت به ضرر اصلاحات نیست

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: آنهایی که همه 
تلاششان را برای تضعیف تیم مذاکره کننده هسته ای به 
کار بستند و پس از برجام هم با کارشکنی بهانه به دست 
دشمنان دادند حالا دلواپس شده و دولت را مسبب همه 

مشکلات می دانند. 
داریوش قنبری با اشاره مسئول بودن همه افراد 
در قبال وضع موجود کشور گفت: همه ما دلواپسان 
را به خاطر داریم. طیفی که در زمان شروع مذاکرات 
ایران با ۱+5 شکل گرفت و از همه اهرم های قدرت هم 
برخوردار بودند تا در نخستین قدم همه توانشان را به 
کار بگیرند که با تضعیف تیم مذاکره کننده هسته ای، 
مذاکرات به نتیجه نرسد و بعد از برجام نیز در زمانی 
که کشور به سمت آرامش نسبی حرکت می کرد، اعلام 

دلواپسی کردند.
قنبری ادامه داد: این در حالی است که از همان 
ابتدا بسیاری از کارشناسان، برجام را توافقی بیشتر به 
نفع ایران می دانستند و همین موضوع هم باعث شد تا 
رییس جمهور آمریکا با شعار خروج از برجام وارد کاخ 
سفید شود و در نهایت هم شاهد خروج این کشور از 

برجام بودیم. 

در  افراد  این  گفت:  مجلس  سابق  نماینده  این 
کنند  فکر  ملی  منافع  به  آنکه  جای  به  مقطع  آن 
رنگ جناحی و سیاسی به توافق هسته ای دادند و 
به رغم هشدار دلسوزان کشور که هشدار می دانند 
در جهت امیال دشمنان حرکت نکید؛ مخالفت ها و 
سنگ اندازی هایی کردند که  به نفع آمریکا، اسرائیل 
همین  هم  نهایتا  شد.  تمام  منطقه ای  مخالفین  و 
کارشکنی ها در حوزه عملی و تبلیغاتی بهانه به دست 
دشمنان داد تا با عنوان اینکه ایران به روح برجام 

پایبند نبوده است از برجام خارج شوند. 
قنبری افزود: حالا می بینیم همان طیف این بار 
دلواپس خروج ایالات متحده از برجام شده اند به نحوی 
که این تناقض در سیاست هایشان بسیار مشهود بوده و 
عملا این باور را به وجود می آورد که آنها تنها مخالف هر 
اقدامی هستند که دولت انجام می دهد ، هرچند که در 

راستای منافع ملی باشد. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: به همین 
دلیل است که آقای مطهری گفتند و ما هم می گوییم 
که این طیف در شکل گیری وضعیت کنونی کشور 
مسئول هستند اما حالا طلبکارانه با دولت برخورد 

مشکلات  تمام  مسبب  دولت  گویی  که  می کنند 
کشور است. مشکلات کنونی کشور نه تنها نتیجه 
عدم درک درست این افراد از شرایط بین المللی در 
دولت یازدهم و دوازدهم است بلکه آنها با همین عدم 
درک و ترجیح منافع جناحی خود بر منافع ملی در 
دولت قبل نیز باعث شکل گیری تحریم های فراوانی 

علیه کشور شدند.  
وی افزود: با علم بر همین موضوع هم در شرایط 
کنونی معتقدیم حتی اگر عذرخواهی نمی کنند ولی 
حداقل سکوت کنند یا با قرار گرفتن در طیف دلسوزان 
کشور پشت دولت قرار بگیرند و تلاش کنند که بتوانیم 
از بحران کنونی خارج شویم. الان وقت پیشبرد منافع 
جناحی و زیر سوال بردن و دولت و کارشکنی نیست. 

قنبری با تاکید بر این موضوع که باید فرصت ها را 
غنیمت بشماریم، گفت: کشور ما در گذشته هم با انواع 
توطئه ها و مشکلات مواجه بوده و با تدبیر و عقلانیت 
توانسته آنها را پشت سر بگذارد اما فراموش نکنیم هرچه 
این تدبیر به تاخیر بیفتد هزینه ای بیشتری بر کشور 
تحمیل می شود. همه باید گذشته را مرور کنیم و از 

آن درس بگیریم.

داریوش قنبری فعال سیاسی اصلاح طلب ؛ 

وقت کارشکنی و زیر سوال بردن دولت نیست

های  انسجام دستگاه  و  بر هماهنگی  وزیر کشور 
اجرایی در حل مشکلات و انسجام هرچه بیشتر بخش 

های مختلف کشور تاکید کرد. 
عبدالرضا رحمانی فضلی در پنجمین جلسه ستاد 
اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی کشور که با حضور 
اعضا، در محل وزارت کشور برگزار شد، گفت: دستگاه 
های اجرایی در حوزه های مختلف اقدامات مؤثر و نتایج 
مفیدی کسب می کنند که وظیفه دارند این اقدامات 
و نتایج آن را با تعامل مناسب با رسانه ها در فضای 
عمومی منعکس کنند تا مردم در جریان اقدامات موثر 

آنها قرار گیرند.

برابر تحریم ها و  انسجام در  افزود: وحدت و  وی 
دشمنی های فزاینده آمریکا مسئله مهمی است که باید 

مورد توجه ویژه همه جریان های سیاسی قرار گیرد.
رئیس ستاد اطلاع رسانی وتبلیغات اقتصادی کشور 
خاطرنشان کرد: کارگروه های ستاد اطلاع رسانی و 
تبلیغات اقتصادی باید به سرعت سیاست های خود را 

عملیاتی کنند.
رحمانی فضلی به تاثیر و نقش راهبردی رسانه ها 
در آرام سازی فضای جامعه اشاره کرد و گفت: در این 
شرایط مجموعه عوامل دست اندرکار از جمله صاحبان 
تریبون ها و رسانه ها باید به جای امیدزدایی، امیدزایی 

افکار عمومی اطمینان خاطر  به  کنند و در مجموع 
بدهند که مانند گذشته از بحران ها و مشکلات عبور 

می کنیم.
وزیر کشور با مرور شرایط دشوار سپری شده در 
طول دهه های گذشته تاکید کرد: مطمئن هستم که با 
تدبیر و مقاومت می توانیم از این شرایط نیز عبور کنیم 
و باید بدانیم که اگر تسلیم شویم فشارها کم نمی شود، 
بلکه با مقاومت مدبرانه است که می توانیم از فشارها 
عبور کنیم؛ چنانچه مردم غیور ما بارها این نوع تحریم 
ها را تجربه کرده اند و با اراده قوی موجبات شکست 

آمریکا را فراهم ساختند.

رحمانی فضلی:

صاحبان تریبون ها به جای امیدزدایی، امیدزایی کنند

مصطفی داننده

امیر علی ابوالفتح
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اقتصادی

همتی اعلام کرد

برنامههایبانکمرکزیبرایدورزدنتحریمها
 رئیس کل بانک مرکزی گفت: بانک 
ها با تمام توان و با استفاده از تجارب 
خود در دوران قبلی تحریم، نسبت به 
حفظ و تقویت روند تجارت خارجی و 

نقل و انتقال مالی اقدام کنند. 
»عبدالناصر همتی« در جلسه دوره ای 
با مدیران عامل بانک ها افزود: مدیران 
عامل برای مدیریت بانک، به خصوص 
تولید  تامین سرمایه در گردش بخش 
پاسخگوی  برای  لازم  منابع  و  کشور 
اقدام  ارز  نرخ  تفاوت  از  ناشی  شرایط 

های لازم انجام دهند. 
رئیس کل بانک مرکزی در این جلسه 

بر مساعدت در تسهیل واردات و صادرات فعالان اقتصادی تاکید کرد. 
وی با اشاره به تحریم های شکست  خورده آمریکا علیه نظام بانکی این موضوع 
را نشان اهمیت نقش بانک ها در اقتصاد کشور و تسهیل تجارت خارجی دانست 
و برنامه و آمادگی سیستم بانکی برای دور زدن تحریم ها و تداوم خنثی سازی فشار 

آمریکا را اعلام کرد.
همتی گفت: کارگروه مدیریت نقدینگی در بانک مرکزی فعالیت خود را از اول مهر 
ماه آغاز کرده است و مدیران عامل می توانند برنامه ها و پیشنهادات خود را در اختیار 

این کارگروه قرار دهند. 
وی ابراز امیدواری کرد که با هماهنگی ستاد اقتصادی دولت بخصوص وزارت امور 
اقتصادی و دارایی موضوع مهم و حساس اصلاح نظام بانکی را با تدبیر و احتیاط و به 

نحو اطمینان بخش به پیش ببرد.
اصلاح نظام بانکی از اولویت ها و ضرورت های ابلاغ شده از سوی رییس جمهوری 
به وزیر امور اقتصادی و دارایی و رییس کل بانک مرکزی است؛ حجت الاسلام حسن 
روحانی رییس جمهوری چهاردهم آبان در جلسه شورای معاونین وزارت اقتصاد بار 
دیگر بر این موضوع تاکید کرد و گفت: »به آقای دژپسند گفتم اولین مسئولیت شما 
در وزارت اقتصاد، مسئولیت اصلاح نظام بانکداری است و شما کاری کنید که اولًا 

بانک ها از بنگاه داری خارج شوند تا بتوانند عادلانه رفتار کنند«.

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران:

40هزارمیلیاردریالبرایبازآفرینیشهرهای
کشوراختصاصیافت

معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران گفت: رویکرد 
دولت تدبیر و امید در چارچوب اجرای 'طرح بازآفرینی شهری' حمایت از بازسازی و 
نوسازی محلات فرسوده است و امسال 40 هزار میلیارد ریال از صندوق توسعه ملی 

برای این امر اختصاص یافته است. 
هوشنگ عشایری افزود: 20 هزار میلیارد ریال از این مبلغ برای بخش تسهیلات 

نوسازی و 20 هزار میلیارد ریال نیز در بخش خدمات زیربنایی است.
وی ادامه داد: اجرای بازآفرینی شهری با همکاری وزارت کشور و شهرداری ها از 

تکالیف وزارت راه و شهرسازی در برنامه ششم توسعه است.
وی اضافه کرد: توسعه خدمات زیربنایی، توسعه ورزشگاه ها و درمانگاه ها، بهسازی 
فضاهای عمومی و نوسازی و مقاوم سازی مسکن از مهمترین برنامه های شرکت 

بازآفرینی شهری ایران است.
معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران با اشاره به 
اینکه برای بازآفرینی شهری در آذربایجان غربی نیز هشت هزار و 600 میلیارد ریال 
اعتبار در نظر گرفته شده است، گفت: یکهزار و 200 میلیارد ریال از این مبلغ توسط 

شرکت بازآفرینی شهری تامین می شود.
وی با اشاره به اینکه 13 هزار واحد شهری در آذربایجان غربی تسهیلات بهسازی 
تسهیلات  ارومیه  شهرستان  واحدهای  داد:  ادامه  کند،  می  دریافت  نوسازی  و 
500 میلیون ریالی با کارمزد 9 درصد و واحدهای سایر شهرستان های این استان 

تسهیلات 400 میلیون ریالی با کارمزد 9 درصد دریافت می کنند.
 

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

تکنولوژیبامنافععدهایتعارضدارد
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
منافع  با  تکنولوژی  اینکه  بیان  با 
عده ای تعارض دارد، گفت: بکارگیری 
در  فناوری  و  اقتصادی  مولفه های 
سیاست های توسعه تکنولوژی و ایجاد 
اکوسیستم توسعه نوآوری ها به تنهایی 
موثر نیست و باید در کنار آن نیز توجه 
به مولفه های فرهنگی و اجتماعی را در 

اولویت قرار دهیم.
اختتامیه  در  پاک سرشت  سلیمان 
ششمین نمایشگاه نوآوری و فناوری ربع 
رشیدی، با بیان این که در دنیای امروز 
نمی توان پذیرفت که کارهای نوآورانه و 
فناورانه تنها از طریق استعداد ذاتی و براساس یک قانون ساده عرضه و تقاضا شکل 
می گیرد، گفت: برگزاری این گونه نمایشگاه ها مهم است ولی چندان کافی نیست؛ 
چراکه این تکنولوژی ها در زندگی ما به چشم نمی خورد. وی با بیان این که امروزه 
پذیرش تکنولوژی و نوآوری در دنیا فرآیند سخت و پیچیده ای است و تغییراتی را به 
دنبال دارد، بیان کرد: اصولا تغییراتی که به دنبال تکنولوژی ها به وجود می آید وسیع 
بوده و موانع و مشکلاتی را در پی خواهد داشت. پاک سرشت با اشاره به این که 
تکنولوژی به دو دسته نرم و سخت تبدیل می شود، افزود: علی رغم این که می دانیم 
تکنولوژی تغییر و تحولاتی را در جامعه به دنبال داشته و ارزش افزوده ایجاد می کند، 
ولی چندان جایگاه مناسبی ندارد؛ از این رو حل این موضوع باید از طریق تکنولوژی 
نرم انجام گیرد. معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان این که تکنولوژی با 
منافع عده ای تعارض دارد، عنوان کرد: محیط نهادی پذیرش نوآوری ها، میانگین 
مهارتی جامعه بوده و نداشتن این مهارت به معنی مشکل داشتن در حوزه پذیرش 
و نوآوری است. وی تصریح کرد: برای این که نوآوری داشته باشیم باید چالش های 

موجود در راستای پذیرش نوآوری  و فناوری های جدید حل شود.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

حیاتکشوردرگروحمایتازتولیداست
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: حیات کشور در گرو حمایت از تولید است و 

در این راستا باید اقداماتی را برای تسهیل در امور تولید به انجام برسانیم. 
محمد شریعتمداری روز سه شنبه در جلسه معارفه رضا رحمانی وزیر جدید صنعت 
معدن و تجارت در محل دائمی نمایشگاه بین المللی تهران افزود: در طول بیش از 
یک سالی که در وزارت صنعت، معدن و تجارت به خدمت مشغول بودم، حوادثی 

اتفاق افتاد که خارج از اراده ما بود و نخستین آن از حوزه سیاست خارجی وارد شد.
وی بیان داشت: نتیجه این حوادث، بروز عدم قطعیت ها در اقتصاد و پمپاژ یاس و 
نا امیدی در جامعه بود و آثار آن را در سیاست های ارزی، تولید و تجارت شاهد بودیم.
شریعتمداری گفت: این در حالی بود که تا پیش از آن در بسیار گروه های کالایی 
اقتصاد داشتیم  پارسال روند طبیعی در  تا حدود بهمن  ماه  و  بودیم  شاهد رشد 
بیان  نداشت. وی  ناکارآمدی اطلاق می شود، وجود  آنچه تحت عنوان بحران  و 
افتاد، محدودیت هایی در اقتصاد کشور ایجاد کرد و  اتفاق  داشت: تغییراتی که 
نرخ ارز روند رو به رشد گرفت، با این حال دولت تصمیم گرفت ترمز دستی قیمت 
ارز را بکشد که تصمیمی راهبردی بود و روند لجام  گسیخته قیمت ارز را کنترل کرد. 
وزیر پیشین صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: امروز پس از چند ماه انتقاداتی 
به سیاست های ارزی وارد می شود، اما در آن ایام کشور در لبه پرتگاه بودیم و باید 
چنین تصمیمی اخذ می شد. وی ادامه داد: امروز نیز با دو نوع ارز 4200 تومانی که 
برای کالاهای خاص، مواد اولیه، کالاهای اساسی و مورد نیاز مردم پرداخت می شود 
و ارز هفت هزار و 500 تومانی برای باقی کالاها مواجهیم که با نرخ ارز در بازار آزاد 
تفاوت دارد. شریعتمداری بیان داشت: در زمینه سامانه ثبت سفارش تلاش شد تا 
ماموریت ها بین وزارتخانه های مختلف تقسیم شود تا کارها در مسیری به پیش برود که 
کنترل و نظارت بیشتری داشته باشیم. وی تاکید کرد: امروز و در شرایط تحریم باید در 
ابعاد گوناگون برای تسهیل امور تولید گام های اساسی برداشته شود. وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی اضافه کرد: امروز کشور به تولید نیاز دارد؛ اگر در خط تولید قطعه ای 
از بین می رود با یک تلفن تولیدکننده باید بتواند قطعه را دریافت کند و نباید در صف 
واردات کالا از طریق نیما قرار بگیرد. شریعتمداری اظهار داشت: امروز نیازمندیم تا 
مجموعه ای از فعالیت ها با مکانیسم بدون انتقال ارز و بدون اینکه از سامانه نیما ارز 
گرفته شود انجام دهیم. وی گفت: در گذشته راهکاری تحت عنوان »حساب باز« 
داشتیم که بین تولیدکنندگان در داخل و خارج کشور و شرکای آنها برقرار بود اما امروز 
کاملا متوقف شده است؛ انتظار داریم در چارچوبی اجازه دهیم این اقدام مجدد 
انجام شود. شریعتمداری تاکید کرد: ترامپ بسیار کوچک تر از آن است که ملت و 
مردم بزرگ ایران را متوقف کند، امروز بسیاری فروشندگان حاضرند نسبت به فروش 

کالای خود اقدام کنند و باید شرایط آن را فراهم کنیم.

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: ذخیره سازی کالاهای اساسی بهتر از همه سال 
های گذشته انجام شده و دولت ارز مورد نیاز این کالاها را برای نیمه دوم امسال و سال 

آینده تهیه کرده و کنار گذاشته است. 
آیین تکریم خدمات »محمد شریعتمداری« وزیر  رضا رحمانی روز سه شنبه در 

پیشین صنعت، معدن و تجارت و معارفه خود به عنوان وزیر جدید که با حضور اسحاق 
جهانگیری معاون اول رئیس جمهوری در محل دائمی نمایشگاه بین المللی تهران 
برگزار شد، افزود: راهکار مقابله با تحریم های ظالمانه توجه به بخش خصوصی، حفظ 

جریان تولید، توجه به نیروی انسانی و فناوری های نوین است.
این مقام مسئول خاطرنشان کرد: ذیل ستاد تحریم 2 کارگروه تخصصی حفظ 
جریان تولید و اشتغال و تامین کالاها و مایحتاج عمومی تشکیل شده است و همچنین 

چگونگی مدیریت بحران ارز و تامین و توزیع کالا و نظارت بر آنها در دستور کار است.
رحمانی تاکید کرد: در شرایط کنونی به مدیران جهادی، سلامت و با ریسک پذیری 

بالا نیازمندیم که تلاش شبانه  روزی داشته باشند.
وزیر صنعت یادآور شد: هرچند تحریم ها محدودیت هایی را بر ما تحمیل می کند، اما 
فرصت هایی را نیز به دنبال دارد که از جمله آن توجه به بخش معدن، توسعه داخلی 
سازی و صادرات است.رحمانی گفت: نوسان نرخ ارز هر چند مشکلاتی را در ماه  های 
گذشته ایجاد کرده، اما در ایجاد فرصت جهشی صادرات نیز تاثیرگذار بوده است؛ به هر 
حال باید تسهیلاتی را در برخی موارد ایجاد کنیم و گره های ایجاد شده را باز کنیم.وی 
تاکید کرد که بر پتانسیل سرمایه انسانی در داخل وزارتخانه و فعالان بخش خصوصی 
ایمان و باور دارد و در دوره جدید نیز آن را جدی خواهد گرفت.رحمانی ادامه داد: در 
این راستا اتاق فکر صنعت، معدن، بازرگانی، صادرات و مسائل ارزی، فناوری و آینده 

پژوهی طراحی شده است که محوریت همه آنها با بخش خصوصی خواهد بود.
فساد سیستمی در وزارت صنعت وجود ندارد

وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: موضوعی تحت عنوان فساد سیستمی در 
وزارت صنعت وجود ندارد، با این حال مقابله با فساد یکی از برنامه های اساسی من 
خواهد بود.وی بیان داشت: باید در تصمیم ها دقت لازم را داشته باشیم؛ اگر در اخذ 
تصمیم مشورت بگیریم، به صورت خودکار بسیاری مشکلات حل خواهد شد.رحمانی 
همچنین توجه به دولت الکترونیک، شفاف سازی و تکمیل سامانه ها را از جمله 
برنامه هایی خود برشمرد که در دستور کار است و تاکنون سامانه های نظیر کاداستر 
معدنی، بهین یاب، جامع انبارها و غیره طراحی شده است. وی خاطرنشان کرد: در 
بحث نوسازی صنایع نیز امسال 10 هزار واحد تولیدی، صنعتی و معدنی را در برنامه 
داریم. وزیر صنعت گفت: در بخش معدن برای نخستین بار نقشه راه معدن آماده شده 

است که سرلوحه کار ما در این بخش خواهد بود.
رحمانی تاکید کرد که باید جریان جدیدی در حوزه اقتصاد معدنی از جمله حضور در 
اعماق زمین آغاز شود و در حالی که اروپایی ها امروز به مرز 500 متری در اعماق معدن 

ورود کردند اما اکثر اکتشافات  معدنی ما سطحی است.

این مقام مسئول همچنین به ورود کسب و کارهای نو در کل صنعت اشاره کرد و یادآور 
شد: دیگر بنگاه داری به شیوه سنتی سخت خواهد شد و باید پذیرای ورود استارتاپ ها 

باشیم که به معنای استفاده از جوانان و صنایع دانش بنیان است.
رحمانی همچنین فعال سازی معادن کوچک، جلوگیری از خام فروشی، استفاده 
از ظرفیت کشورهای همسایه در حوزه صادرات، بهبود فضای کسب  وکار، تعامل با 
سایر دستگاه ها و توجه به نوسازی ناوگان سنگین فرسوده را از دیگر برنامه های خود 

برشمرد.
مدیران استانی درباره تولید تصمیم انقلابی بگیرند 

وزیر صنعت،  معدن و تجارت همچنین  در نشست هم اندیشی رییسان سازمان های 
صمت استانی و شهرک های صنعتی خطاب به رییسان سازمان های استانی این 
وزارتخانه گفت: دست شما باز است که برای جلوگیری از تعطیلی بنگاه های تولیدی 

تصمیم های انقلابی بگیرید. 
»رضا رحمانی« تاکید کرد تامین کالاهای اساسی و تداوم زنجیره تولید باید در اولویت 
باشد؛ از این رو، برای حمایت از واحدهای تولیدی هیچ محدودیتی نداریم. البته در 

برخی حوزه ها باید اصلاحاتی صورت بگیرد.
به گفته رحمانی، »باید در شرایط تحریم نگرش خود را عوض کنیم«.

وزیر صنعت یادآوری کرد: سامانه انبارها فعال است و ابزارهایی برای کنترل معضلاتی 
مثل احتکار در نظرگرفته ایم. 

رحمانی بر تامین و رصد کالاهای اساسی مورد نیاز مردم تاکید کرد و ادامه داد: حفظ 
وضع موجود بسیار حیاتی و مهم است و دشمن هم بر ضربه زدن به این بخش امید 

دارد.
وی عنوان داشت: برای مقابله با تحریم ها باید با مردم برخورد خوبی داشته باشیم و 

قدرت تحمل را بالا ببریم تا بخوبی از از این مرحله گذر کنیم.
نباید بی رویه کارت صادر بازرگانی شود 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: کارت های یکبار مصرف بازرگانی آسیب جدی 
به ما می زند و نباید بی رویه کارت صادر شود. رحمانی ادامه داد: در حال حل مساله 
بازگشت ارز هستیم و تسهیلاتی گذاشته می شود که حلال مشکل باشد. وی تاکید 
کرد استان ها به ویژه استان های مرزی باید به دنبال شناسایی فرصت ها بویژه برای 

مبادلات مرزی باشند و فرصت های بالقوه و بالفعل را شناسایی کنند.
وزیر صنعت،  معدن و تجارت از برنامه یک تا دوساله اصلاح نیروی انسانی خبر داد 
و افزود: در کنار استفاده و بکارگیری نیروهای جوان و پر انرژی تر، از ظرفیت و تجربه 

بازنشستگان در اتاق های فکر بهره خواهیم برد.

وزیر صنعت: 

ذخیره سازی کالاهای اساسی بهتر از هر سال انجام شده است 

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: حفظ ارزش ریال در شرایطی که 
رئیس جمهوری آمریکا به دنبال انسداد ورود ارز به ایران است، نه تنها 

یک مکانسیم اقتصادی بلکه دفاع از هویت ملی است. 
»فرهاد دژپسند« عصر سه شنبه در نخستین حضور خود در جلسه 
شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی در اتاق ایران اظهار 
داشت: همه ما یک مرز مشخص برای خودمان داریم که همان هویت 
ملی است و به همین خاطر اعتقاد داریم اگر صادر کننده ای ارز وارد 

کشور می کند، در راستای دفاع از همین هویت است.
وی در پاسخ به برخی گلایه صادر کنندگان تصریح کرد: ما در دولت 
معتقدیم، فرد صادرکننده همان قدر باید نتیجه رنج و تلاش خود را 

دریافت کند که کشاورز برنج کار و گندم کار حق دارند.
دو  فعلی  شرایط  در  کرد:  تصریح  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر 
موضوع جدی باید مورد توجه قرار گیرد؛ یکی اینکه حفظ ارزش پول 
ملی را جدی بگیریم و دیگر اینکه، از خروج سرمایه، تحت پوشش 
برای  ای  بهانه  نباید  این موضوع  صادرات ممانعت کنیم، گرچه، 

سرکوب صادرات شود.
دژپسند در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه همکاری 

جدی و حمایت من از بخش خصوصی، برخاسته از اعتقاد قلبی، 
تجربیات و کار کارشناسی است، تصریح کرد: اگر حمایت من از 
بخش خصوصی، تشریفاتی و ظاهری باشد، یقیناً نخستین کسی که 

به مشکل بر می خورد، خود من خواهم بود.
وی تاکید کرد: اینکه من در جلسه معارفه با نمایندگان اتاق بازرگانی 
ایران گفتم که بخش خصوصی در خط مقدم مقابله با تحریم ها قرار 
دارد، نه تعارف، بلکه مبتنی بر کار کارشناسی و تجربیات جهانی 

است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: دولت ممکن است در شرایط 
تحریم، در خیلی فضاها نتواند وارد عمل شود اما بخش خصوصی 

بخوبی می تواند در این شرایط، ایفای نقش کند.
دژپسند افزود: من در جلسه ای با اعضای هیات رییسه اتاق ایران و 
چین به این نکته اشاره کردم که در تاریخ ما، بسیاری از نوآوری های 
اقتصادی و تجاری، مدیون ارتباط تجار ایرانی با خارج از کشور بوده 

است.
و  برنامه  تجربه،  شخصی،  اعتقاد  بنابراین،  کرد،  تصریح  وی 
تاکید رییس جمهوری توجه به همکاری بیشتر و حمایت از بخش 

خصوصی است و از این پس، این، مطالبه شما از من و بدهی من 
به شما است. وی با اشاره به سخنان اخیر خود در خصوص تشکیل 
هسته های اندیشه ورزی با حضور مجلس، دولت، بخش خصوصی و 
دانشگاه، اظهار کرد : مگر دولت می تواند تصمیم موثری در خصوص 
خصوصی  بخش  تجربیات  از  ولی  بگیرد  اقتصادی  های  فعالیت 

استفاده نکند؟
وی برخی زمینه های مشترک مشورت و همکاری وزارت اقتصاد 
با بخش خصوصی را شامل »بهبود فضای کسب و کار و حمایت از 
بخش خصوصی واقعی«، »نحوه تامین مال داخلی و خارجی« و 
»اصلاح نظام پولی بانکی، مالیاتی و گمرک« عنوان کرد و خواستار 

حضور نمایندگان بخش خصوصی در هسته های مزبور شد.
دژپسند با اشاره به برخی گلایه های فعالان بخش خصوصی مبنی 
بر موفق نبودن شورای گفت و گو، خواستار طراحی و باز تعریف فرآیند 
تصمیم گیری در این شورا به منظور ارتقای کارکرد و تاثیر گذاری 

بیشتر آن در رفع مشکلات بخش خصوصی شد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی اظهار کرد: من در خصوص جلسات 
شورا، آسیب شناسی کرده ام و اعتقادم این است که برای تاثیرگذاری 

بیشتر مصوبات، بهتر است که مباحث، قبل از طرح در جلسه، 
پردازش کافی شده باشند.

وی گفت، بخش دوم کار نیز طراحی ساز و کاری در وزارت اقتصاد 
برای پیگیری هر چه سریع تر مباحث مطرح شده در شورا است.

شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی با هدف بهبود فضای 
کسب و کار و توسعه فعالیت بخش خصوصی تشکیل شده است و 
علاوه بر وزیر اقتصاد به عنوان نماینده دولت، دو نماینده از مجلس 
شورای اسلامی، نماینده ای از قوه قضاییه و نیز اعضای اتاق بازرگانی 

ایران، تعاونی ها و بخش خصوصی نیز حضور دارند.

وزیراقتصاد:حفظارزشپولملی،دفاعازهویتایرانیاست

با رد لایحه سی اف تی اتفاق می افتد

مبادلاتبازرگانیبرایایرانسختترمیشود
رد  تاثیرات  درباره  اقتصادی  فعال  یک 
بر  نگهبان  شورای  سوی  CFTاز  لایحه 
بخش بازرگانی گفت: CFT در اصل یکی 
از لوایح چهارگانه FATF است که رد آن به 
حتم می تواند تبادلات مالی ما در تمام 

دنیا را با مشکل مواجه کند.  
مطلب  این  بیان  با  دانشمند  مسعود 
مانند  اطراف  کشورهای  اکنون  افزود: 
دلیل  به  را  ایرانیان  های  حساب  امارات 
نیست،   FATF عضو  کشورمان  اینکه 
بسته و می گویند ما عضو بوده و متعهد 
هستیم تا تمام نقل و انتقالات را به صورت 
بنابراین  باشیم  داشته  شناسنامه دار 
حساب ایرانیان را بسته اند. اکنون چینی ها نیز این کار را کرده اند و ترکیه نیز به دنبال 
این کار است در حالی که این کشورها دوست ایران بوده و روابط تجاری نزدیکی باهم 
داریم.  وی تصریح کرد: با تصویب و اجرا نشدن CFT با مشکل مواجه خواهیم شد 
زیرا تبادلات مشکل پیدا می کند و بازرگانی چه در بخش صادرات و چه واردات دچار 
مشکل می شود به طوری که ممکن است جنس صادر کنیم چه با LC و چه بدون آن 
گرفتن پول کار بسیار سختی خواهد شد.  وی ادامه داد: از آنسو هزینه های زیادی به 
بازرگانان تحمیل می شود تا بتوانند نسبت به صادرات و واردات اقدام کنند و دریافت 
پول برای آنها بسیار سخت می شود در نتیجه هزینه های اضافی بر واردات و صادرات بر 
قیمت تمام شده کالاها اضافه می شود به این صورت که سود صادراتی کاهش می یابد 
و هزینه های وارداتی بر قیمت نهایی کالا برای مصرف کننده افزوده می شود.  دانشمند 
تاکید کرد: برای حل این مشکل راه حلی وجود دارد که باید تعدادی از اعضای مجلس 
و دولت در قالب یک هیات با مسوولان FATF جلسه ای برگزار کرده و با بیان نقطعه 
نظرات دولت و مجلس و شورای نگهبان و در مقابل شنیدن خواسته های طرف مقابل 
به یک تفاهم و توافق برسند و در نهایت آن را برای تصویب در اختیار مجلس و شورای 
نگهبان قرار دهند. وی اظهار کرد: ادامه این روند موثر نخواهد بود زیرا یا مجلس موارد 
اعلام شده از سوی شورای نگهبان را قبول و رفع می کند و در غیر این صورت سرنوشت 
این لایحه به مجمع تشخیص مصلحت نظام کشیده می شود و تبدیل به چالش می 
شود زیرا اگر آنچه این مجمع اعلام می کند مورد تایید FATF نبود چه کاری باید انجام 
داد. بنابراین لازم است پیش از صرف وقت طولانی نسبت به بررسی و رسیدن توافق با 
مسوولان FATF جلسه ای برگزار شود و آن را تبدیل به قانون کنند. این فعال اقتصادی 
گفت: به جز حدود 10کشور بقیه کشورهای دنیا عضو FATF هستند و باید گفت آنها از 
مزایای پیوستن به FATF استفاده می کنند در حالی که کشورهایی مانند ایران، سوریه، 
پاکستان، کره شمالی و … به دلیل نپیوستن به FATF  مشمول خسارت های این اقدام 
می شویم.  وی خاطر نشان کرد: تنها راه حل منطقی برگزاری جلسه و نشست با 

مسوولان FATF و گفت وگو کردن است.

یک فعال بخش تعاون: 

معرفیمدیرانشرکتهایتابعوزارتکار،
آغازشفافسازیاست

رییس تعاونی تولیدکنندگان فرش دستباف گفت: معرفی همه مدیران شرکت های وابسته 
به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی آغاز روند شفاف سازی در این بخش به شمار می رود.  
عبدالله بهرامی افزود: یکی از راهکارهای شفاف سازی این است که مردم بدانند چه کسانی 
بر مسند قدرت تکیه کرده و مدیریت شرکت های بزرگ و حساس را به عهده دارند. وی افزود: 
از آنجا که شرکت هایی نظیر شستا و صندوق های بازنشستگی در سال های اخیر دارای 
مسائل متعدد بودند بنابراین معرفی مدیران آنها یک امر واجب و ضروری به نظر می رسید 
تا از یک سو مردم بدانند این شرکت ها توسط چه کسانی اداره می شود و از سوی دیگر اگر 
مدیران بر اساس وابستگی انتخاب شده اند مردم در جریان امر قرار گیرند. بهرامی اضافه 
کرد: وزیر جدید تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اعلام نام مدیران شرکت های وابسته به این 
وزارتخانه نشان داد قصد دارد همه مسائل را به دور از حاشیه به طور شفاف رفع و رجوع کند 
و دسترسی مردم به اطلاعات را حق آنان می داند. نام بیش از یک هزار و 200 مدیر 550 
شرکت تابع وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از دیروز روی تارنمای این وزارتخانه قرار گرفت 
تا »محمد شریعتمداری« به نخستین وعده خود که اعلام اعضای هیات مدیره این شرکت 
ها بود جامه عمل پوشانده باشد.  امروز نیز این وزارتخانه سراغ اعضای هلدینگ »آتیه صبا« 
و »صبا جهاد« رفت و نام آنان را منتشر کرد. البته مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی »زمانبر بودن فرآیند ثبت رسمی انتصاب ها یا استعفاها« را دلیل 
وجود برخی اختلاف ها میان فهرست اعلامی و ثبتی اعلام کرد و افزود: امکان بروز کاستی 
در ارسال اطلاعات از سوی شرکت های تابع وجود دارد اما با تاکید وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، ساختاری هماهنگ میان ستاد و شرکت های تابع برای کاهش خطا و اطمینان 

از فرایند دریافت و انتشار اطلاعات تشکیل شده است. 
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سه نامه ای که اوضاع فوتبال را پیچیده کر

تاج نمی خواهد برود!

فدراسیون فوتبال ایران که سابقه یک بار تعلیق شدن توسط فیفا بعد از جام جهانی 
۲۰۰۶ آلمان را دارد، به خاطر بازنشسته بودن رئیس خود در آستانه روزهای پرتنش 

تازه ای قرار گرفته است.
با اعلام قانون منع بکارگیری بازنشسته ها در مسئولیت های دولتی، یکی از افرادی 
که باید صندلی ریاست را ترک کند، مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال است که البته در 
فاصله کمتر از دو هفته تا پایان مهلت اعلام شده نه تنها مسئولیتش را ترک نکرده بلکه 

تدابیری برای ماندن در این مسئولیت هم اندیشیده است.
و  رها  را  مسئولیت  بازنشستگی  دلیل  به  ها  فدراسیون  روسای  برخی  که  درحالی 
استعفایشان را اعلام کردند، مسئولان فدراسیون فوتبال با این توجیه که فدراسیون فوتبال 
یک نهاد غیردولتی است، همچنان بر صندلی خود تکیه زده اند و قصد جدا شدن هم 

ندارند.
با وجود رایزنی های غیررسمی که با رئیس فدراسیون فوتبال صورت گرفته تا استعفایش 
را اعلام کند، اما مهدی تاج نه تنها حاضر به پذیرش این توصیه ها نشده بلکه در تلاش 
است تا با حمایت هایی که از فیفا می گیرد و یادآوری اتفاقات گذشته که به تعلیق فوتبال 

ایران به خاطر دخالت دولت همراه بود، همچنان در مسئولیت خود بماند.
اما نامه ای که از سوی دبیرکل فیفا برای محمدرضا ساکت دبیرکل فدراسیون فوتبال 
ایران ارسال و طی آن خواستار ارائه توضیحات در مورد شائبه های دخالت دولت در 

فدراسیون شده بود، ورق را به سود تاج و یاران بازنشسته اش در فوتبال برگرداند.
در این نامه از دبیرکل خواسته شده است که توضیحاتی را در این مورد به مسئولان فیفا 
ارائه کند تا آنها در جریان وضعیت فدراسیون ایران و دخالت احتمالی دولت قرار بگیرند. 

بعد از انتشار این نامه عنوان شد اطلاعات از داخل ایران به فیفا داده شده است.
با پیچیده تر شدن ماجرای رفتن مهدی تاج از فدراسیون فوتبال، دومین نامه از سوی 
مسئولان ورزش برای فیفا نوشته و طی آن تاکید شد که این تصمیم را پارلمان ایران برای 
استفاده بیشتر از مدیریت جوانان گرفته و هیچ ارتباطی به دولت ندارد. مسئولان ورزش 
در رایزنی هایی هم که داشتند به مسئولان فیفا اطمینان خاطر داده اند که دولت دخالتی 

در فوتبال نخواهد داشت.
اما سومین نامه ای که اوضاع فوتبال را پیچیده تر از قبل کرده و نوید روزهای پرتنش 
را می دهد، از سوی فدراسیون برای وزارت ورزش ارسال و طی آن تاکیده شده است 
که اعضای هیات رئیسه و رئیس فدراسیون قصدی برای ترک مسئولیت خود ندارند و از 
آنجایی که یک نهاد غیردولتی هستند می خواهند به کارشان در این فدراسیون ادامه 

دهند.
و همچنین علی  فوتبال  فدراسیون  رئیسه  تاج، چند عضو هیات  بر مهدی  علاوه 
کفاشیان بازنشسته هستند و با اجرای این قانون باید مسئولیت شان را ترک کنند. اما 

با ارسال این نامه به وزارت ورزش اعلام کرده اند قصد رفتن ندارند و می خواهند بمانند.
با این شرایط به نظر می رسد فوتبال ایران روزهای پرتنشی را پیش رو خواهد داشت 
و اتفاقات تازه ای در آن رقم خواهد خورد. باید دید این دوئل را مهدی تاج خواهد برد یا 

وزارت ورزش؟

استیلی: 

گروه آسانی برای صعود به المپیک وجود ندارد 
پایان مراسم قرعه کشی رقابت های مقدماتی  از  ایران پس  مدیر تیم فوتبال امید 
قهرمانی زیر ٢٣ سال آسیا و انتخابی المپیک ۲۰۲۰ گفت: هیچ گروه آسانی در این 

رقابت ها وجود ندارد و باید تلاش کنیم تا با قدرت از این مرحله صعود کنیم. 
حمید استیلی پس از پایان قرعه کشی مقدماتی قهرمانی آسیا در شهر کوالالامپور 
پایتخت مالزی و محل کنفدراسیون فوتبال آسیا اظهار داشت: ما در این مرحله با تیم های 
عراق، یمن و ترکمنستان در گروه سوم قرار گرفته ایم. باید بگویم به نظر من هیچ گروه 
آسانی وجود ندارد و باید به دنبال صعود مقتدرانه از این مرحله باشیم چون کار اصلی ما 
برای صعود به المپیک در مرحله نهایی رقابت ها آغاز می شود.  وی افزود: فراموش نکنیم 
که ما هم تیم بسیار خوبی در اختیار داریم که شایستگی های خودش را نشان می دهد.  
مدیر تیم امید در مورد حریفان کشورمان نیز گفت: پیش از این سابقه بازی دوستانه با عراق 
را داشته ایم و می دانیم تیم خوبی دارند. یمن و ترکمنستان هم حریفان ضعیفی نیستند.  
وی ادامه داد: خوشبختانه ما میزبان بازی های این گروه هستیم و امیدواریم مسابقات 
به خوبی در فروردین ماه انجام شود تا به عنوان سرگروه به دور نهایی بازی ها صعود 
کنیم.  استیلی که در حاشیه این مراسم با مدیران دیگر تیم های آسیایی نیز مذاکرات 
خوبی داشته در این خصوص گفت: خوشبختانه صحبت های خوبی مطرح شد و برخی 
کشورهای آسیایی جهت انجام بازی تدارکاتی اظهار آمادگی کردند. همچنین جهت 
حضور در یک تورنمنت آسیایی دعوت شدیم که اتفاق بسیار خوبی است و می توانیم بازی 
های مهمی انجام بدهیم. برگزاری بازی های مناسب قطعا گام مهمی است تا بتوانیم با 
قدرت وارد مسابقات شویم. تیم فوتبال امید ایران در مرحله مقدماتی رقابت های المپیک 
٢٠٢٠ توکیو در گروه سوم قرار گرفت و با تیم های عراق، یمن و ترکمنستان همگروه شد.

معاون باشگاه استقلال:

 اسماعیلی و چشمی از تیم کنار گذاشته شدند
معاون باشگاه استقلال می گوید دو بازیکن کلیدی استقلال با نظر سرمربی این تیم 

فعلا از تمرینات کنار گذاشته شدند.
علی خطیر معاون باشگاه استقلال ، درباره لغو دیدار این تیم برابر پدیده در هفته 
دوازدهم لیگ برتر اظهار کرد: به هر حال دلایل لغو این دیدار به پلیس و نیروی امنیتی 
برمی گردد و ما درباره آن صحبتی نداریم. البته پدیده ای ها هم هزینه ای کرده بودند 
ولی آن به ما مربوط نمی شود. من نمی دانم مسئولش کیست ولی هزینه های صورت 
گرفته توسط باشگاه پدیده که شامل خرید بلیت و رزرو هتل می شود به باشگاه استقلال 
مربوط نمی شود. معاون باشگاه استقلال در مورد وضعیت این تیم نیز تصریح کرد: تیم 
ما کمی بدشانسی می آورد. بازیکن ها نیز باید بیشتر تلاش کنند. امیدوارم با تلاش بیشتر 
بازیکنانمان اتمام بداقبالی ها وضعیتمان بهتر شود. اکنون وضعیت خوبی نداریم. تیم 
بازی های حساس تری دارد که باید در آنها بهتر ظاهر شود تا بتوانیم به لیگ برگردیم. 
خطیر درباره وضعیت سرمربی آلمانی استقلال و بازیکنان خارجی این تیم، گفت: درباره 
آقای شفر که باید بگویم هفته آینده جلسه ای خواهیم داشت و در مورد مسائل و مشکلات 
با نظر سرمربی تکلیفشان  باید  نیز  بازیکنان خارجی  پیش آمده صحبت می کنیم. 
مشخص شود تا ببینیم برای نیم فصل بعدی آنها را می خواهیم یا نه. شفر هنوز نه لیست 
خروجی داده نه لیست ورودی و تمام این مسائل در جلسه هفته بعد مطرح خواهد شد و 
در مورد آن صحبت خواهیم کرد. وی در پایان درباره تمرین نکردن چشمی و اسماعیلی 
نیز بیان کرد: با نظر سرمربی این دو بازیکن فعلا از تیم کنار گذاشته شدند و هر زمان که 

شفر صلاح بداند بار دیگر به تمرینات و لیست تیم برمی گردند.

امید نورافکن از شارلوا جدا می شود 
یک رسانه بلژیکی از جدایی امید نورافکن بازیکن ایرانی تیم شارلوا خبر داد. 

 به گزارش سایت فوت نیوز بلژیک، تیم شارلوا شروع خوبی در فصل جدید نداشت و 
برخی از بازیکنان نیز برای جلب اعتماد فلیس مازو )سرمربی( تلاش می کنند اما بسیاری 
از آنها باید در ماه ژانویه از شارلوا جدا شوند. پارفایت ماندانا، روماین گرانج، دوریان درویت 
و امید نورافکن از جمله بازیکنان فهرست 7 نفره ای هستند که باید تیم شارلوا را تاه 
ماه آینده میلادی ترک کنند. این دسته از بازیکنان اعتماد مازو را برای بازی در ترکیب 
تیم شارلوا جلب نکردند و در خروجی به روی آنها در فصل نقل وانتقالات زمستانی اروپا 
گشوده می شود. امید نورافکن پیش از آغاز فصل جاری ژوپیلر لیگ بلژیک به همراه علی 
قلی زاده، ملی پوش ایرانی فصل گذشته تیم سایپا به تیم شارلوا پیوستند. این بازیکن تیم 
فوتبال امید ایران در هفته های اخیر ژوپیلر لیگ بلژیک حتی از سوی سرمربی تیم شارلوا 

جایی در فهرست 18 نفره نیز نداشت.

واتفورد انگلیس مدافع ایرانی را می خواهد
تیم لیگ برتری واتفورد به دنبال جذب میلاد محمدی است.

به گزارش سان، میلاد محمدی در پایان فصل بازیکن آزاد می شود و هنوز قرارداد خود 
را تمدید نکرده است. به همین خاطر باشگاه واتفورد انگلیس قصد دارد در نقل و انتقالات 
زمستانی به سراغ محمدی برود تا ببینید باشگاه اخمت گروزنی حاضر است تا قبل از این 
که محمدی بازیکن آزاد شود او را بفروشد با خیر؟ خاوی گارسیا، سرمربی واتفورد تاکید 
زیادی روی جذب محمدی دارد و از طرفی سلتیک اسکاتلند و چند تیم ترک نیز محمدی 
را زیر نظر دارند. محمدی که سرعت بالایی دارد به خاطر پرتاب اوت ناکام در جام جهانی 

برابر اسپانیا توجهات را به سمت خود جذب کرد.

علی پروین:

 هواداران آزادی را جهنم کاشیما کنند

سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال و پرسپولیس اظهار داشت: سرخپوشان می توانند 
همچون بارسلونا که مقابل پاری سن ژرمن بازگشت تاریخی داشت، در بازی فینال 
لیگ قهرمانان آسیا روزی بزرگ را برای خود و هوادارانش رقم بزند و جام قهرمانی را 

بدست بیاورد. 
علی پروین با بیان اینکه پرسپولیس توانایی جبران شکست بازی رفت مقابل کاشیما 
آنتلرز را در ورزشگاه آزادی دارد، گفت: پرسپولیس همیشه پرسپولیس است و در تاریخ 
پرشکوه و پر افتخار خود دست به کارهای بزرگی زده است و می تواند در دیدار برگشت 

بازگشت پرشکوهی را رقم بزند.
دیدار برگشت فینال لیگ قهرمانان آسیا روز شنبه 19 آبان ماه در ورزشگاه آزادی 
شد.  خواهد  برگزار  ژاپن  آنتلرز  کاشیما  و  ایران  پرسپولیس  های  تیم  بین  تهران 
سرخپوشان دیدار رفت را با نتیجه ۲ بر صفر به رحیف خود واگذار کردند و امیدوار 

هستند که در خانه باخت دیدار رفت را جبران کنند. 

وی افزود: در دنیای فوتبال تیم های بزرگی بودند که در بازی رفت شکست خوردند، 
اما توانستند در بازی برگشت، نتیجه را به شکل حیرت انگیزی تغییر دهند؛ مگر 
همین چند سال پیش نبود که بارسلونای اسپانیا در بازی رفت مقابل پاری سن ژرمن 
با 4 گل شکست خورد، اما در دیدار برگشت با نتیجه حیرت برانگیز ۶ بر یک برنده 

شد؟ در فوتبال هیچ چیز قابل پیش بینی نیست.
پیشکسوت پرسپولیس تاکید کرد: پرسپولیس مقابل کاشیما در نیمه اول عملکرد 
خوبی داشت و حتی می توانست گل بزند اما از موقعیت هایش استفاده نکرد و در 
فوتبال تیمی که از موقعیت هایش استفاده نکند و گل نزند، گل می خورد و این اتفاق 

برای پرسپولیس رخ داد.
* نباید اجازه کوچک ترین فرصت را به بازیکنان کاشیما داد

سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران تاکید کرد: کاشیما یک تیم سرعتی است و 
از بازیکنان خلاق و فرصت طلبی در ترکیبش استفاده می کند که نباید به آنها اجازه 

کوچک ترین فرصتی را داد.
وی ادامه داد: در بازی رفت دو بار بازیکنان پرسپولیس غفلت کردند و هر دو بار 

حریف ژاپنی توانست به گل برسد و دروازه ما را باز کند.
*پرسپولیس نباید احساسی بازی کند

پروین با بیان اینکه پرسپولیس ابتدا باید به فکر گل نخوردن مقابل کاشیما باشد و 
از حملات احساسی پرهیز کند، تاکید کرد: گل نخوردن باید در اولویت پرسپولیس 
باشد و بعد با برنامه، فوتبال هجومی را در دستور کار خود قرار دهد؛ اگر پرسپولس 
بتواند در نیمه اول حتی یک گل بزند می تواند به آنچه می خواهد و همه فوتبال 

دوستان ایرانی آرزویش را دارند، برسد.
سرمربی اسبق تیم فوتبال پرسپولیس به تعریف و تمجید از فوتبال تیم های شرق 
آسیا پرداخت و گفت: نه از دیروز و امروز بلکه از گذشته و روزهایی که خودم فوتبال 
بازی و مربیگری می کردم، رویارویی با تیم های شرق آسیا به مراتب سخت تر و 
دشوارتر از تیم های عربی بود. سرعت شرقی ها همواره برای فوتبال ما مشکل ساز 

شده است.
* باید هوشیار بود از این فرصت بزرگ استفاده کرد

وی گفت: هوادران پرسپولیس می توانند نقش بزرگی را در راه رسیدن به کسب 
عنوان قهرمانی معتبرترین تورنمنت قاره آسیا ایفا کنند. آنها باید از دقیقه اول تا آخر به 
تشویق تیم محبوبشان پرداخته و ورزشگاه آزادی را برای کاشیما آنتلرز ژاپن به جهنم 

تبدیل کنند.
پروین اظهار داشت: کاشیما همان قدر که در خط حمله عالی عمل می کند، در 
دفاع مشکل دارد و می توان به آنها گل زد. هنوز هیچی تمام نشده و در فوتبال هزاران 

اتفاق ممکن است روی دهد.
سرمربی اسبق تیم ملی افزود: باید هوشیار بود از این فرصت بزرگ که می تواند به 

افتخاری بزرگ برای باشگاه پرسپولیس تبدیل شود، به درستی استفاده کرد.
* کار برانکو و شاگردانش بزرگ است

وی با حمایت از بازیکنان و مربیان پرسپولیس که توانستند این تیم را به فینال لیگ 
قهرمانان آسیا برسانند، تصریح کرد: همین که پرسپولیس تا این مرحله پیش آمده 
است، باید از مربیان و بازیکنان این تیم تشکر کرد زیرا با تمام مشکلات و موانعی که 

وجود داشت دست به کاری غیر ممکن زدند.
اسطوره باشگاه پرسپولیس ادامه داد: چند ماه پیش و در روزهایی که پرسپولیس 
از نقل و انتقالات محروم بود و چند بازیکن جدا شدند همه تصورشان بر این بود که 
بدترین روزها برای سرخپوشان در پیش است اما آنها غیرتمندانه در مسابقات ظاهر 

شدند و من سپاسگذار این عزیزان هستم.
پروین در پایان گفت: من به طور حتم روز شنبه در ورزشگاه آزادی حاضر خواهم شد 
و امیدوارم وقتی سوت پایان مسابقه به صدا در می آید، در جشن قهرمانی پرسپولیس 

به همراه هواداران شرکت کنم و افتخار بزرگ تیم محبوبم را از نزدیک نظاره گر باشم.

نامجو مطلق عضو کمیته فنی استقلال: 
امیدوارم حداقل سهمیه بگیریم 

استقلال  باشگاه  فنی  کمیته  عضو 
گفت: امیدوارم آبی پوشان در ادامه فصل 
دست  و  بیاورند  دست  به  بهتری  نتایج 
کم سهمیه لیگ قهرمانان آسیا را کسب 
اشاره  با  مطلق«  نامجو  »مجید  کنند.  
به ناکامی های استقلال در لیگ برتر، 
جام حذفی و لیگ قهرمانان آسیا اظهار 
تغییرات  بازی  هر  در  استقلال  داشت: 
زیادی در ترکیب تیم خود دارد که خوب 
فصل  مثل  شفر  دست  البته  نیست. 

گذشته زیاد باز نیست.
او افزود: اینکه از جدایی بازیکنان در ابتدای فصل حرف بزنیم تکراری است. باید با 
همین مجموعه فعلی بهترین عملکرد را در مسابقات به اجرا بگذاریم. استقلال باید به 

یک هارمونی و انسجام تاکتیکی مناسب در زمین دست پیدا کند.
پیشکسوت استقلال با بیان این که این تیم از نبود یک هافبک طراح در میانه میدان رنج 
می برد خاطرنشان کرد: خیلی ها اعتقاد دارند استقلال در گلزنی با مشکل روبروست 
و از غیبت تیام در خط حمله این تیم حرف می زنند اما به نظر من بزرگ ترین ضعف 
استقلال غیبت یک هافبک خلاق و بازیساز است که به خط هافبک این تیم نظم دهد.

نامجومطلق در پاسخ به این پرسش که آیا با ناکامی های اخیر استقلال باز هم باید به به 
شفر فرصت داد؟ گفت: او یک مربی بزرگ و با دانش است که در سال های مربی گری 
اش با فراز و نشیب های زیادی روبرو شده است و به خوبی می داند در مواقع سخت 
باید چه راهکارهایی را در نظر گرفت. وی تاکید کرد: فصل گذشته وقتی شفر هدایت 
استقلال را بر عهده گرفت این تیم در رتبه ای به مراتب پایین تر از امسال قرار داشت اما 
با تدابیر او در لیگ برتر به جایگاهی شایسته رسید و در جام حذفی نیز به مقام قهرمانی 
دست یافت. عضو کمیته فنی باشگاه استقلال در خصوص دلایل ناکامی های استقلال 
در این فصل تصریح کرد: متاسفانه مدیریت قبل باعث شد برخی از بهترین بازیکنان 
استقلال جدا شوند. تمرینات استقلال دیر شروع شد و هنوز بازیکنان جدید و قدیم به 
هاهنگی کامل نرسیده اند. استقلال برای انتقال توپ از خط دفاع به خط هافبک و 
خط حمله با مشکل روبروست. او درباره اعتراض هواداران استقلال که از نتایج ضعیف 
تیمشان به شدت ناراحت هستند گفت: صاحب اصلی استقلال هواداران هستند و بقیه 
می آیند و می روند. اعتراض و نارضایتی از نتایج استقلال حق طبیعی این عزیزان است 
اما آن ها باید بدانند در این شرایط سخت باید از تیم محبوبشان حمایت کنند. هواداران 
در نظر داشته باشند به اندازه کافی روی مربیان و بازیکنان استقلال فشار وجود دارد و 

هر چه این فشارها بیشتر شود روی عملکرد این تیم تاثیر معکوس تری خواهد داشت.

شانس عالیشاه برای بازی برگشت کم است
»امید« برانکو به همتی 

سرمربی پرسپولیس در بازی فینال از وینگر جوا خود استفاده خواهد کرد چرا که امید 
عالیشاه نمی تواند در ترکیب اصلی سرخپوشان قرار بگیرد. 

تیم فوتبال پرسپولیس در بازی برگشت فینال لیگ قهرمانان آسیا روز شنبه به مصاف 
کاشیما آنتلرز ژاپن خواهد رفت.

این در حالی است که در دیدار رفت که پرسپولیس در ژاپن با نتیجه دو بر صفر از 
کاشیما شکست خورد، این تیم سیامک نعمتی را هم از دست داد و این بازیکن به دلیل 

دریافت کارت قرمز در بازی رفت از همراهی سرخپوشان محروم است.
عالیشاه که در بازی برابر السد در مرحله نیمه نهایی مصدوم شد، در بازی رفت نیمکت 
نشین بود اما ظاهرا مصدومیت او تشدید شده و این بازیکن تقریبا حضورش برای حضور 

در ترکیب اصلی پرسپولیس در فینال شانسی ندارد.
پزشک تیم فوتبال پرسپولیس در تشریح وضعیت عالیشاه به سایت این باشگاه گفت: 

کار روی مچ پای عالیشاه ادامه دارد. او روز چهارشنبه راه رفتن کنار زمین را انجام داد.
وی ادامه داد: مچ پای او التهاب دارد و سعی ما بر کاهش التهاب و درد با اقداماتی 
است که در حال انجامش هستیم. تمام تلاش خودمان را انجام می دهیم و باید منتظر 

شرایط او در تمرین روز جمعه باشیم.
پزشک پرسپولیس درباره اینکه امیدواری برای رسیدن عالیشاه به بازی با کاشیما آنتلرز 
تا چه میزان است، خاطر نشان کرد: طبعا امیدواریم برسد، که روی پای او به این شکل 
کار می کنیم. تمام اعضای کادر درمانی از من و آقای میثم علیپور تا بچه های ماساژور چه 
در مورد عالیشاه و چه برای موارد خفیف دیگر، ۲4 ساعته در حال کار هستیم تا بازیکنان 
در بهترین حالت در اختیار کادر فنی باشند. مورد مشابه عالیشاه را قبل از اینها برای 
بشار رسن هم داشتیم که به بازی رسیده بود و باید دید مچ پای عالیشاه چطور جواب 

می دهد. خود او هم با روحیه و تعصب تلاش می کند تا اگر لازم شد به تیم کمک کند.
با توجه به این اظهارات و شانس کم عالیشاه برای بازی برگشت، امید برانکو به آدم 
همتی است. هافبک جوانی که با وجود تجربه کم، در این پنجره بسته توانسته عملکرد 

نسبتا خوبی برای سرخپوشان داشته باشد.

حسن روشن: 
شفر تنها مقصر نتایج استقلال است 

تهران  استقلال  باشگاه  پیشکسوت 
گفت: وینفرد شفر به عنوان سرمربی تنها 
مقصر نتایج ضعیف استقلال است و باید 

پاسخگوی هواداران باشد. 
وضعیت  خصوص  در  روشن  حسن 
بحرانی استقلال اظهار داشت: این تیم از 
آغاز فصل خوب بسته نشد و تنها مقصر 
این مساله شفر به عنوان سرمربی است. 

تنهایی  به  باید  شفر  داد:  ادامه  وی 
برعهده  را  نتایج ضعیف  این  مسئولیت 
این  گذشته  مدیران  که  زمانی  بگیرد. 

بازیکنان را جذب می کردند شفر یا نباید آنها را می پذیرفت یا اگر پذیرفت باید امروز 
پاسخگوی عملکرد ضعیف آنها باشد.  پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: برخی از 
بازیکنان جدید آنقدر بی کیفیت هستند که سرمربی تیم ترجیح می دهد با ترکیبی 
جوان به مصاف حریفان برود. ساختن این تیم جوان هم به زمان زیادی نیاز دارد و قطعا 
هواداران استقلال تحمل آن را نخواهند داشت.  وی در خصوص اینکه آیا اخراج شفر در 
این شرایط تصمیم درستی محسوب می شود؟، اظهار داشت: اخراج او در شرایط فعلی 
بدترین تصمیم ممکن است. او باید بماند و به خاطر تیمی که ساخته جواب هواداران 
را بدهد.  کاپیتان اسبق تیم فوتبال استقلال گفت: شفر فصل گذشته با استفاده از 
زحمات دیگران و بازیکنان خوبی که داشت توانست نتایج قابل قبولی کسب کند اما 
امسال که قرار بود با سلیقه خودش تیم را ببندد کاملا ناموفق عمل کرده است.  وی در 
رابطه با اعتراض هواداران استقلال به عملکرد این تیم اظهار داشت: این حق طبیعی 
هواداران است و دلیل ندارد آنها چنین تیمی را تحمل کنند.  روشن خاطرنشان کرد: 
در خصوص مدیریت باشگاه استقلال هم باید بگویم آنها کار بسیار دشواری در پیش 
خواهند داشت و امیدوارم بتوانند با استفاده از کمیته فنی به این تیم کمک کنند.  وی در 
مورد اخراج موقت فرشید اسماعیلی و روزبه چشمی ۲ بازیکن استقلال از تیم گفت: این 
تصمیم حق سرمربی تیم است اما برای اظهارنظر در مورد دلایل آن به زمان نیاز داریم. 
پیشکسوت باشگاه استقلال در خصوص دلایل افت شدید آبی پوشان در فصل جدید 
لیگ برتر گفت: بزرگترین مشکل استقلال نداشتن بزرگتر است و این مساله هر روز برای 
آنها دردسرساز می شود.  وی با اشاره به کیفیت بازیکنان خارجی استقلال ادامه داد: 
بازیکنان جذب شده به شدت بی کیفیت هستند. به طور مثال الحاجی گرو تنها از نظر 
رنگ پوست به تیام شباهت دارد. این در حالی است که شفر و مسئولان باشگاه، این 
بازیکن را بهتر از تیام می دانستند.  روشن در پایان تاکید کرد: نبود اتحاد در استقلال 

یکی دیگر از مشکلات جدی این تیم است.

»سهراب مرادی« وزنه بردار دسته 9۶ کیلوگرم ایران با شکستن 
رکورد حرکت یک ضرب و دو ضرب این دسته در جهان، سه مدال 
طلای یک ضرب، دو ضرب و مجموع قهرمانی جهان را به گردن 

آویخت. 
سهراب مرادی در مسابقات جهانی وزنه برداری موفق شد با مهار 
وزنه های 18۶ کیلوگرم در حرکت یک ضرب و ۲۳۰ کیلوگرم در حرکت 
دوضرب، علاوه بر شکستن رکورد دنیا، سه مدال طلای یک ضرب، 
دوضرب و مجموع را به دست بیاورد. در هفتمین روز از مسابقات وزنه 
برداری قهرمانی جهان۲۰18، رقابت دسته 9۶ کیلوگرم برگزار شد 
که در پایان حرکت یک ضرب، سهراب مرادی با رکورد 18۶ کیلوگرم 
توانست ایران را صاحب مدال طلا کند. وی همچنین موفق شد 
رکورد یک ضرب جهان را یک کیلوگرم ارتقا دهد. امیر حقوقی دیگر 
نماینده ایران با رکورد 1۶7 کیلوگرم در یک ضرب چهاردهم شد. تیان 
تائو مهمترین رقیب مرادی در اولین حرکت یک ضرب 175 کیلوگرم 
ثبت کرد. او در دومین حرکت، 181 کیلوگرم را انداخت. او در آخرین 
حرکت یک ضرب توانست 181 کیلوگرم را ثبت کند و مدال نقره 

گرفت.
مدال برنز به وزنه بردار بلاروس با رکورد 18۰ کیلوگرم رسید.

مرادی: مدال هایم را به مردم ایران تقدیم می کنم 
»سهراب مرادی« پس از رکورد شکنی و کسب سه مدال طلای 
دسته 9۶ کیلوگرم وزنه برداری قهرمانی جهان گفت: با همه وجود 
جنگیدم، برای مردم کشورم تلاش کردم و مدال هایم را به مردم ایران 

تقدیم می کنم. 
سهراب مرادی بعد از قهرمانی در دسته 9۶ کیلوگرم رقابت های 
قهرمانی جهان، اظهار داشت: خدا را شکر رقابت سنگینی بود و فکر 
نمی کردم که این قدر حساس باشد. من از بازی های آسیایی آمده 
بودم و بعد از این مسابقات خیلی خسته شده بودم چون ۶ ماه در 
اردو بودم.  وی افزود: من یکی دو مصدومیت داشتم و  سرماخوردگی 
داشتم. اما هرطور که بودم خودم را به رقابت های قهرمانی جهان 
این  بود که در  تیم ملی احتیاج داشت و وظیفه ام  رساندم. چون 
مسابقات برای کشورم  وزنه بزنم. قهرمان وزنه برداری ایران ادامه داد: 
با همه وجود جنگیدم و خدا را شکر نتیجه اش هم به کسب مدال ختم 

شد. برای مردم تلاش کردم و مدالم را به مردم ایران تقدیم می کنم.
مرادی درباره ثبت  رکوردهای جهانی نیز گفت: من وارد رقابت شده 
بودم و کاری به رکورد نداشتم چون واقعا حریف چینی خیلی قدر بود 
و رقابت در سطح سنگین وزن بود که خداراشکر در نهایت توانستم  

پیروز شوم. 
طلا و برنز دسته 102 کیلوگرم به ایران رسید 

»علی هاشمی« وزنه بردار دسته 1۰۲ کیلوگرم ایران در پیکارهای 
جهانی در ترکمنستان با رکورد ۳9۶ کیلوگرم، مدال طلای جهانی 
سال ۲۰17 خود را تکرار کرد و »رضا بیرالوند« نیز با مجموع ۳9۳ 

کیلوگرم صاحب مدال برنز شد. 
رقابتهای وزنه برداری قهرمانی ۲۰18 جهان روزهای 1۰ تا 19 آبان 

در عشق آباد ترکمنستان برگزار می شود.
ساعت  از  پنجشنبه  روز  کیلوگرم  دسته 1۰۲   A گروه  رقابتهای 

18:۳۰ به وقت ایران در عشق آباد پایتخت ترکمنستان آغاز شد 
که هاشمی و بیرالوند نمایندگان ایران به مصاف 9 حریف دیگر از 
کشورهای اسلواکی، ازبکستان، اوکراین، گرجستان، ژاپن، روسیه و 
قزاقستان رفتند. »ایلین ایلیا« وزنه بردار نامدار قزاقستان که نامش 
در بین وزنه برداران این دسته دیده می شد از حضور در مسابقات 
انصراف داده بود. علی هاشمی دارنده مدال طلای پیکارهای جهانی 
سال ۲۰17 و  برنز بازیهای آسیایی با رکورد 179 یک ضرب، ۲17 
دوضرب و مجموع ۳9۶ کیلوگرم طلای مجموع، نقره یک ضرب و 
برنز دوضرب را گرفت و قهرمان جهان شد. رضا بیرالوند وزنه بردار 
بروجردی و دارنده مدال طلای جوانان جهان نیز با رکورد 175 یک 
ضرب ۲18 دوضرب و مجموع ۳9۳ کیلوگرم طلای دوضرب و برنز 
مجموع جهان را گرفت و بر سکوی سوم ایستاد. در حرکات یک ضرب 
بیرالوند با موفقیت هر سه حرکت خود یعنی وزنه های 1۶۶، 17۲ و 
175 کیلوگرم را بالای سر برد و در رده چهارم قرار گرفت. هاشمی 
وزنه بردار ایلامی تیم ملی کشورمان نیز موفق به مهار وزنه های 17۲، 

177 و 179 کیلوگرمی شد و مدال نقره را بر گردن آویخت.
با 18۰ کیلوگرم مدال طلای یک  ازبکستان  از  »اکبر دورایوف« 
ضرب را گرفت. دیمتری چوماک از اوکراین با 17۶ کیلوگرم مدال برنز 
گرفت. در حرکات دو ضرب نیز داوران وزنه ۲۰7 کیلوگرمی بیرالوند را 
در نخستین حرکت، به دلیل خطا از وی نپذیرفتند اما در حرکت دوم، 

نماینده کشورمان موفق به مهار وزنه ۲۰8 کیلوگرمی شد.
بیراندوند در حرکت سوم و در نخستین تجربه جهانی در رده سنی 
بزرگسالان، ۲18 کیلوگرم را بالای سر برد تا ضمن کسب طلای دو 

ضرب در مجموع نیز با ۳9۳ کیلوگرم با کسب مدال برنز در جایگاه 
سوم قرار گیرد. علی هاشمی نیز در حرکات دو ضرب، کارش را با 
۲11 کیلوگرم آغاز و در دومین حرکت نیز ۲17 کیلوگرم را جابجا کرد 
اما در مرتبه سوم و بعد از قطعی شدن مدال طلای مجموع، انگیزه 
ای برای بلند کردن وزنه ۲۲1 کیلوگرمی نداشت تا ضمن کسب مدال 
برنز حرکت دو ضرب، با مجموع ۳9۶ کیلوگرم دومین مدال طلای 
اوکراینی  آویزد.  »دیمیتری چوماک«  به گردن  را  قهرمانی جهان 
در مجموع همانند رضا بیرالوند ۳9۳ کیلوگرم را به ثبت رساند اما 
براساس قوانین جدید فدراسیون بین المللی وزنه برداری با توجه 
به اینکه چوماک اوکراینی پیش تر مجموع ۳9۳ کیلوگرم را به ثبت 

رساند، مدال نقره به وزنه بردار اوکراینی و برنز به بیرالوند رسید.

سه مدال طلا برای مرادی در وزنه برداری قهرمانی جهان

 سهراب "ایران" با سه رکورد جدید تاریخ ساز شد 

»برانکو ایوانکوویچ« سرمربی تیم پرسپولیس ایران روی تاثیر 
ورزشگاه آزادی تهران برای کمک به تیم خود به منظور جبران 
2 گل خورده بازی رفت فینال لیگ قهرمانان آسیا مقابل کاشیما 

آنتلرز ژاپن، حساب ویژه ای باز کرده است. 
خبرگزاری رویترز روز پنجشنبه نوشت: انتظار می رود جمعیتی 
بیش از 80 هزار نفر در ورزشگاه باشکوه و هراس انگیز تهران حاضر 
شوند و شاگردان ایوانکوویچ پس از پشت سر گذاشتن یک 90 
دقیقه ناامید کننده در ژاپن، به هر کمکی نیاز دارند تا به نردبان 

موفقیت چنگ زده و دست کم خود را در بازی نگه دارند.
شاگردان »گو اویوا« در نیمه دوم بازی رفت، مزد نمایش برتر 
خود را به لطف 2 گل لژیونرهای برزیلی خود یعنی »لئوسیلوا« 
و »سرجینیو« گرفتند و حالا سرمربی کروات پرسپولیس امیدوار 
است در بازی برگشت که شنبه هفته آینده در ورزشگاه آزادی 
تهران برگزار می شود، جای او و اویوا جابجا شده و شرایط به 
سود تیم او رقم خورد. سرمربی اسبق تیم ملی ایران در مصاحبه 

با خبرنگاران اظهار داشت: بازی کردن در خانه همیشه راحت تر 
است، ما مقابل 80 هزار نفر از هوادارانمان که همواره یار دوازدهم 
ما بوده اند، بازی خواهیم کرد. وی ادامه داد: هواداران همیشه 
پشتوانه محکمی برای ما هستند، امیدوارم باز هم چنین باشد و 

بتوانیم کاشیما را شکست دهیم و در پایان بازی قهرمان شویم.
هر دو فینالیست این دوره برای نخستین بار چشم به کسب 
عنوان قهرمانی معتبرترین رقابت باشگاهی قاره کهن دوخته اند 
و نماینده ژاپن علاوه بر این اشتیاق، درصدد است تا از ماندن این 
جام در ژاپن که 12 ماه پیش توسط »اوراوا رد دایموندز« به این 
کشور آورده شد، اطمینان حاصل کنند. در سوی مقابل، از سال 
1993 به بعد که باشگاه »پاس« عنوان قهرمانی این رقابت ها را از 
آن خود کرد، هیچ باشگاه ایرانی موفق به کسب دوباره آن نشده و 
تلاش های تیم های ایرانی تنها به عنوان نایب قهرمانی »سپاهان« 
در سال 2007 و »ذوب آهن« در سال 2010 محدود بوده است. 
پرسپولیسی ها در این بازی »سیامک نعمتی« را که در دقایق 

پایانی بازی رفت به دنبال بالا گرفتن تنش ها بین بازیکنان دو تیم، 
با دریافت کارت زرد دوم از بازی اخراج شد، در اختیار نخواهند 
داشت. این در حالی است که اویوا برای انتخاب ترکیب اصلی تمام 
قوای خود را در اختیار داشته و در حالی وارد آزادی می شود که 
سه شنبه هفته جاری در حالی که با تیم دوم خود در بازی مقابل 
کاشیوا ریسول در »جِی لیگ« به میدان رفته بود، با پیروزی 3 

بر 2 خود را تا رده سوم جدول رده بندی لیگ ژاپن بالا کشید.
اویوا در مصاحبه ای اظهار داشت: بازی های خارج از خانه لیگ 
قهرمانان آسیا هیچ گاه آسان نبوده است، در واقع تاکنون هیچ 
بازی خارج خانه راحتی نداشته ایم؛ این بازی ها همیشه سخت 
است و حضور در برابر 80 هزار هوادار تهرانی هم بی شک کار 

سختی برای ما خواهد بود.
وی ادامه داد: در واقع این بازی کاملا متفاوت است و می بایست 
از لحظه به صدا در آمدن سوت آغاز تا پایان با ارائه یک بازی رو به 

جلو و حفظ تعادل، تمرکز خود را از دست ندهیم.

سرمربی کاشیما در پایان افزود: علاوه بر این، باید در حمله کمی 
محتاط باشیم؛ با این حال حفظ تعادل در حمله و دفاع مهم ترین 
نکته است و در نهایت امیدوارم در بازی برگشت نمایش خوبی 

داشته باشیم. 

هواداران همیشه پشتوانه محکمی برای پرسپولیس هستند 

حساب ویژه برانکو روی بلیت های فروخته شده آزادی 
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بهترین روش های درمانی برای خشکی لب در فصل پاییز

بایدها و نبایدهای خشکی لب
یکی از مشکلات شایع پوستی در فصل های پاییز و زمستان، خشک و پوسته شدن 
یا حتی ترک خوردن پوست لب است. بسیاری از افراد درگیر با این مشکل نمی دانند 
که آیا ضرورتی برای مراجعه به پزشک به منظور درمان خشکی لب وجود دارد یا نه، یا 
اینکه چطور می توان از پس این دردسر ناخوشایند برآمد.بهتر است بدانید متخصصان 
توصیه می کنند اگر خشکی لب بیش از 2 ماه طول کشید و درمان های رایج خانگی با 
استفاده از محصولات بدون نسخه برای بهبود این خشکی مؤثر نبود، شما باید برای پیدا 
کردن دلیل خشکی پوست لب و درمان آن به پزشک مراجعه کنید. از طرف دیگر، اگر 
خشکی پوست لب همراه با ترک خوردن مداوم، تبخال زدن یا عفونت کردن ترک های 
پوستی باشد، مراجعه به پزشک، مخصوصاً در مورد کودکان زیر 5 سال، اجباری است. 
این در حالی است که خشکی و پوسته ریزی های معمول پوست لب را می توان با کمک 

راهکارهایی ساده که در ادامه به آن ها اشاره می کنیم، درمان کرد.
1- لب های خود را با آب دهان خیس نکنید

یکی از رایج ترین خطاهایی که منجر به تشدید خشکی پوست لب می شود، زبان زدن 
مداوم به لب ها برای خیس کردن آن ها با کمک آب دهان است. بهتر است بدانید بزاق 
دهان بلافاصله روی لب ها خشک می شود و خشکی لب را تشدید می کند. علاوه بر 
این، ممکن است شما با زبان زدن مداوم به لب های خشک و ترک خورده خودتان، باعث 
انتقال آلودگی های احتمالی دهان به سطح این ترک ها شوید و احتمال ایجاد عفونت را 

در لب ها بالا ببرید.
چاره چیست؟ برای اینکه خشکی لب ها در طول روز باعث آزار شما نشود و مدام شما 
را به زبان زدن به لب مجبور نکند، بهتر است چرب کننده گیاهی مانند انواع روغن های 

گیاهی را روی لب های خود بزنید تا رطوبت و چربی سطح لب ها حفظ شود.
2- آب کافی بنوشید

یکی از عوامل تأثیرگذار بر خشکی داخلی و خارجی بدن، کم آب شدن بدن است. 
پوست لب ها به عنوان یکی از نازک ترین و حساس ترین قسمت های پوست صورت شدید 
و سریع نسبت به کم آب شدن بدن واکنش نشان می دهد و خشک می شود. هرچه آب 
بدن کمتر باشد، میزان خشکی و پوسته ریزی پوست لب نیز بیشتر افزایش خواهد یافت.
چاره چیست؟ حداقل روزی 6 تا 8 لیوان آب ولرم تا خنک بنوشید و فضای منزل را 
با کمک دستگاه های بخور یا سماور و کتری در حال جوش در فصل پاییز مرطوب نگه 

دارید.
3- قبل از آرایش لب، پوست آن را چرب کنید

یکی دیگر از دلایل خشک شدن و پوسته ریزی بیش از حد پوست لب در روزهای سرد 
و خشک پاییزی، استفاده از انواع محصولات آرایشی لب است. خیلی از افراد گمان 
می کنند باید برای پیشگیری از خشک شدن لب ها، پوست آن را بعد از پاک کردن آرایش 

چرب کنند.
 این در حالی است که استفاده از محصولات آرایشی به خودی خود می تواند باعث 
ایجاد حساسیت پوستی و تشدید خشکی لب ها شود.چاره چیست؟ قبل از اینکه از انواع 
رژ و خط لب مات یا چرب برای آرایش لب استفاده کنید، حتماً پوست لب را با کمک 
مقداری روغن نارگیل، روغن زیتون یا روغن بادام چرب کنید. اجازه بدهید این چربی 
طبیعی حدود 15 دقیقه روی لب باقی بماند و سپس محصول آرایشی مورد نظر خود 

را استفاده کنید.
4- پوسته های روی لب را جدا نکنید

اگر لب های خودتان یا فرزندتان دچار خشکی و پوسته ریزی شده، به هیچ عنوان این 
پوسته ها را با دست یا دندان جدا نکنید. این کار باعث ایجاد التهاب، زخم، سوزش 
اگر لب های شما  ناحیه لب خواهد شد.چاره چیست؟  افزایش عفونت در  یا حتی 
پوسته ریزی دارند، حدود 1 ساعت قبل از استحمام مقداری وازلین یا روغن نارگیل روی 

آن ها بزنید. 
سپس زمانی که در حمام بخار گرفته هستید، کمی از دانه ها شکر خشک را روی لب ها 
ماساژ دهید تا پوسته های اضافی به آرامی و بدون ایجاد زخم و التهاب روی لب ها از بین 
بروند. این کار نوعی لایه برداری ملایم و بدون خطر برای لب ها محسوب می شود. سعی 

کنید پس از استحمام نیز چرب کردن پوست لب ها را از یاد نبرید.
5- حواستان به تعادل ویتامین ها در بدن باشد

شاید برایتان جالب باشد که بدانید کمبود ویتامین 2B یا همان ریبوفلاوین می تواند 
باعث افزایش خشکی، ترک خوردن و سوزش لب ها شود. از این رو، توصیه می شود در 
صورت خشک بودن بیش از حد لب ها، مصرف منظم تخم مرغ و گوشت قرمز بدون 

چربی را فراموش نکنید.
 از طرف دیگر، افزایش دریافت ویتامین A در بدن می تواند عوارضی مانند پوسته ریزی 
یا خشکی لب را به دنبال داشته باشد.چاره چیست؟ اگر در حال مصرف مکمل های 
حاوی ویتامین A هستید و از خشکی بیش از اندازه پوست لب رنج می برید، این موضوع 

را با پزشکتان در میان بگذارید تا تجویز مناسب تری برایتان در نظر بگیرد.

راهکارهایی جهت افزایش اشتها 

چگونه اشتهایم را افزایش دهم؟
یکی از راه های افزایش اشتها، گنجاندن آب انواع مرکبات به عنوان نوشیدنی همراه 
 C وعده های اصلی غذاست. مرکبات حاوی انواع مختلفی از ویتامین ها ازجمله ویتامین

و اسیدفولیک هستند. اسیدفولیک یکی از ترکیب های افزایش دهنده اشتهاست.
از بی اشتهایی رنج می برم و این بی اشتهایی ناشی از مشغله فکری است. معمولًا هر 
روز سیپروهپتادین می خورم تا بتوانم مثل یک آدم معمولی غذا بخورم اما با کوچکترین 
مشغله فکری عصبی می شوم و دیگر نمی توانم غذا بخورم. لطفاً بفرمایید که چگونه 

اشتهایم را افزایش دهم؟
همان طور که خودتان گفتید ریشه مشکل شما عصبی است، بنابراین بهتر است ریشه 
را از بین ببرید. از یک روانشناس یا مشاور کمک بگیرید. برای افزایش اشتها می توانید از 

قرص شیکوریدین استفاده کنید.
برای افزایش اشتها: 

1- یکی از راه های افزایش اشتها، گنجاندن آب انواع مرکبات به عنوان نوشیدنی همراه 
 C وعده های اصلی غذاست. مرکبات حاوی انواع مختلفی از ویتامین ها از جمله ویتامین
و اسیدفولیک هستند که اسیدفولیک هم یکی از ترکیب های افزایش دهنده اشتهاست.

2- سفره آرایی و آرایش بشقاب غذا یکی از بهترین راه های افزایش اشتهاست. بد 
نیست چند مدل آرایش غذا و میز غذا را یاد بگیرید و آن ها را هنگام سرو وعده های اصلی 
غذایی به کار ببندید. بهترین راه آرایش غذا، قرار دادن آن در بشقابی بزرگ، سفید و تزیین 

کردن آن با انواع سبزی های بخارپز رنگی و سس های مختلف است.
 وقتی بشقاب غذا بزرگ باشد، حجم غذای داخل آن کم به نظر می رسد و افراد کوچک 

و بزرگ، تمایل بیشتری به خوردن تمام غذایشان پیدا می کنند. 
3- استفاده از پنیر پیتزا در انواع غذاهای نانی و ساندویچی، علاوه بر خوش طعم کردن 
آن ها می تواند باعث افزایش اشتهای شما هم بشود. مصرف پنیر پیتزا می تواند افزایش 
دریافت کالری را هم برای افراد لاغر و بچه ها در پی داشته باشد. اگر پنیر پیتزا را با کنجد 

مخلوط کنید، طعم آن را مطلوب تر و ظاهر غذایتان را هم زیباتر خواهید کرد.
4- ظرف غذایتان را رنگی کنید. رنگ های گرم و زنده مانند نارنجی، ارغوانی، قرمز و 

زرد تیره می توانند باعث افزایش اشتها شوند.
محسوب  غذایی  چاشنی های  جزو  شورها  و  ترشی ها  ادویه ها،  سس ها،  انواع   -5
می شوند که مصرف آن ها همراه غذا می تواند افزایش اشتها را به دنبال داشته باشد. 
ادویه هایی مانند پودر لیمو، فلفل سیاه، پودر آویشن و ریحان بنفش هم می توانند 
عطروطعم سالادها و غذاهای سرد را فوق العاده متفاوت و مطلوب کنند و باعث افزایش 

اشتها شوند.
6- این روزها با توجه به مشغله های زیاد، مردم زمان مشخصی به غذا خوردن اختصاص 
نمی دهند. متأسفانه این مسئله روی مشکل بی اشتهایی تأثیر بد می گذارد. برای همین 
مهم است که شما زمان مشخصی به غذا اختصاص دهید و هرروز سر ساعت معین غذا 

میل کنید.
 به جای این که هرروز سه وعده غذا بخورید 5 تا 6 وعده ی کم حجم میل کنید. اگر 
شاغل هستید حتماً با خود غذا ببرید و باز سروقت میل کنید. حُسن سر ساعت غذا 

خوردن این است که کمک می کند اشتهای شما افزایش پیدا کند. 
7- یک راه افزایش اشتها و لذت بردن از غذا خوردن، تغییر شیوه پخت وپز و ایجاد 
طعم های جدید در برنامه غذایی خانواده است. اگر عادت به خوردن برنج دم کرده یا 
آبکش دارید، بهتر است از امروز عادتتان را تغییر دهید و برنج سرخ شده )ته چین( را هم 

امتحان کنید.
 برای تهیه برنج سرخ شده، باید ابتدا برنج را تا حد نرم شدن در آب بجوشانید. سپس 
آن را با زرده تخم مرغ و کمی نمک و زعفران طعم دار کنید. حالا کف ماهیتابه را با روغن 
چرب کنید و برنج را در آن سرخ کنید. به جای زرده تخم مرغ می توان از جعفری، گشنیز 
یا حتی اسفناج هم برای طعم دار کردن برنجی که قرار است سرخ شود، استفاده کنید. 
8- تغذیه ی خوب و زیاد مهم ترین عاملی است که می تواند شمارا چاق تر کند اما توجه 
داشته باشید که غذا خوردنِ صرف، چربی می آورد. برای این که متناسب و خوش فرم 
چاق شوید هفته ای 3 تا 4 جلسه ورزش کنید. ورزش بدن شما را تحریک می کند و 

سرعت چاق شدنتان را بالا می برد.

خستگی و بی حالی یکی از رایج ترین علائم دیابت است که می تواند ناشی از قند خون 
بالا و یا در موارد دیگر ناشی از سایر شرایط باشد. ایجاد تغییر در سبک زندگی می تواند در 
بهبودی این بی حالی کارساز باشد. در ادامه این مطلب به بررسی این موضوع می پردازیم.
خستگی و بی حالی یکی از رایج ترین علائم و نشانه های دیابت است که می تواند در 
نتیجه سطح قند خون بالا و سایر علائم و عوارض جانبی ناشی از شرایط باشد. برخی 
تغییرات در سبک زندگی می تواند به مدیریت و بهبود بی حالی و خستگی ناشی از دیابت 

کمک کند.
همانطور که می دانید، بی حالی متفاوت از خستگی است. وقتی شخصی فقط و فقط 
خسته است، معمولا بعد از استراحت احساس بهبودی و سرحالی می کند. اما وقتی 
شخصی به طور مداوم درگیر بی حالی است، استراحت کردن نمی تواند احساس خستگی 

و بی حالی او را از بین ببرد.
طبق نظر اتحادیه دیابت امریکا، تحقیقات نشان می دهد، که 61 درصد از مردمی که به 
تازگی متوجه ابتلا به دیابت نوع 2 شده اند، بی حالی را به عنوان یکی از علائم خود گزارش 
کرده اند. همچنین نتیجه تحقیق مشابه دیگری حاکی از این است که بی حالی دومین 

نشانه رایج در این گروه افراد است. 
در این مطلب، ما نگاهی می اندازیم به دلایل بروز بی حالی در دیابت و نحوه مدیریت 
کردن آن. همچنین نگاهی به سایر مواردی که می توانند منجر به بی حالی شوند و مواقعی 

که بهتر است به پزشک مراجعه کنید را معرفی می کنیم.
چرا دیابت باعث بی حالی می شود؟

تغییرات در میزان سطح قند خون
*دیگر علائم دیابت

*عوارض جانبی دیابت
*اضافه وزن داشتن

در ادامه هر کدام از این موارد را را مورد بررسی قرار می دهیم.
تغییرات در میزان سطح قند خون

دیابت بر راهی که بدن از طریق آن قند خون را تنظیم و از آن استفاده می کند، تاثیر 
می گذارد. وقتی شخصی چیزی می خورد، بدن، غذا را به قندهای ساده تجزیه می کند. در 
افراد مبتلا به دیابت، این قندها می توانند به جای آنکه به سمت سلول ها حرکت کنند، در 
خون انباشته شوند. واضح است که سلول ها نیاز به قند دارند تا بتوانند انرژی فراهم کنند.

بنابراین زمانی که قند کافی به سلول ها نمی رسد، باعث بروز علائمی مثل خستگی، 
بی حالی و ضعف خواهد شد. داروهای دیابت از جمله انسولین یا متفورمین سعی می کنند 
که بیشتر این قندها را به سمت سلول ها هدایت و حرکت دهند و از تجمع و انباشته شدن 
قند در خون جلوگیری می کنند. البته یکی از اثرات بالقوه استفاده از داروهای دیابت، 
خطر افت قند یا هیپوگلیسمی است. میزان پایین قند خون نیز می تواند باعث بروز ضعف 
و بی حالی شدید شود. به ویژه در افرادی که حین پایین آمدن سطح قند خون خود، علائم 
کافی دریافت نمی کنند و نمی توانند متوجه شوند که قند خون شان در حال افت است. 

البته لازم به ذکر است افراد، بعد از درمان افت قند خون نیز دچار خستگی و بی حالی 
می شوند.

دیگر علائم دیابت
دیگر علائم دیابت نیز می توانند در ایجاد، تداوم و توسعه بی حالی و خستگی تاثیرگذار 

باشند و مشارکت داشته باشند. این علائم می توانند شامل موارد زیر باشند:
* تکرر ادرار

* تشنگی بیش از اندازه
* گرسنگی مفرط )با وجود غذا خوردن(

* کاهش وزن نامعلوم و بی دلیل
* تاری دید

البته تمام این علائم نمی توانند در ایجاد خستگی و بی حالی دخیل باشند، اما بیشتر 
آن ها در ایجاد حس ناخوش احوال بودن مشارکت دارند. این احساس ناخوش احوال بودن 
ممکن است تاثیرات روحی و بدنی در یک فرد بگذارند که منجر به احساس بی حالی و 
خستگی می شود. همچنین، برخی از علائم دیابت ممکن است باعث مختل شدن خواب 
افراد شوند. برای مثال، افراد مبتلا به دیابت ممکن است بارها در طول خواب به منظور 
استفاده از دستشویی و یا نوشیدن آب از خواب بیدار شوند. همچنین در افراد مبتلا به 
دیابت ممکن است احساس ناراحتی در اندام ها باعث شود که فرد مبتلا، به سختی بتواند 

به خواب رود و یا اینکه خواب وی ادامه یابد و وقفه ای در خواب وی رخ ندهد.
لازم به ذکر است که این اختلالات در خواب نیز می توانند منجر به بروز و افزایش احساس 

بی حالی و خستگی در طول روز شوند.
عوارض جانبی دیابت

مبتلایان به دیابت می توانند دچار عوارض جانبی ای باشند که این عوارض نیز در بروز و 
افزایش احساس بی حالی و خستگی ناشی از دیابت مشارکت دارند. این عوارض جانبی 
معمولا زمانی پدیدار می شوند که سطح قند خون شخص بالا باشد و بالا بماند کنترل و 

مدیریت خاصی روی آن انجام نگیرد که می تواند شامل موارد زیر باشد:
* مشکلات کلیوی شامل نارسایی کلیه

* عفونت های مکرر
* آسیب های عصبی یا نوروپاتی دیابتی

این عوارض جانبی که افراد برای درمان آن ها از دارو استفاده می کنند، ممکن است در 
بروز و توسعه احساس خستگی و بی حالی مبتلایان به دیابت مشارکت داشته و تاثیرگذار 

باشند. 
سلامت عاطفی و روانی

زندگی کردن با دیابت می تواند سلامت عاطفی و روانی افراد را تحت تاثیر قرار دهد. طبق 
تحقیقی که در سال 2016 انجام شد، ممکن است افراد مبتلا به دیابت حدود 2 تا 3 برابر 
بیشتر از سایرین دچار افسردگی شوند. افسردگی همچنین می تواند بر کنترل قند خون 
افراد تاثیر بگذارد و منجر به بروز بی حالی و خستگی شود. در واقع باید بگوییم که بسیاری 

از علائم افسردگی مستقیما با بی حالی و خستگی مرتبط هستند مثل:
* تغییر در الگوی خواب

* بیدار شدن خیلی زود و یا ناتوانی در دوباره خوابیدن
* از دست دادن انرژی

گذشته از افسردگی، بیشتر افراد مبتلا به دیابت ممکن است دچار اضطراب مرتبط با 
سلامتی شوند. اضطراب نیز مثل افسردگی می تواند منجر به افزایش احساس خستگی و 

بی حالی ناشی از اختلال در خواب شود. 
اضافه وزن داشتن

بسیاری از افراد مبتلا به دیابت، به ویژه آن هایی که مبتلا به دیابت نوع 2 هستند، دچار 
اضافه وزن و یا چاقی نیز هستند که این عوامل نیز می توانند منجر به بروز خستگی و 

بی حالی شوند. دلایل ارتباط بین اضافه وزن و بی حالی می تواند شامل موارد زیر باشد:
* انتخاب سبک زندگی ای که منجر به اضافه وزن می شود، مانند عدم تحرک و رژیم 

غذایی غیرسالم
* افزایش میزان انرژی مورد نیاز برای به  حرکت درآوردن بدن شخص

* اختلال خواب ناشی از عوارض جانبی اضافه وزن داشتن مثل آپنه خواب
چطور بی حالی و خستگی ناشی از دیابت را مدیریت کنیم؟

تغییر سبک زندگی می تواند به افراد در مدیریت دیابت و علائم و بی حالی ناشی از آن 
کمک کند. تغییرات سبک زندگی تاثیرگذار می تواند شامل موارد زیر باشد:

* وزن متعادل داشتن و یا کاهش وزن در صورت نیاز
* تمرینات ورزشی منظم

* داشتن رژیم غذایی سالم
* تمرین برای داشتن بهداشت خواب خوب، مثل تنظیم زمان خواب، خواب بین 7 تا 9 

ساعت و ریلکس کردن خود قبل از خواب
* مدیریت و محدود کردن استرس

* کمک گرفتن از دوستان و خانواده
همچنین برای کاهش میزان خستگی و بی حالی ناشی از دیابت لازم است افراد به خوبی 

دیابت و شرایط مربوط به خود را مدیریت کنند که شامل مواردی مثل موارد زیر می شوند:
* چک کردن منظم میزان قند خون

* پیروی کردن از رژیم غذایی که مصرف کربوهیدرات تصفیه شده و قندهای ساده را 
محدود می کند 

* مصرف تمام داروهای تجویز شده توسط پزشک
* دریافت درمان صحیح مرتبط با هرکدام از شرایط، مثل بیماری های قلبی و عروقی، 

بیماری های کلیوی و یا افسردگی
سایر علل احتمالی بروز بی حالی

البته علل دیگری نیز می تواند در بروز بی حالی و خستگی افراد مبتلا به دیابت تاثیرگذار 
باشد که خیلی ابتلای آن ها به دیابت نیز مربوط نباشد. این موارد می توانند شامل موارد 

زیر باشند:
* کم خونی

* آرتریت یا سایر بیماری های مزمن که موجب التهاب می شوند
* عدم تعادل و به هم ریختگی هورمون ها

* آپنه خواب
* عوارض جانبی برخی داروهای مصرفی

* اضطراب نامربوط به دیابت
* سایر بیماری ها

چه زمانی نیاز به مراجعه به پزشک است؟
افراد مبتلا به دیابت باید به طور منظم با پزشک خود مشورت کنند و شرایط خود را تحت 
نظر پزشک قرار دهند. همچنین خوب است مبتلایان به دیابت، با پزشک شان در مورد 
خستگی و بی حالی خود، تحت الشعاع قرار دادشتن زندگی روزمره و یا شدیدتر شدن 
علائم صحبت و مشورت کنند چرا که این اتفاق می تواند نشان از یک عارضه و خطر بالقوه 
و یا عوارض جانبی ناشی از مصرف یک دارو باشد. همچنین هنگامی که بی حالی همراه 
با علائم دیگری مانند تب، لرز و یا علائم دیگر همراه باشد، بهتر است با پزشک در مورد آن 

صحبت شود چراکه می تواند نشانه عفونت باشد.
چگونگی رهایی از این بی حالی و خستگی

افراد مبتلا به دیابت اغلب خستگی و بی حالی ناشی از دیابت را تجربه می کنند. دلیل 
بروز این بی حالی می تواند میزان قند خون بالا و یا حتی قند خون پایین تر از حد طبیعی، 
افسردگی، داشتن اضافه وزن و یا شرایط دیگر پزشکی و دارویی باشد. بنابراین بی حالی 
ناشی از دیابت می  تواند در زندگی روزمره افراد تأثیر منفی بگذارد. اما روی دیگر سکه این 
است که با کنترل دیابت، تنظیم میزان قند خون و ایجاد تغییرات مثبت در سبک زندگی 
می توان سطح انرژی را افزایش داد و از شر بی حالی و خستگی ناشی از دیابت رهایی یافت.

بی حالی ناشی از قندخون بالا

چرا دیابت
 باعث خستگی می شود؟

 

وسیله نقلیه ترکیبی از هواپیما و کشتی فضایی 
ساخته می شود

با   دارد  قصد  شرکت  یک 
میلیون دلاری وسیله  بودجه 4 
نقلیه هوایی بسازد که ترکیبی از 
هواپیما، بالگرد، پهپاد و کشتی 

هوایی بادکنکی است.
به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
نقل از نیواطلس، سال گذشته 
شرکت Egan Airships  وسیله 
نقلیه هوایی به نام Plimp ابداع 

کرد. 
این وسیله نقلیه ترکیبی از کشتی هوایی بادکنکی، هواپیما، بالگرد و پهپاد بود. اکنون 
این شرکت آمریکایی به طور رسمی اعلام کرده مشغول کار برای ساخت یک نسخه 

مسافربری Plimp است. وسیله نقلیه هوایی جدید Model J نام گرفته است.
مبدعان این وسیله وسیله ادعا می کنند »پلیمپ« جدید می تواند مانند هواپیما مانور 
انجام دهد، مانند بالگرد در آسمان شناور بماند و به طور عمودی از زمین بلند شود و فرود 

آید و مانند یک کشتی هوایی بادکنکی پرواز کند.
این وسیله نقلیه قرار است با بودجه 4 میلیون دلاری ساخته شود. همچنین این وسیله 
می تواند 8 مسافر یا 907 کیلوگرم بار را با سرعت 63 مایل بر ساعت در مسافت 1300 
مایل جابجا کند.  وسیله مذکور به طور عمودی از زمین بلند می شود و فرود می آید. 
خلبان آن می تواند موتورها را خاموش کند تا Model J به آرامی به سمت زمین شناور 

شود.
همچنینن  هزینه های عملیاتی آن در مقایسه با بالگردهای معمول کمتر است.

 Model J دارای موتورهای الکتریکی است که به آن کمک می کنند به طور عمودی 
از زمین بلند شود و فرود آید. همچنین یک سیستم هیبریدی گاز و الکتریسیته به وسیله 

نقلیه کمک می کند تا به کمک بال های ثابت خود پرواز کند.
این وسیله نقلیه می تواند در ارتفاع 152 متری پرواز کند.

محققان کشور موفق به طراحی و تولید تردمیل های هوشمندی شدند که با استفاده 
از آن می توان یک تور پیاده روی با افرادی که در نقاط مختلف یک شهر هستند راه 
انداخت. علی موید، مدیر یک شرکت دانش بنیان و مجری طرح »تردمیل هوشمند« 
اظهار کرد: ما در این شرکت بعد از هوشمند سازی لوازم خانگی به حوزه تجهیزات 
پزشکی وارد شدیم تا بتوانیم محصولات ایرانی هوشمند را با قابلیت های جدید تولید 
کنیم. وی با بیان اینکه در همین راستا موفق شدیم تردمیل های هوشمندی را طراحی 

کنیم، ادامه داد: این تردمیل طوری طراحی شده که فرد می تواند در گوشه ای از منزل 
با دوستان خود و در هر مکانی که تمایل دارد پیاده روی کنند.

به گفته موید، استفاده از عینک های سه بعدی این تردمیل، فرد را در محیطی قرار 
می دهد که بتواند همزمان با چند نفر از دوستان، در یک مکان مجازی پیاده روی کنند.
این محقق با بیان اینکه تردمیل هوشمند در قالب یک استارت آپ به نتیجه رسیده 
است، بیان کرد: در کنار طراحی این تردمیل هوشمند، اپلیکیشنی را طراحی کردیم که 

هر فرد بتواند با تلفن همراه خود با این تردمیل ارتباط بگیرد.
وی با تاکید بر اینکه مکان هایی در داخل و خارج کشور در اپلیکیشن این تردمیل 
تعبیه شده است، ادامه داد: اپلیکیشن تردمیل و تلفن همراه فرد، همواره به روز می شود 

تا افراد راحت تر و با امکانات جدید تری از تردمیل بهره ببرند.
موید با بیان اینکه نمونه اولیه این تردمیل ساخته شده و منتظر سرمایه گذار هستیم، 
گفت: این طرح نمونه داخلی ندارد ولی نمونه خارجی دارد که از نظر قیمتی با نمونه 
خارجی قابل رقابت است. این محقق با بیان اینکه می توان با استفاده از این تردمیل 
یک تور پیاده روی راه اندازی کرد، افزود: سیستمی که تردمیل را هوشمند می کند را 
می توان روی همه تردمیل ها نصب کرد. وی ادامه داد: معمولا پنل الکترونیکی تردمیل  

از پرهزینه ترین بخش های تردمیل است که این محصول هوشمند نیاز به پنل ندارد.

محققان ماده ای اختراع کردند که مانند یک فیلم روی 
پنجره می چسبد و می تواند تا 70 درصد گرمای نور 

خورشید را مسدود کند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، به تازگی 
یک ماده ضد گرما ساخته شده که پس از چسبیدن به 
شیشه پنجره جایگزینی ارزان برای دستگاه تهویه هوا 
به حساب می آید. پژوهشگران MIT این فیلم مسدود 
کننده گرما را ابداع کرده اند.  به گفته دانشمندان این 
ماده شفاف که مانند فیلم نازکی روی پنجره می چسبد،  

و  کند  می  مسدود  را  خورشید  های  اشعه  درصد   70
همزمان با افزایش دما به طور خودکار تیره می شود تا 
گرمای بیشتری را مسدود کند. محققان سازنده این فیلم 
ادعا می کنند اگر تمام پنجره های خارجی خانه با این 
فیلم پوشانده شوند، هزینه تهویه هوای ساختمان 10 
درصد کمتر خواهد شد.  در صورتیکه دمای هوا به 32 
درجه سانتیگراد یا بالاتر برسد فیلم به طور خودکار مات 
می شود. اما در دمای کمتر از 32 درجه سانتیگراد این 
فیلم کاملا شفاف است و گرما را منعکس نمی کند. به 

گفته پژوهشگران می توان این فیلم را برای استفاده در 
پنجره ساختمان های مسکونی و اداری در ماه های گرم 
تابستان استفاده کرد. در آزمایش های این فیلم، محققان 
محلولی از مواد مسدود کننده گرما را روی دو شیشه مربع 
شکل 12 در 12 اینچی به کار بردند . این شیشه ها در 
مقابل گرما مقاومت نشان دادند و 70 درصد از گرمای 

تولید شده به وسیله لامپ را مسدود کردند.
 این ماده پلیمری، »ترموکرومیک« است و در برابر گرما 

به طور موقت فاز یا رنگ را تغییر می دهد.

تردمیل هوشمند طراحی شد

فیلمی که روی پنجره می چسبد و گرما را مسدود می کند!

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

1- رای شماره 139760330002011625 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002017809 آقای علی اصغر شجاع فرزند 
محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره 1  فرعی از 2184  اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی / سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از علی اصغر شجاع. 

)م الف 3611 (
2- رای شماره 139760330002014612 مربوط به پرونده کلاسه 1396114430002001943 آقای سید حسن حسینی فرزند 
سید عباس در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 143 مترمربع پلاک شماره  2/12 

فرعی از 2295  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از خدیجه نوشناس. )م الف 3612 (
3- رای شماره 139760330002014609 مربوط به پرونده کلاسه 1396114430002001941 آقای قاسمعلی حیدرزاده فرزند 
رمضانعلی در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 143 مترمربع پلاک شماره  2/12 

فرعی از 2295  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از خدیجه نوشناس. )م الف 3613 (
4- رای شماره 139660330002034381 مربوط به پرونده کلاسه 1394114430002000348 خانم اعظم شاه حسینی فرزند 
رضا در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50/82 مترمربع پلاک شماره 167  فرعی از 2169  اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از توکل و یوسفعلی و عباداله محمدی و فلاح سهرابی. )م 

الف 3614 (
فرزند  فراهانی  اکبر  آقای  پرونده کلاسه 1391114430002005100  به  مربوط  رای شماره 139460330002016838   -5
ابوالحسن  در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 160 مترمربع پلاک شماره 1  فرعی از 1826  
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی برابر سند قطعی شماره 129529 از طرف سیدمصطفی 

و ابوالفضل شریفی دارای مالکیت مشاعی و رسمی می باشد. )م الف 3615 (
6- رای شماره 139660330002038508 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002012645 آقای احمد حسینعلی زاده 
سرایدشتی فرزند حسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50  مترمربع پلاک شماره 1 فرعی 
از 2455  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از بتول و معصومه اصغر زرین اقبال و احمد 

قزوینی. )م الف 3616 (
7- رای اصلاحی 

تاریخ 1397/07/07 جلسه هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف با حضور امضاء کنندگان زیر تشکیل در خصوص پرونده کلاسه 
1392114430002004709 موضوع شماره 139660330002033049 مورخ 1396/11/8 مربوط به خانم اعظم احمدلی فرزند 
نصراله باتوجه به گزارش اصلاحی 2/17091- 97/7/7 کارشناسان قانون تعیین تکلیف مساحت پلاک 59/70 مترمربع صحیح می 
باشد لذا مساحت 58/40 متر در رای اولیه اشتباه و مساحت صحیح 59/70 مترمربع می باشد بدیهی است بقیه مندرجات رای به قوت 

خود باقی می باشد و رای اولیه اصلاحی توامان قابلیت اجرا دارد . 
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم 

به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/08/19 
تاریخ انتشار دوم: 1397/09/05
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330001000727 شماره  رای   -1
در  علی  محمد  فرزند  دریابکی  محمدی  قربان  آقای   1395114430001001785
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 94/80 مترمربع پلاک شماره 9461  اصلی 
واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم .خریداری طی سند رسمی به شماره 

167720.) م الف 3617(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330001013834 شماره  رای   -2
ششدانگ  در  علی  نوروز  فرزند  بیگدلی  مهدی  آقای   1397114430001000084
واقع در قم  به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره 10587 اصلی  یکباب ساختمان 
بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم . مبایعه نامه عادی خریداری از محمدجواد حائری 

شیرازی صادره در دفتر 237 به موجب سند رسمی به شماره 119189.) م الف 3618(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 

مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به 
دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/08/19 
تاریخ انتشار دوم: 1397/09/05
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

   آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی



شنبه -نوزدهم آبان ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 64683
اجتماعی

سنت حسنه وقف به عنوان رهنمودی انسان ساز و فرهنگ مترقی در مجموعه تعالیم اسلامی 
محسوب می شود که بر توسعه اجتماعی تاثیر بسزایی دارد. بنابراین نیاز است تا جامعه نسبت 
به تاثیرات غیرقابل انکار وقف و بنیادهای وقفی بر رشد علم، پیشرفت و رفاه جامعه آگاهی یابند. 
امروز جامعه ایران در شرایطی به سر می برد که بازنگری و بازآموزی از میراث گذشته بیش از 
هر زمان دیگر مورد نیاز است زیرا توسعه اگر بر پایه الگوهایی باشد که تنها بر اساس تقلید و نمونه 
برداری از جوامع غرب اتخاذ شود، هرگز به سرانجامی خوش نمی رسد. تاریخ یک صد سال 
گذشته نشان می دهد که پیروی محض از غرب برای جبران عقب ماندگی راهی بیهوده و باطل 
بوده است و بدون در نظر گرفتن وضعیت داخلی و استفاده از میراث گذشته تاریخی نمی توان 
به توسعه دست پیدا کرد زیرا در فرهنگ و میراث اسلامی ما الگوهای مناسبی جهت ارایه وجود 

دارد که می تواند راهگشا باشد که یکی از نمونه های آن موضوع وقف است.
وقف امری نیست که تنها بتوان آن را به گذشته نسبت داد بلکه مربوط به جهان امروز هم 
هست و از جنبه های گوناگون تاثیرگذار است و به عنوان یکی از ابزارهای رشد، توسعه و تحول 

فرهنگی به شمار می رود.
اهمیت این عمل نیک و تاثیر آن بر جامعه سبب شد تا سازمان اوقاف و امور خیریه در 1363 
خورشیدی به عنوان نهاد متولی امور موقوفه ها در کشور شکل بگیرد و بدین سبب شورای عالی 

انقلاب فرهنگی، 27 صفر را »روز وقف« نامگذاری کند.
*توسعه علم و فناوری در سایه موقوفه ها

در طول تاریخ تمدن اسلامی و حتی بشری، فرهنگ وقف و بنیادهای خیریه وقفی نقش 
سازنده ای در توسعه علم و فناوری و امر تحقیق و پژوهش داشته اند. موقوفات از نظر درآمد و 
بهره مستمری از بهترین و پایدارترین منابع مالی و حمایت کننده برای انجام دادن پژوهش ها 
و توسعه علم و دانش به شمار می روند. حمایت از پژوهشگران و دانشمندان و تشکیل نهادهای 
بزرگ علمی، تحقیقاتی و آموزشی مانند مدارس، کتابخانه ها، بیمارستان ها، نظامیه ها، 

درصدخانه ها در پوشش فرهنگ اصیل وقف می تواند راهگشای توسعه کشور شوند.
سنت حسنه وقف به عنوان رهنمودی انسان ساز و فرهنگ مترقی در مجموعه تعالیم اسلامی 
به شمار می رود که آثار اخلاقی، فرهنگی و اقتصادی فراوانی را در توسعه اجتماعی دارد. از این 
رو می تواند به عنوان یکی از عناصر فعال و زمینه ساز به منظور مشارکت آحاد جامعه در حمایت 

از پژوهشگران و ایجاد بستری مناسب برای توسعه اقتصادی مورد توجه قرار گیرد.
* تاثیر وقف بر سازمان های مردم نهاد

بسیاری از معضل هایی که در زمینه های مختلف گریبانگیر مردم است تنها به وسیله دولت و 
دستگاه های اجرایی قابل حل نیست و مشارکت و یاری خود مردم را نیز نیاز دارد تا اینگونه باعث 
کاهش و حل این مشکلات شد. این مهم سبب شده است تا سازمان های غیردولتی و تشکل 
های مردم نهاد مورد توجه قرار بگیرند. از این رو احیای مجدد فرهنگ اصیل وقف می تواند تاثیر 
مستقیمی بر افزایش کارآیی این سازمان ها داشته باشد تا از این رهگذر مشکلات اقتصادی و 

اجتماعی بخش زیادی از مردم حل شود.
* کاهش اختلاف طبقاتی و عدالت اجتماعی

در اسلام ساده زیستی، ایثار و تعمیم ثروت های فراوان شخصی از راه سنت های حسنه ای 
همچون وقف از جمله عبادت های بزرگ محسوب می شود که خیر دنیوی و اُخروی برای واقف 
به همراه دارد. سیاست اسلام بر کنترل و تعدیل ثروت بنا شده است. بنابراین با تشویق افراد به 
وقف و گرفتن خمس، زکات و ... از سرمایه داری بدون کار جلوگیری می کند و این مهم موجب 
تقویت افراد نیازمند می شود و فاصله طبقاتی را کاهش می دهد که نتیجه آن ایجاد تعادل در 

جامعه است.

همچنین وقف با توزیع مجدد درآمد میان افراد، جامعه را به طرف توازن اجتماعی هدایت می 
کند. در وقف بیشتر افراد محتاج و فقیر ذی نفع هستند، بنابراین اگر چه وقف به عنوان یک امر 
اخلاقی شناخته می شود اما در عمل تأثیر زیادی در تأمین عدالت اجتماعی دارد و از عوارض 
سوء بی عدالتی های اجتماعی و شکاف های طبقاتی تا میزان زیادی می کاهد و این اتفاق به 

خودی خود از افزایش مشکلات اجتماعی جلوگیری می کند.
*راهکارهایی برای ترویج فرهنگ وقف

وقف به سبب کارآیی هایی که در یک جامعه دارد علاوه بر کاهش مشکلات اجتماعی به ایجاد 
توسعه نیز منجر می شود. از این رو فعلیت یافتن توانایی های وقف باعث افزایش سرمایه انسانی 
و اجتماعی، تعدیل نابرابری های درآمدی و کاهش فقر می شود. بنابراین گسترش فرهنگ وقف 
در جامعه و طراحی شیوه ها و روش های جدید برای جذب اعضای جامعه در راستای تحقق این 

سنت نیکو امری ضروری به نظر می رسد. 
اکنون عمل وقف آن طور که باید فراگیر نیست و نقش آن در ابعاد گوناگون مکتوم و مستور 
مانده است. از این رو با استفاده از روش های مختلف می توان به ترویج فرهنگ آن در جامعه 

کمک کرد که در زیر به چند نمونه آن اشاره می شود.
هر چند وقف عملی شخصی و اختصاصی محسوب می شود اما تشویق افراد به این امر و 
تفهیم مزایای اجتماعی و اقتصادی نهفته در آن می تواند در گسترش و اشاعه این عمل خدا 

پسندانه مؤثر باشد. بنابراین تبلیغ و آموزش احکام و آثار وقف باید مورد توجه خاص قرار گیرد.
به نظر می آید که در شرایط کنونی وقف به جنبه های خاصی اختصاص دارد. از این رو نیاز 
است تا در قالب و چارچوب کنونی بازنگری شود زیرا منحصر کردن عمل وقف به برخی امور 
خاص باعث کاهش تأثیر و فواید مورد انتظار آن می شود. بنابراین زمینه های فراوانی در جامعه 
وجود دارد که وقف می تواند در آنها ورود پیدا کند. ارج نهادن به مقام و منزلت افراد پیشقدم در 
امر وقف از اهم واجبات و از وظایف مهم سازمان های مرتبط با امر وقف است. اگر اشخاص وقف 
کننده به واسطه عمل نیکشان به گونه مناسب و شایسته مورد اکرام و تقدیر قرار گیرند، انگیزه و 
اشتیاق مبادرت به این عمل در نزد افراد دیگر نیز تقویت می شود و در گسترش این سنت خدا 
پسندانه موثر خواهد بود. هموار کردن موانع موجود در امر وقف، مرتفع کردن مشکلات قانونی 
و حقوقی در این ارتباط و آسان کردن شرایط و تشریفات رسمی مرتبط با موقوفات از عوامل موثر 

در گسترش و رواج سنت وقف در جامعه هستند.
*فرجام سخن

وقف اثرهای مهم درونی و بیرونی بر جامعه و خود انسان دارد. از یک طرف به لحاظ درونی 
باعث می شود که انسان به سبب خیر این عمل پسندیده مبادرت به این کار کند و با وقف 
درون خویش را پالایش کند. انسان به وسیله وقف تعلقات مادی را از خود می زداید و روحیه مال 
اندوزی و تکیه بر ثروت دنیوی را از خود دور می سازد. به لحاظ بیرونی گسترش وقف در جامعه 

بسیاری از معضلات اجتماعی را حل می کند و در محو فقر و محرومیت ها تاثیر شگرف دارد.
همچنین تأثیر وقف در پژوهش و در گسترش دانش و علومی که موجب شکوفایی تمدن 
عظیم اسلامی در سده های مختلف شده است، بر فردی پوشیده نیست و این عوامل تجربه کار 
ساز و مفیدی است که باید برای مسوولان و دست اندرکاران برنامه ریزی توسعه کشور که احیای 
تمدن اسلامی، پیشرفت و آبادانی را وجهه همت خود قرار داده اند، مورد توجه ویژه قرار بگیرد.

بنابراین اگر به مقوله وقف به طور همه جانبه نگریسته شود و اهمیت این سنت نبوی مورد توجه 
قرار بگیرد سهم عمده ای در تحول ساختار فرهنگی و توسعه علمی و اقتصادی کشور خواهد 
داشت زیرا ساختار و کارکردهای نهاد وقف بر ساختار و کارکردهای نهادهای علمی، پژوهشی، 

آموزشی، درمانی، اقتصادی و فرهنگی تأثیر مستقیم دارد. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

تعدیل بازار کاغذ قم نیازمند تخصیص ارز 
دولتی است 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با اشاره به پیگیری های صورت گرفته برای 
تامین کاغذ مورد نیاز چاپ و نشر استان گفت: به منظور تعدیل بازار کاغذ خرید هزار تن کاغذ 
از کشور اندونزی در دو سایز 3 و 4.5 ورقی توسط اتحادیه چاپخانه داران قم پیگیری شده 

است. 
سید موسی حسینی کاشانی عصر سه شنبه در بیستمین جلسه ستاد تنظیم بازار قم در 
تالار امام جواد )ع( استانداری اظهار داشت: حوزه فرهنگ و ارشاد اسلامی مسئول تامین 
کاغذ تحریر برای انتشارات و روزنامه است، ولی هم اکنون قیمت کاغذ A4 که عمده مصرف 
کنندگان آن مدارس و واحدهای آموزشی هستند، از قیمت کاغذ تحریر بیشتر است. وی 
افزود: این مساله از نظر اقتصادی فشاری زیادی را به والدین دانش آموزان وارد می کند، که 
برای حل این معضل باید پیشنهادی از مجموعه استان ارائه شود. مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی قم همچنین با اشاره به گران شدن لوازم جانبی صنعت چاپ و نشر گفت: در حالی 
که کاغذ 50 درصد یک کتاب را تشکیل می دهد، این توقع وجود دارد که چون کاغذ در بخش 
حمایتی قرار می گیرد، قیمت کتاب نیز افزایش آنچنانی نداشته باشد.  وی با بیان اینکه علاوه 
بر کاغذ دیگر لوازم مورد استفاده در چاپ کتاب اعم از مرکب و زینک نیز با افزایش قیمت 
مواجه هستند، گفت: اتحادیه ناشران واردات زینک را هم در دست اقدام دارد که تحقق آن 

در گرو تخصیص ارز لازم است.
* حوزه چاپ و نشر قم سالانه به 10هزار تن کاغذ احتیاج دارد 

مدیرعامل شرکت تعاونی ناشران قم نیز در این جلسه گفت: نیاز این استان به کاغذ در هر 
ماه برابر با 800 تن است. سید محمود حسینی همچنین با اشاره به ورود 300 تن کاغذ تولید 
کره جنوبی به استان با ارز دولتی افزود: 200 تن کاغذ برابر هشت هزار برگ نیز از توچال 
تهران وارد استان شده که طبق قوانین و مقررات بین ناشرانی که از ارشاد مجوز چاپ کتاب 

دارند، توزیع می شود.

 مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم: 

بیش از پنج هزار حلقه لاستیک بین رانندگان 
قم توزیع شد 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم با تاکید نظارت دقیق بر نحوه توزیع 
لاستیک بین رانندگان گفت: پنج هزار و 215 حلقه لاستیک بین خودروهای سنگین و سبک 

استان توزیع شد. 
ابوالفضل جمالی عصر سه شنبه در بیستمین جلسه ستاد تنظیم بازار قم در تالار امام جواد 
)ع( استانداری قم ، اظهار داشت: از این تعداد چهار هزار و 418 حلقه بین کامیون های برون 
شهری حمل بار و 797 حلقه نیز بین اتوبوس های برون شهری مسافربری توزیع شده است.
وی افزود: در بخش درون شهری نیز یک هزار و 168 حلقه به سازمان اتوبوس رانی و 730 
حلقه نیز به سازمان تاکسیرانی داده شده است. جمالی یادآور شد: کمیته حمل و نقل ستاد 
تنظیم بازار استان با برگزاری دو جلسه در هفته موضوع توزیع لاستیک بین رانندگان سنگین 
را بررسی می کند، و کار توزیع لاستیک بین خودروهای سبک نیز توسط عوامل توزیع، و 
با ارایه معرفی نامه و کارت ملی به رانندگان صورت می گیرد. وی همچنین با بیان اینکه در 
خصوص تامین لاستیک مورد نیاز اتوبوس های حامل زائران اربعین حسینی نیز هیچ مشکلی 
نداشتیم، افزود: به منظور تشویق رانندگان کامیونی که درجریان اعتصاب اخیر کامیونداران 
با حمل نمودن بار با حوزه حمل و نقل همراهی و همکاری داشتند، نیز 200 حلقه لاستیک 
با قیمت پایین و علاوه بر سهمیه مورد نظر بین آنها توزیع شد. وی همچنین در مورد اقدام 
های تنبیهی حوزه راهداری و حمل و نقل برای برخورد با رانندگان متخلف نیز گفت: از بین 
تعدادی راننده متخلف شناسایی شده در کشور سهمیه کارت سوخت مهرماه برخی رانندگان 
قطع شد، که آمار دقیقی از رانندگان قمی در دست نیست. وی در بیان علت تخلف های 
صورت گرفته توسط این رانندگان گفت: آنها برغم مصرف بیش از یکهزار لیتر سوخت، ولی 
اقدام به حذف بارنامه خود نکرده بودند، از این رو کارت سوخت آنها در مهرماه مسدود شد، 
ولی در آبان در دسترس قرار گرفت. درحال حاضر بیش از سه هزار کامیون درقم فعال می 

باشد.

رئیس ستاد اقامه نماز استان قم تاکید کرد

لزوم ایجاد خانه های نماز دراستان قم
رئیس ستاد اقامه نماز استان قم بر لزوم ایجاد خانه های نماز در این استان تأکید کرد و 

گفت: مسئولان باید برای ترویج نماز در جامعه تلاش کنند.
محمد خامه یار در شورای اداری استان قم که با حضور مسئولان استان در تالار معصومیه قم 
برگزار شد، با بیان اینکه در یک حکومت دینی مهمترین وظیفه همه اقامه نماز است، گفت: 
امام خامنه ای در پیامی به اجلاس 26 نماز دعوت به نماز را دعوت به زیباترین جلوه های 

زندگی دانستند چرا که انسان در قالب نماز به بیان عاشقانه ترین نیازهای خود می پردازد.
وی ادامه داد: بنابراین مسئولان مؤمن باید امکانات گسترده خود را برای دعوت به این 
مهم بگذارند و به این امر اهتمام ویژه ای داشته باشند. رئیس ستاد اقامه نماز استان قم با 
اشاره به ضرورت استفاده از فضای مجازی برای ترویج نماز، افزود: باید از فضای مجازی برای 
مقابله با نیرنگ و توطئه های دشمن استفاده شود. وی با اشاره به ضرورت تجهیز نمازخانه  
برخی از مدارس استان قم افزود: از  اداره کل تجهیز و نوسازی مدارس خواستار تجهیز 
نمازخانه های مدارس هستیم هر چند ممکن است آموزش و پرورش اعتباری را در این زمینه 
نداشته باشد. خامه یار ادامه داد: مدیرکل آموزش و پرورش قم در زمینه توسعه نماز در  سطح 
مدارس تلاش های گسترده ای داشته است که قابل تقدیر است. وی اظهار داشت: باید 
تمامی دستگاه های اجرایی به آموزش و پرورش استان در زمینه گسترش و ترویج نماز کمک 
کنند. رئیس ستاد اقامه نماز استان قم با اشاره به اینکه تمام مدارس استان قم دارای نمازخانه 
هستند، افزود: باید نمازخانه های مدارس تجهیز شده و از امکانات لازم برخوردار شوند. وی 
بیان کرد: لازم است خانه های نماز در سطح استان قم دایر شود تا به انجام فعالیت در زمینه 
نماز بپردازند. خامه یار در پایان گفت: لازم است پایان نامه های با موضوع نماز حمایت شود و 

از دانشجویانی که در این زمینه فعالیت دارند نیز حمایت کنیم

معاون دادستان قم: 

اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
زیباسازی می شود 

معاون دادستان قم گفت: به منظور زیباسازی ونظم شهری در اطراف حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( از پارک موتورسیکلت دراین محدوده جلوگیری می شود. 

به گزارش  روابط عمومی دادسرای قم، علی اصغر سلطانی در جلسه ساماندهی و بررسی 
وضعیت رفت و آمد و پارک موتور سیکلت ها دراطراف حرم مطهر افزود: با توجه به اختصاص 
پارکینگ های عمومی به زودی طرح توقیف وانتقال موتور سیکلت های پارک شده درمحدوده 
خارج مکان های انتخابی ، اجرایی می شود و دستورات قضایی دراین رابطه صادر شده است
وی اضافه کرد: در این جلسه ای که با حضور سازمان های مربوطه از جمله پلیس راهور، 
شهرداری، بنیاد تعاون ناجا، سازمان حمل و نقل و ترافیک و نیروی انتظامی در محل محل 
دادسرای قم برگزار شد، مصوب گردید که اقدامات لازم جهت اجرایی شدن این طرح از سوی 
هرکدام از سازمان ها به سرعت انجام پذیرد. سلطانی گفت: با توجه به این که شهر مقدس قم 
میزبان زائران و مشتاقان کریمه اهل بیت)س( می باشد، این طرح در راستای تامین امنیت 
پایدار، تسهیل در عبور و مرور اضطراری و امداد رسانی، زیبایی و نظم شهری برای رفاه حال 
شهروندان اجرایی می شود. در استان قم حدود 300 هزار موتورسیکلت وجود دارد و به طور 

میانگین روزانه 35 تصادف مربوط به موتور در این استان رخ می دهد.

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست قم خبر داد:

کشف 3000 عقرب از متخلف زیست محیطی در قم
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم گفت: از یک متخلف زیست محیطی در 

قم، بیش از 3 هزار عقرب که به مقصد تهران در حال قاچاق بودند، کشف و ضبط شدند. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، طیب احمدی در 
سخنانی اظهار داشت: مأموران مبارزه با قاچاق با متوقف کردن یک خودروی مشکوک در قم، 

بیش از 3 هزار عقرب جاسازی شده را کشف کردند. 
وی با بیان اینکه این عقرب ها در استان خوزستان صید شده و به مقصد تهران در حال 
قاچاق بودند، خاطرنشان کرد: عقرب های کشف شده به اداره کل حفاظت محیط زیست 
استان قم تحویل داده شدند.  فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به 
افزایش موج نگران کننده صید عقرب با توهم سودهای کلان، تصریح کرد: بر اساس قوانین 

و ضوابط زیست محیطی، با متخلفان در این حوزه قاطعانه برخورد می شود. 

مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم خبرداد

تکمیل رمپ و لوپ A پل 9 دی تا دو ماه آینده
مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم از تکمیل رمپ و لوپ A پل 

9 دی تا دو ماه آینده خبر داد.
عباس حلوائی زاده با اشاره به آخرین وضعیت احداث رمپ  و لوپ های پل 9 دی اظهار کرد: 
پیمانی با رقم 7.8 میلیارد تومان با سازمان توسعه و عمران شهرداری مبنی بر تکمیل رمپ و 
لوپ A  پل 9 دی منعقد شده است. وی گفت: براساس این قرارداد مسیرهای دسترسی از 
میدان سپاه به سمت بلوار امام رضا، از بلوار امام رضا به سمت منطقه دو، از سمت منطقه دو 
به سمت بلوار امام  رضا و از سمت بلوار امام رضا به سمت میدان سپاه تامین می شود. مدیرکل 
نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم با تاکید بر اینکه این پروژه در حال 
حاضر 90 درصد پیشرفت فیزیکی دارد، افزود: امیدواریم تا دو ماه آینده پروژه تکمیل شده و 
در اختیار مردم قرار گیرد. وی عمده عملیات های این پروژه را احداث شمع ها، سرشمع ها، 
ستون ها و احداث تابلیه پل ها ذکر کرد و گفت: کل حجم مصرفی بتن این پروژه 7 هزار 
مترمکعب و آرماتور مورد استفاده در پروژه 700 تن بوده است. حلوائی زاده کل سطح عرشه 
این بخش پروژه را 7 هزار و 500 مترمربع دانست و گفت: وزن کابل مصرفی در این پروژه نیز 

41 تن بوده است.
وی با بیان اینکه رمپ و لوپ D پروژه نیز که معارض با پمپ بنزین است در دستور کار 
شهرداری قرار دارد، افزود: طراحی های این بخش در حال تکمیل است و در صورت جابجایی 

معارض عملیات اجرایی آغاز خواهد شد.

معاون شهردار قم:

رشد نماهای نامتعارف در قم نباید باعث ایجاد 
بحران فرهنگی شود

معاون شهرسازی و معماری شهردار قم گفت: نباید رشد نماهای نامتعارف رومی، شیشه ای و 
پرده ای )کامپوزیت( در قم منجر به از هم گسستگی فرهنگی و در نهایت بحران فرهنگی شود. 

غلامرضا جانقربان در دومین جلسه نشست مشترک حوزه معاونت شهرسازی و معماری با 
شهرداران مناطق، اظهار داشت: نظر به اهمیت ساماندهی نماهای شهری و سیما و منظر شهر 
موضوع هماهنگی در خصوص نخستین دستورالعمل ساماندهی نماهای شهر قم در دستور کار 
جلسه قرار گرفت و مطرح شد. وی با اشاره به قرائت کلیات موضوع و اهداف دستورالعمل و لزوم 
تصویب آن برای شهرداران مناطق افزود: مقرر شد سوابق مربوطه در اختیار حاضرین در جلسه 
قرار گرفته و پس از مطالعه، در جلسه آتی نسبت به تصویب آن اقدام گردد. معاون شهرسازی و 
معماری شهردار قم با بیان اینکه شهر مقدس قم به عنوان ام القرای جهان اسلام، شهری مذهبی 
با پیشینه تاریخی و سبک معماری خاص کویری شناخته شده است، تصریح کرد: باید رصد و 
پایش دائمی در حوزه سیما و منظر شهری وجود داشته باشد تا رشد نماهای نامتعارف رومی، 
شیشه ای و پرده ای)کامپوزیت( و غیره منجر به از هم گسستگی فرهنگی و در نهایت یک بحران 
فرهنگی نشود. جانقربان با اشاره به اینکه دستورالعمل سیما و منظر شهری مصوب کمیسیون 
ماده پنج بوده و جزء ضوابط معماری و شهرسازی شهر است، خاطرنشان کرد: هر گونه تخطی و 
عدول از آن به عنوان یک تخلف قابل پیگیری بوده و مرجع رسیدگی به این تخلف ها کمیسیون 
ماده 100 شهرداری است و توجه متولیان امر در مناطق جهت جلوگیری از اجرای نماهای 
نامتعارف مانند رومی، شیشه ای و پرده ای و غیره در ساختمان های شهر از وظایف شهرداری 
قم است که این امر با همکاری مردم و سایر نهادها از جمله سازمان نظام مهندسی و جامعه 
مهندسی امکان پذیر خواهد بود. معاون شهرسازی و معماری خاطر نشان کرد: بحث معماری 
و شهرسازی کاملًا تخصصی است و ضرورت دارد که با نگاهی تخصصی به آنها پرداخته شود و 
مهم تر آنکه، مطابق ضوابط اجرا گردد. وی ضمن اشاره به تأکید مقام معظم رهبری در توجه به 
معیارهای اسلامی و نمادهای انقلابی در معماری شهر قم و با توجه به اهمیت جهانی و ملی 
شهر مقدس قم به عنوان حرم اهلبیت)ع( و آینه نظام مقدس جمهوری اسلامی، خواستار توجه 
ویژه به سیما و منظر شهری قم توسط مناطق و سایر دستگاه ها و نهادهای دیگر شد. معاون 
شهرسازی و معماری شهردار قم لزوم تصویب دستورالعمل مذکور را صیانت از هویت ایرانی- 
اسلامی، ساماندهی نماهای شهری، ایجاد هماهنگی و همگونی میان نماهای ابنیه شهری، 
ضرورت بهره گیری از تدابیر و ابزارهای لازم در فرآیند هدایت و کنترل طرح نمای ساختمان ها 
در شهر قم، رعایت تدابیر ایمنی و پدافند غیر عامل، رعایت مباحث روانشناسی فضایی و آرامش 
روانی شهروندان دانست. وی ارتقاء کیفی نما و منظر شهری، حفظ، ارتقاء و احیای فرهنگ 
معماری و شهرسازی غنی گذشته شهر قم، رعایت مقررات ملی ساختمان و مصوبات شورایعالی 
شهرسازی و معماری ایران و ضوابط طرح تفصیلی شهر قم و تقویت مشارکت عمومی برای 
ساماندهی نماهای شهری را از اهداف مهم تصویب دستورالعمل سیما و منظر شهری که به 
نوعی اصلاح و تکمیل دستورالعمل سیما و منظر شهری، مصوب سال 93 می باشد، برشمرد. 
جانقربان تصریح کرد: این دستورالعمل از تاریخ ابلاغ، در فرآیند طراحی، محاسبه، نظارت، 
اجرا، بهره برداری و نگهداری کلیه ساختمان های واقع در محدوده شهر قم توسط کلیه مالکان، 
مهندسان ذیربط، مجریان ساختمانی و کلیه دستگاه های تهیه، تصویب و نظارت بر اجرای 
طرح های توسعه شهری، شهرداری ها و دیگر مراجع صدور پایان کار ساختمانی، سازمان نظام 

مهندسی و سایر نهادهای ذیربط، پس از تصویب، لازم الاجرا می باشد.

شهردار اصفهان:

زاینده رودیگر زنده نیست
شهردار اصفهان گفت : بدترین دردی که به جان اصفهان افتاده این است که زاینده رود، زنده 
نیست. همه باید به این موضوع ملی توجه کنند . قدرت الله نوروزی با حضور در برنامه تلویزیونی 
از فراز الوند که از شبکه دو سیما پخش می شود، اظهار کرد: تمام تلاش ما رساندن اصفهان 
به جایگاه واقعی خودش است. اصفهان یك شهر جهانی و قابل مقایسه با شهرهای بزرگ و 
تاریخی دنیاست.  وی تصریح کرد: یکی از محورهای مهم برنامه ما در شهرداری اصفهان موضوع 
گردشگری است. در این راستا تلاشمان این بوده که این شهر را به عنوان محور گردشگری ایران 
معرفی کنیم.   نوروزی بیان داشت: بدترین دردی که به جان اصفهان افتاده این است که زاینده 
رود، زنده نیست. همه باید به این موضوع ملی توجه کنند. شهرداری اصفهان به عنوان بزرگترین 
حقابه بر به این موضوع توجه ویژه ای دارد. زاینده رود نیاز دارد از ابتدا تا انتهای آن که تالاب 
گاوخونی است آب در آن جریان داشته باشد. اگر به این تالاب آب نرسد ریزدانه ها شهر اصفهان 
را تهدید می کنند. آثار تاریخی اصفهان نیز بدون آب در معرض خطر است. شهردار اصفهان 
گفت: از همه مقامات تقاضا دارم کمك کنند تا تونل بهشت آباد و تونل سوم کوهرنگ ساخته 
شود. اگر این اتفاق نیفتد بزرگترین دستاورد شهرهای تاریخی ایران یعنی اصفهان در معرض 
تهدید قرار می گیرد. هر فردی که می تواند در این خصوص باید کمك کند. همین جا از همه 
شهرسازان، معماران، متخصصان و افراد خلاق می خواهم راهکارهای خود را به ما بگویند که در 
وضعیت خشکسالی چگونه می شود اصفهان را حفظ کرد. چون اصفهان بر مبنای وجود زاینده 
رود ساخته شده و بدون وجود زاینده رود آسیب می بیند. هیچ لحظه ای نیست که این دغدغه ما 
را رها کند. این که در نبود زاینده رود بزرگ ترین دستاوردهای میراثی کشور در معرض خطر است.

معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبر داد

تشکیل 101 پرونده به ارزش 82 میلیارد تومان 
برای تخلفات اقتصادی در قم 

معاون نظارت و بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: بازرسان این سازمان 
از ابتدای آبان ماه تاکنون هزار و 395 مورد بازرسی از واحدهای تولیدی، توزیعی و صنفی استان 
انجام دادند که این بازرسی ها منجر به تشکیل 101 پرونده به ارزش 82 میلیارد تومان شد. 
احمد رضا سمیعی نسب در جلسه کارگروه تنظیم بازار استان قم در سالن جلسات امام جواد)ع( 
استانداری با اشاره به مشکلات عرضه روغن در بازار استان قم اظهار کرد: اصناف استان این 
بحث را مطرح کردند که کارخانه های روغن در حلب های بزرگ را گران می فروشند، این مساله را 
از طریق مرکز در حال پیگیری هستیم، روغن جزو کالاهای اساسی است و وجود آن در بازار در 
احجام بزرگ اهمیت دارد. وی ادامه داد: در یک هفته اخیر شاهد افزایش بیش از 10 درصدی 
جوجه یک روزه و کاغذ تحریر در بازار استان قم نبودیم، در این مدت هیچ کاهش قیمتی در 
57 کالای اساسی در استان رخ نداد. معاون نظارت و بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان قم افزود: بازرسان این سازمان از ابتدای آبان ماه  تاکنون هزار و 395 مورد بازرسی از 
واحدهای تولیدی، توزیعی و صنفی استان انجام دادند که این بازرسی ها منجر به تشکیل 101 
پرونده برای تخلفات مکشوفه به ارزش 82 میلیارد تومان شد، بیشتر تخلفات مربوط به گران 
فروشی، عدم درج قیمت، عدم صدور فاکتور، احتکار و نگهداری کالای قاچاق بود. سمیعی 
نسب خاطرنشان کرد: بازرسان اتاق اصناف استان قم از ابتدای آبان ماه تاکنون از 922 واحد 
صنفی استان بازدید کردند که این بازدیدها منجر به تشکیل 68 پرونده برای تخلفات مکشوفه 

به ارزش 23 میلیون تومان شد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم تشریح کرد

دلایل افزایش قیمت شیر درقم
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: قیمت شیر باید حدود 1500 تومان باشد اما 
متأسفانه با رشد قیمت زیادی مواجه شده و علت این افزایش قیمت را می  توان کاهش تولید 
شیر و افزایش گرایش صادرات محصولات لبنی و ایجاد رقابت برای خرید این محصول دانست. 

 محمدرضا طلایی در جلسه ستاد تنظیم بازار که در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری قم 
برگزار شد اظهار داشت: در هفته گذشته قیمت تمام شده شیر 1980 تومان است و با احتساب 
سود ده درصد برای دامداران 2100 تومان شده است، بر این اساس، قیمت شیر  و دوغ 4200 
تومان و خامه عسل 100 گرمی 2200 تومان شده است. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان 
قم افزود: قیمت شیر باید حدود 1500 تومان باشد اما متأسفانه با رشد قیمت زیادی مواجه شده 
و علت این افزایش قیمت را می  توان کاهش تولید شیر و افزایش گرایش صادرات محصولات 
لبنی و ایجاد رقابت برای خرید این محصول دانست. وی با اشاره به اینکه قیمت بسته بندی 
کالاها در چند ماه گذشته رشد زیادی داشته است خاطرنشان کرد: یکی از مهم ترین عوامل 
گرانی محصولات لبنی ارائه شده در بازار بالا رفتن قیمت بسته بندی این محصولات بوده است. 
طلایی با بیان اینکه محصولات اساسی لبنی مانند شیر و ماست با حاشیه سود حداقلی در 
بازار عرضه می شوند اظهار کرد: قیمت تمام شده ماست 900 گرمی پاستوریزه پرچرب برای 
کارخانه  4 هزار و 688 تومان است اما حدود 3700 تومان به بازار عرضه می شود و تولیدکنندگان 

محصولات لبنی مجبورند با افزایش قیمت اقلام دیگر این ضرر را جبران کنند.
 

با اقامه نماز توسط آیت الله نوری همدانی؛

پیکر شهید دهقانی روحانی مدافع حرم در قم 
تشییع شد

مدافع  شهید  مطهر  پیکر 
محمد  الاسلام  حجت  حرم 
تشییع  قم  در  دهقانی  حسن 
پیکر مطهر  و خاکسپاری شد. 
حجت  حرم  مدافع  شهید 
دهقانی  محمدحسن  الاسلام 
حسینی)ع(  اربعین  روز  در  که 
در مناطق عملیاتی کشور سوریه 
نائل  شهادت  رفیع  درجه  به 
شد، عصر سه شنبه با حضور خانواده های معظم شهدا، بسیجیان، طلاب و روحانیون از مسجد 
امام حسن عسکری علیه السلام به سمت حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها 
تشییع شد. نماز بر پیکر مطهر این شهید مدافع حرم، پس از طواف گرد ضریح مطهر بانوی کرامت 
در صحن مطهر امام رضا به امامت آیت الله العظمی نوری همدانی از مراجع عظام تقلید اقامه 
شد و بعد از آن پیکر این شهید به سمت گلزار شهدای علی ابن جعفر)ع( قم جهت خاکسپاری 
انتقال یافت.این شهید گرانقدر که از طلاب حوزه علمیه قم بود در قطعه شهدای مدافع حرم گلزار 
شهدای علی ابن جعفر قم در کنار سایر شهیدان مدافع حرم آرام گرفت. همسر شهید دهقانی در 
مراسم خاکسپاری این شهید در سخنانی گفت: شهادت شهید دهقانی در روز اربعین حسینی)ع( 
افتخار بزرگی بوده است و امیدواریم این شهید در روز قیامت دستگیر و شفیع ما باشد. وی ادامه 
داد: کسانی که به انقلاب و نظام اسلامی در هر پست و مقامی خیانت می کنند در حقیقت بر روی 

خون شهدا پا می گذارند.

به مناسبت دهه وقف؛ 

وقف؛ رهنمودی انسان ساز و سنتی خداپسندانه 

محمدرضا آقاباقری

پیگیری،  و  مطالعات  ماه ها  از  پس   88 مردادماه   
از  پس  کشور  منوریل  نخستین  اجرایی  عملیات  کلنگ 
کش مکش هایی که بر سر اجرای منوریل در تهران در زمان 
شهرداری محمود احمدی نژاد به وجود آمد و نهایتا این پروژه 
در پایتخت به سرانجام نرسید و ستون هایش جمع شد، این 
بار هم با حمایت احمدی نژاد، اما در قم، به زمین زده شد. 
احمدی نژاد که سودای ساخت منوریل در تهران برایش به 
سرانجام نرسیده بود می خواست رویایش در تحول حمل و 
نقل عمومی شهری در کشور را در قم به نمایش بگذارد اما 
در همان ابتدای عملیات اجرایی پروژه، اما و اگرهای فراوانی 
پیرامون آن و حول مطالعات و مسیریابی صورت گرفته انجام 
شد که این مسائل تقریبا یکسال پروژه را با سرعت پایینی پیش 
برد، اما حدود یک سال بعد با حضور محمدحسین موسی پور 
در مسند استانداری قم، عزم ویژه ای بر سرعت بخشیدن به 

عملیات اجرایی منوریل و تکمیل آن ایجاد شد.
با وجود نفوذ بالا و زیرکی موسی پور در پیشبرد پروژه های 
منوریل حدود دو سال  اجرای  به  عمرانی سرعت بخشیدن 
دوام داشت، درحالی که قرار بود این پروژه در سال 90 به 
بهره برداری برسد اما با قد علم کردن ستون های آن، واکنش ها 
و موضع گیری ها نسبت به اجرای آن شدت گرفت تا جایی 
که تکمیل پروژه تحت الشعاع حواشی مرتبط با نحوه عبور از 
مقابل حرم مطهر حضرت معصومه)س( قرار گرفت و به نوعی 

باز هم سرعت پروژه کند شد.
روشن شدن آتش زیر خاکستر 

تشکیل  حواشی،  این  با  برخورد  در  موسی پور  سیاست 
مستمر جلسات کارگروه قطار شهری پیرامون منوریل، ارائه 
گزارش های مستمر به علما و مراجع تقلید و کسب نظر مثبت 
از ایشان و به نوعی تدبیر در زمینه عبور بی سر و صدا از مقابل 
حرم مطهر بود اما، در همین حین بود با انتصاب آیت الله 
علی اکبر  آیت الله  جایگزین  عنوان  به  سعیدی  سیدمحمد 
مسعودی خمینی به عنوان تولیت آستان مقدس حضرت 
آیت مسعودی خمینی در خصوص  معصومه)س(، موضع 
منوریل در مراسم تودیع تغییر کرد و او در این خصوص اعلام 
کرد که اگر در خصوص عبور منوریل از مقابل حرم مطهر نظر 

مثبتی داشته آن را پس می گیرد.
وی حدود 5 ماه بعد در گفت وگو با یکی از رسانه های قم در 
اردیبهشت 90 می گوید: من تاکید می کنم که منوریل باید 
در مقابل حرم حضرت معصومه)س( از زیر سطح عبور کند و 
اگر قرار باشد از مقابل حرم حضرت معصومه)س( عبور کند 

ساخته نشود بهتر است.
تولیت سابق حرم حضرت معصومه)س( در این گفت وگو 
حضرت  حرم  تولیت  از  تودیع  مراسم  در  من  است:  افزوده 
معصومه)س( نیز گفتم که به هیچ وجه منوریل نباید از مقابل 
حرم حضرت معصومه)س( عبور کند و چنانچه من زمانی 
موافق عبور از مقابل حرم حضرت معصومه )س( بودم، امضای 

خود را پس می گیرم.

وی با اشاره به موافقت برای عبور منوریل از زیر سطح بیان 
کرده است: زمانی که من تولیت آستانه مقدسه حرم حضرت 
معصومه)س( را برعهده داشتم بحث هایی درباره عبور منوریل 
در مقابل حرم صورت گرفت که با بحث هایی صورت گرفته و 
توافقات انجام شده مقرر شد منوریل در مقابل حرم حضرت 

معصومه )س( از زیر سطح عبور کند.
 عاقبت منوریل تغییر نیافت!

این مواضع و در کنار آن حمایت برخی علما و مراجع تقلید، 
حضرت  آستان  تولیت  سعیدی  آیت الله  اصرار  همچنین 
معصومه)س( بر جلوگیری از خدشه وارد شدن به حریم امن 
حرم مطهر با اجرای پروژه منوریل، موجب شد این بار دیگر با 
وجود تهدیدهای احمدی نژاد بر قطع حمایت ها از شهرداری 
قم و تاکید بر تسریع در تکمیل عملیات عمرانی، منوریل در 
قالب یک پروژه نیمه کاره در قم باقی بماند و تنها تعدادی کارگر 
در بخش هایی از پروژه مشغول با کار باشند. پس از برکناری 
موسی پور از استانداری قم در تابستان 91 نیز، با نزدیک شدن 
به پایان کار دولت دهم، کم کم با وجود اینکه مناقصه ها برای 
ادامه مسیر منوریل تا پردیسان نیز انجام شده بود، تصریح 
با روی  تا جایی که  پروژه محدودتر شد  این  لزوم اجرای  بر 
کار آمدن دولت یازدهم و تغییر رئیس جمهور، به کلی، حتی 
زمزمه های جمع آوری ستون های منوریل از زبان وزیر راه و 

برخی مسوولان کشوری به گوش رسید.
زمانی که در سال 88 کلنگ احداث منوریل در قم بر زمین 
زده  شد، پیش بینی هزینه حدود 180 میلیارد تومانی و مدت 
زمان اجرای 30 ماهه به طول حدود 6 کیلومتر حدفاصل 
بزرگراه امیرکبیر تا مصلی قم می شد اما امروز قریب به 110 ماه 
از آغاز عملیات عمرانی این پروژه در این شهر گذشته و بیش 
از 200 میلیارد تومان نیز هزینه صورت گرفته و هنوز بخشی از 
آن که طبق وعده مدیران به طول 4.7 کیلومتر قرار بود یک یا 

دو سال قبل افتتاح شود همچنان نیمه کاره است.
متولیان وقت اجرای منوریل پاسخگوی مردم باشند

آغاز عملیات  از  از حدود 10 سال  نکته جالب توجه بعد 
اجرایی منوریل این است که مدیران، مسوولان و کارشناسانی 
که بعضا همچنان بر سر کار هستند دیگر با تغییر دولت و ایجاد 
جو کاملا منفی علیه منوریل، جرات دفاع از آن را ندارند؛ البته 
دفاع از این پروژه به جای خود، حتی کسی امروز حرفی از حق 
پایمال شده مردم نیز نمی زند. شورای شهر سوم قم، نمایندگاه 
مجلس هشتم، شهردار و استاندار وقت که مستقیم در تصویب 
و اجرایی شدن این پروژه نقش داشته اند هم مسوول هستند 
و حرفی نزده اند. بعضا اعضای شورای شهر فعلی در شورای 
کسی  اینکه  از  دریغ  ولی  داشته اند  جایگاه  هم  سوم  شهر 
پاسخگوی مردم در خصوص این آیینه ای باشد که برای مردم 

به یک مصیبت تبدیل شده است.
 200 میلیارد تومان پول مردم بر باد رفت

با هزینه گزافی که برای منوریل شد، می شد مترو را تکمیل 
کرد یا شاید فرودگاه قم را افتتاح کرد و بسیاری از خیابان هایی 
که نیمه کاره مانده و به دلیل کمبود اعتبار امکان بازگشایی 
آنها نیست، به اتمام رساند. 200 میلیارد تومان، تقریبا یک 

چهارم بودجه شهرداری قم در سال 90 بوده است که با آن 
طی این سال ها گره بسیاری از پروژه های نیمه کاره باز می شد 

و مصیبتی چون منوریل نیز روی دست شهر باقی نمی ماند.
در دوره دولت یازدهم و دوازدهم گفت وگوهای فراوانی در 
خصوص تعیین تکلیف منوریل صورت گرفت و با توجه به اینکه 
دولت کاملا با ادامه پروژه مخالف بود، شهرداری پیگیری هایی 
برای تکمیل آن داشت و قول هایی نیز داده شد از آن جمله 
تا میدان مطهری  و  پیدا کند  توریستی  پروژه کاربری  آنکه 
افتتاح شود اما بالاخره شورای شهر قم در جلسه اخیر خود تیر 
خلاص را به منوریل زد و با رای اعضا، اختصاص اعتبار توسط 

شهرداری برای تکمیل منوریل را ممنوع کرد.
 مسوولان تنها افسوس می خورند

عبدالله جلالی رئیس شورای شهر در جلسه اخیر این شورا 
با تاکید بر اینکه نظر شورای اسلامی شهر قم این است که 
اعتقادی برای اختصاص اعتبار برای منوریل ندارد گفته است: 
این پروژه بدون توجیه اقتصادی است و توانایی جذب مسافر 
منوریل  پروژه  سرنوشت  چرا  که  می خوریم  افسوس  ندارد، 
به اینجا رسیده است، دولت به دنبال اختصاص اعتبار برای 

تکمیل آن نیست با وجود این که در این زمینه تکلیف دارد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم می افزاید: پروژه منوریل قم 
در شورای اسلامی این شهر به تصویب نرسید به همین دلیل 
توجیهی برای بررسی متمم قرارداد این پروژه در شورا وجود 

ندارد.
اعتقادی به هزینه برای منوریل نداریم

حسین اسلامی سخنگوی شورای اسلامی شهر قم نیز در 
این جلسه با تاکید بر اینکه شورا اعتقادی به هزینه حتی یک 
ریال دیگر در طرح منوریل قم ندارد اظهار کرده است: با تغییر 
جایگاه های تبادل سفرهای مرتبط در شهر قم، اکنون تکمیل 
منوریل قم دارای توجیه نیست. تخصیص بودجه در طرح های 
قانون  براساس  شهرداری  توسط  قم  شهری  قطار  سازمان 
است؛ شهرداری نباید طرف قرارداد برای تکمیل طرح منوریل 
قم باشد تا این نهاد دیگر عهده دار پرداخت خسارت های 

احتمالی در این طرح به پیمانکاران نشود.
با  قم  شهر  اسلامی  شورای  است:  کرده  خاطرنشان  وی 
توافق با پیمانکاران برای ختم پروژه منوریل موافق است و 

حاضر به تخصیص اعتبارات در این خصوص است.
تنها  برای  دیگر  تومان  میلیارد  می شود 100  پیش بینی 
اذعان  به  که  باشد  نیاز  منوریل  پروژه  از  کیلومتر  حدود 5 
برخی مسوولان و کارشناسان هیچ کارآیی  نیز نخواهد داشت 
و به همین خاطر شورای شهر و مسوولان چشم خود را بر 
تا این 100  میلیاردها تومان هزینه صورت گرفته بسته اند، 

میلیارد در جیب مردم باقی بماند.
امروز دیگر چشمان مردم قم به ستون های خشک و بی روح 
و بیکار وسط رودخانه عادت کرده  است، خصوصا از زمانی که 
شهرداری زیر پایه های آن را گل کاری کرده و این پایه ها نیز به 

پایه پرچم تبدیل شده است.
بانیان منوریل پاسخگو باشند

باید گفت که بیش از 200 میلیارد تومان با لج ولجبازی 
هزینه شد تا حدود 200 ستون منوریل مقابل چشم  مردم سبز 
شود که نمادی از ناکارآمدی باشد. اما با این وجود امیدواریم 
منوریل به نمادی از بی قانونی و بی عدالتی در جامعه تبدیل 
نشود. مردم قم این انتظار را از مسوولان قوه قضائیه و سازمان 
بازرسی دارند که هرکس به هرشکل در آغاز این پروژه و این 
هزینه گزاف در آن دخیل بوده اند را پای میز محاکمه کشانده 
و حقوق عامه جامعه را از آنها طلب کند. در آستانه جشن 
40 سالگی انقلاب اسلامی باید به مردم و مسوولان گوشزد 
شود که هرکس با هر جایگاهی نمی تواند از اموال عموم مردم 
استفاده  بی مطالعه خود  و تصمیمات  اجرای سلایق  برای 
کند. منتظر خبرهای خوش از دادستان، مسوولان قضایی و 
متولیان سازمان بازرسی در خصوص رویای منوریل، هستیم 
رویایی که قرار بود روزی مردم قم را در مسیر رودخانه و بر فراز 
شهر به حرم مطهر، مصلی، پردیسان و حتی فرودگاه این شهر 

برساند..

میلیاردها تومان بر باد رفت!

منوریل قم در ایستگاه آخر
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از ایرادات ۲۳ گانه شورای نگهبان تا برگشت خوردن ایرادات مجمع

ماجرای تعیین تکلیف CFT سر دراز دارد
هر روزی که پیش تر می رود این کلاف پیچیده تر می شود و ماجرایی دیگر رقم 
می خورد. بحث بر سر توصیه های FATF است و مصوبه پر حرف و حدیث CFT یا همان 

»الحاق به کنوانسیون بین المللی منع تامین مالی تروریسم«.
خردادماه بود که برای اولین بار لایحه CFT در جلسه علنی مجلس مطرح شد همان 
جلسه ای که به نمایش طومار دلواپسان معروف شد  و علی لاریجانی با گفتن جمله »این 
چه کاری است که می کنید؟ در مجلس حقوق می گیرید که رای دهید « مخالفتش را 
با این رفتار نشان داد. هرچند حرف مخالفان در آن روز به قول علی مطهری با عقل جور 
در نمی آمد اما نهایتا با پیشنهاد غلامرضا تاجرگردون این لایحه برای دوماه از دستورکار 
خارج شد؛ اما تنها اسمش دو ماه بود و وقتی برای دومین بار در زیر سقف هرمی بهارستان 
مطرح شد که مهرماه به نیمه رسیده بود.دومین جلسه بررسی CFT چندان بی مقدمه 
نبود و ساعت ها جلسه علنی و غیرعلنی پیش از آن برگزار شد تا نمایندگان تمامی 
ابهاماتشان رفع شود اما همه آن جلسات نتوانست مانع مخالفان شود تا از ایجاد حواشی 
بر سر تصویب CFT صرف نظر کنند. نهایتا ۱۵ مهر ۹۷ با اکثریت آرا مُهر "تصویب شد" 

بهارستان پای این لایحه نشست.
* قصه ادامه دار شایعات

هرچند تصویب مجلس مهمترین قدم در مسیر الحاق به CFT بود اما آخرین مرحله 
نبود و حالا دولت برای رسیدن به نقطه سبز  FATF باید از سد شورای نگهبان هم بگذرد. 
سدی که به نظر می رسد برخلاف ظاهر چندان تمایلی برای کوتاه امدن در برابر این لایحه 
ندارد.گمانه زنی بر سر تائید و رد این لایحه در شورای نگهبان زیاد بود. یک روز صحبت از 
جلسه با اعضای دولت و شورای عالی امنیت ملی می شد و روز دیگر از اختلاف نظر میان 
اعضای این شورا سخن به میان می آمد. نهایتا آنقدر اما و اگرها زیاد شد که کم کم شایعه 
رد این مصوبه از سوی شورای نگبان به گوش رسید. شایعاتی که عباسعلی کدخدایی را 
وادار به واکنش کرد و گفت: بررسی CFT در شورای نگهبان هنوز به اتمام نرسیده است 
در این مورد در حال جمع بندی نهایی هستیم. کدخدایی بعد از ۲۳ روز پس از وصول 
لایحه الحاق به کنوانسیون بین المللی منع تامین مالی تروریسم وعده هفت روز دیگر 
را داد و گفت: اجازه بدهید نتیجه نهایی شنبه یا یکشنبه مشخص خواهد شد. او درباره 
اینکه آیا در صورت رد CFT در شورای نگهبان این لایحه به مجمع می رود، گفت: این کار 
بستگی به مجلس دارد که تصمیم بگیرد اگر به لایحه ایرادی وارد بود آن را برطرف کند 

یا آن را به مجمع تشخیص ارجاع دهد.
* ۱۳ آبان سرنوشت ساز

کسی فکرش را نمی کرد منظور کدخدایی از وعده یک هفته ای برای اعلام موضوع 
شورای نگهبان مصادف سازی کردن باشد اما وقتی دقیقا در روز ۱۳ آبان که قرار بود 
تحریم های آمریکا علیه ایران شدیدتر شود، سخنگوی شورای نگهبان در صفحه توئیترش 
نوشت: شورای نگهبان لایحه الحاق دولت جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون مبارزه 
با تامین مالی تروریسم )CFT( را در جلسات متعدد خود مورد بررسی قرار داد و واجد 
ایرادات و ابهاماتی دانست. این نظر شامل موارد خلاف شرع، خلاف قانون اساسی و ابهام، 
در موعد مقرر برای مجلس شورای اسلامی ارسال شده است.وقتی رد این لایحه با ۱۳ 
آبان مصادف شد دیگر علاوه بر اما و اگرهای قبل، پای واردکردن شبهه سیاسی کاری 
هم به میان آمد تا جایی که علیرضا رحیمی از اعضای هیات رئیسه مجلس در توئیترش 
نوشت: »ایرادهای شورای نگهبان در جلسات مقامات ارشد با آن شورا توضیح داده و رفع 
ابهام شده بود. الحاق ایران به کنوانسیون مقابله با تامین مالی تروریسم CFT را )با وجود 
شرایط هفت گانه الحاقی مجلس( همچنان برای امنیت ملی ایران مفید می دانیم. منافع 

ملی کشور با تعامل دستگاه ها بهتر محقق می شود«.
* گفتند نگویید ما هم نگفتیم

درست در زمانی که جدال ها درباره ارسال به موقع نظر شورای نگهبان بالا گرفته بود. 
بهروز نعمتی سخنگوی هیات رئیسه مجلس در جمع خبرنگاران حاضر شد و از تاخیر 
نداشتن این شورا صحبت کرد. او گفت: نظر شورای نگهبان درباره CFT در موعد قانونی 
اعلام شده است. او در پاسخ به این سؤال که "چرا در روز ۶ آبان نظرات شورای نگهبان 
درباره CFT اعلام نشد؟"، اظهار داشت: در این رابطه، در نشست امروز هیئت رئیسه 
مجلس نیز مطرح شد که سخنگوی شورای نگهبان عنوان کرده بود که "فعلًا شما اعلام 
نکنید، زیرا دوستان در مجلس حضور ندارند"، به طور طبیعی نظرات شورای نگهبان 
می بایست مانند مصوبات دیگر در زمان خودش اعلام می شد و نمایندگان نیز نظرات شان 
را مطرح می کردند؛ البته اعضای هیئت رئیسه مجلس نسبت به این موضوع گلایه داشتند.

* نامه  لاریجانی به شورای نگهبان
هرچند علی لاریجانی در جریان جلسه علنی روز دوشنبه ۱۴ آبان در پاسخ به تذکر 
محمود صادقی مبنی بر تاخیر شورای نگهبان در اعلام نظر معتقد بود شورای نگهبان 
تاخیری نداشته است و در موعد مقرر اعلام نظر کرده است اما چند ساعت بعد خبر 
نامه او به آیت الله جنتی به سر خط همه رسانه ها تبدیل شد.  میرمحمد صادقی معاون 
امور قوانین مجلس در گفت و گو با خبرآنلاین درباره ایرادات ۲۳گانه  شورای نگهبان و 
شائبه تاخیر در اعلام نظر گفت: شورای نگهبان در آخرین روز مهلت قانونی یعنی ۶ آبان 
۹۷ نظر خود را به مجلس ارسال و ۲۳ ایراد را مطرح کرد که بعضا ایرادات جنبه کلی 
دارد مثلا اعلام کردند »چون فلان بند خلاف امنیت ملی است بنابراین خلاف شرع 
محسوب می شود« که احتمالا خیلی قابل اصلاح در مجلس نباشد.او ادامه داد: ۱۳ آبان 
هم شورای نگهبان نامه دیگری به مجلس شورای اسلامی نوشت و در ضمیمه آن، نامه 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام آمد که در نامه رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام نیز ایراداتی از لحاظ عدم انطباق با سیاست های کلی نظام به مصوبه الحاق ایران به 
کنوانسیون مبارزه با تأمین مالی تروریسم گرفته شده بود.صادقی ادامه داد: شورای نگهبان 
براساس بند ۲ اصل ۱۱۰ قانون اساسی نامه رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام را به 
مجلس ارسال کرد که رئیس مجلس شورای اسلامی امروز در نامه ای به دبیر شورای 
نگهبان نوشت »ایرادات مجمع تشخیص به مصوبه الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با 
تأمین مالی تروریسم چون خارج از مهلت ۲۰ روزه قانونی ارسال شد، مجلس این ایرادات 
را مورد بررسی قرار نمی دهد«.او گفت: فرایند بررسی اصلاح ایرادات شورای نگهبان به 
مصوبه الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با تأمین مالی تروریسم در مجلس آغاز شده که 

بعد از طرح در کمیسیون، در صحن علنی مجلس مورد رسیدگی قرار می گیرد.
* واکنش سخنگو به نامه لاریجانی

یک روز بعد از ارسال نامه رئیس مجلس به دبیر شورای نگهبان بار دیگر عباسعلی 
کدخدایی گوی و میدان را به دست گرفت و درباره این اختلاف نظر گفت: شورای نگهبان 
نظراتش درباره تمامی طرح ها، لوایح و مصوبات مجلس را طبق قانون اساسی ظرف ۲۰ 
روز بررسی و برای مجلس ارسال می کند که این روند نسبت به مصوبه مجلس درباره 

الحاق ایران به کنوانسیون "CFT" نیز در شورای نگهبان طی شده است.
او اضافه کرد: مجمع تشخیص مصلحت نظام و هیئت عالی نظارت طبق ابلاغیه ای 
که دارند و وظایفی که به عهده شان نهاده شده است،  نظراتشان درباره مصوبات مجلس 
را ارسال می کنند. ما هم در شورای نگهبان،  نظرات مجمع تشخیص را طبق بند ۲ 
اصل ۱۱۰ قانون اساسی برای مجلس ارسال می کنیم.کدخدایی در پاسخ به این سؤال 
که مسئله اختلافی بین مجلس و مجمع تشخیص درباره اعلام نظر پیرامون مصوبات 
قوه مقننه باید در کجا تفسیر شود؟، گفت: البته اگر نیاز به تفسیر قانون اساسی و اصول 
۱۱۰ و ۱۱۲ قانون اساسی باشد، طبیعتا شورای نگهبان باید این تفسیر را انجام دهد، در 
غیر این صورت، اگر آیین نامه  مجمع هم روشن کننده کار باشد و این مسئله را تعیین کند، 

آیین نامه مجمع تشخیص هم می تواند در این مطلب ورود کند.
* سرنوشت مبهم

هرچند هنوز معلوم نیست چه سرنوشتی قرار است برای این مصوبه پر سر و صدا 
نوشته شود اما از آنجایی که بسیاری از کارشناسان و مسوولین معتقدند تصویب این 
لایحه می تواند بهانه را بسیاری کشورها بگیرد و در این روزهای سخت مانع ایجاد التهاب 
شوند و البته با توجه به نظر مساعد سران سه قوه برای تصویب این لایحه به نظر می رسد 
با طرح این موضوع در مجمع تشخیص مصلحت نظام، رای آخر به نفع موافقان این 

مصوبه صادر شود.

قدیری ابیانه:

 احمدی  نژاد را فورا
در بیمارستان روانی بستری کنید!

قدیری ابیانه معتقد است باید احمدی نژاد فورا در یک بیمارستان روانی بستری شود. 
معلوم می شود او بر اثر فشار کار در ایام ریاست جمهوری دچار معلولیت ذهنی شده است 
و این معلولیت در طول زمان عود کرده است. محمدحسن قدیری ابیانه در کانال تلگرامی 
خود نوشت: شنیدم که آقای احمدی نژاد به تیم ردساکس قهرمان ورزش بیس بال در 
آمریکا پیام تبریک داده است. اول باور نکردم. گفتم شاید برای تخریب او چنین مطلبی را 
جعل کرده اند. بررسی کردم دیدم بله این خبر صحت دارد. معتقدم باید احمدی نژاد فورا 
در یک بیمارستان بستری شود. معلوم میشود او بر اثر فشار کار در ایام ریاست جمهوری 
دچار معلولیت ذهنی شده است و این معلولیت در طول زمان عود کرده است. اگر کسی 
در طول مأموریت دچار معلولیت جسمی شود او را تحت پوشش قرار می دهند. آیا اگر 
این معلولیت ذهنی و مغزی باشد نباید مورد معاینه قرار گیرد؟! آیا باید کسی را که دچار 
معلولیت ذهنی شده را محکوم کرد و مورد تمسخر قرار داد یا باید برای درمانش اقدام 
نمود؟ به پاس خدماتی که داشته است، بستری شدن فوری او را در بیمارستان روانی از 
مسئولین نظام خواستارم. این حق احمدی نژاد است. گناه دارد. قدیری ابیانه معتقد است 
باید احمدی نژاد فورا در یک بیمارستان روانی بستری شود. معلوم می شود او بر اثر فشار 
کار در ایام ریاست جمهوری دچار معلولیت ذهنی شده است و این معلولیت در طول زمان 

عود کرده است. قدیری ابیانه: احمدی  نژاد را فورا بستری کنید!

نکتـه

ویـژه

معاون اول رییس جمهوری گفت : وظیفه داریم به گونه ای با 
تحریم ها مقابله کنیم تا کمترین اثر را بگذارد البته من نمی گویم 
تحریم ها اثر ندارد ولی تلاش داریم تا اثرات آن را به حداقل ممکن 
برسانیم و از همه آحاد مردم و مسئولین انتظار داریم در این مسیر 

همراه دولت باشند.
»اسحاق جهانگیری« روز سه شنبه در آیین تکریم و معارفه 
وزیران صنعت، معدن و تجارت پیشین و جدید که در سالن خلیج 
فارس نمایشگاه بین المللی تهران برگزار شد، افزود: در این دوره 
تولید مساله اصلی است و بنگاه های تولیدی باید با نشاط به فعالیت 

خود بپردازند و این مهم ترین علامت شکست آمریکا است.
وی ادامه داد: ما از بخش صنعت انتظار داریم که با عملکرد 
مناسب به آمریکایی ها بگوید که شما شکست خوردید و از عهده 

صنعتگران ایرانی برنمی آیید.
معاون اول رییس جمهوری همچنین اظهار داشت: دولت نمی 
خواهد به مردم فشار جدیدی تحمیل شود و راضی نیستیم که به 

سیاست های کنترلی در حوزه ارز، صادرات و واردات دست بزنیم.
جهانگیری بهترین راهکار برای بخش های ارزی، واردات و 
صادرات را دخالت نداشتن قید و بند اداری دانست و تاکید کرد: 

با بررسی های دقیق می دانیم قیمت های امروز ارز واقعی نیست.
وی ادامه داد: آمریکایی ها با فضای روانی می خواهند اقتصاد 

کشور را برهم بزنند.
معاون اول رییس جمهوری همچنین گفت: صادرات همواره 
پیشران اقتصادی کشور بوده و امروز صادرکنندگان بیش از همیشه 
سربازان خط مقدم اقتصاد کشور هستند چرا که آمریکا می خواهد 

صادرات را از پای درآورد. 
جهانگیری افزود: اصناف تلاش کنند تا قیمت ها بی دلیل 
افزایش نیابد، اشتغال را باید حفاظت کنیم تا بنگاه ها فعال باشند و 
اتاق بازرگانی، اصناف و نهادهای مدنی خود را در کنار دولت بدانند 
و امروز دولت نیازمند نظرات مشورتی برای سیاست گذاری است. 

وی خاطرنشان کرد: مدیران دولتی حرف های گذشته را کنار 
بگذارند و کنار دولت بایستند، مدیری موفق خواهد بود که ۲۴ 

ساعته در خدمت کشور باشد. 
معاون اول رییس جمهوری تصریح کرد: به دلیل شرایط خوب 
کشور و فرصت های طلایی موقعیت جغرافیایی و دوستانی که در 
سراسر دنیا داریم که آنها نیز به دنبال این هستند که راهی برای 
شکست تحریم های آمریکا پیدا کنند با همکاری هم می توانیم 

از همه این ظر فیت ها استفاده کنیم و از این شرایط عبور کنیم. 
جهانگیری همچنین گفت: امیدوارم روز ۱۳ آبان که آمریکا 
لیست تحریم های جدید را اعلام کرد با همکاری یکدیگر به روز 
ماندگاری در موفقیت ملت ایران و شکست دشمنان و به خصوص 

آمریکا تبدیل کنیم. 
وی یادآور شد: آخرین نمایش ترامپ و همکارانش در آمریکا  
دوشنبه شب گذشته به صحنه رفت ، این که مسائل چگونه می 
شود و شرایط کشور به چه سمتی پیش خواهد رفت مهم است و 

باید با دقت دنبال کنیم و تصمیم بگیریم. 

* باید شرایط کشور به طور دقیق برای مردم تبیین شود
معاون اول رییس جمهوری خاطرنشان کرد: آنچه حیاتی است 
این است که باید با مردم صادقانه صحبت شود، مردم صاحبان 
اصلی انقلاب و نظام هستند و عبور از شرایط سخت پیش رو جز با 

همکاری و مشارکت مردم امکان پذیر نیست. 
جهانگیری گفت: باید شرایط کشور به طور دقیق برای مردم 
تبیین شود البته به معنای آن نیست که همه مسائل نگران کننده 
را به آنها پمپاژ کنیم و نگرانی را افزایش دهیم تا جایی که امکان 
دارد نباید مردم را نگران کنیم و وظیفه داریم بخشی از نگرانی ها را 
در خود حبس کنیم ولی موضوعی نباید از مردم پنهان بماند این 

حق مردم است. 
وی تصریح کرد: ما روزهای سخت بزرگی را پشت سر گذاشتیم 
، هشت سال جنگ تحمیلی و موشک باران صدام را دیدیم ولی 
مهم این است که مردم ببینند در شرایط سخت مسئولین صادقانه 

برای عبور از مشکلات تلاش می کنند؛ دراین حالت مردم نیز به 
میدان می آیند و کمک می کنند و از هیچ فداکاری برای عبور از 
شرایط دریغ نخواهند کرد و این تجربه در تاریخ کشور بارها تکرار 
شده است. معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: آمریکایی ها با تمام 
توان و ظرفیت وارد میدان تحریم ایران شدند ولی موضوع مهم این 
است که در دنیا منزوی و تنها هستند و هیچ دولتی در اروپا، آفریقا 
و آسیا نمی شناسیم که رسما اعلام کرده باشد که از تحریم های 
آمریکا علیه ایران حمایت می کن البته به غیر از رژیم صهیونیستی و 
یکی دو کشور منطقه. جهانگیری خاطرنشان کرد: این یک نمایش 
سیاسی پیروزی ایران علیه آمریکا است که این کشور وارد جنگ 
اقتصادی می شود ولی منزوی می ماند در حالی که در دوره های 
گذشته به محض اعلام تحریم ایران اتحادیه اروپا و شورای امنیت 

زودتر تحریم ها را اعمال می کردند. 
وی اضافه کرد: دنیا در مناسبات بین المللی به دنبال تجربه 
جدیدی است و حتی متحدین آمریکا اذعان دارند حرکت یک 
جانبه گرایی که امروز آمریکا آغاز کرده به دنبال تحقیر استقلال 

سیاسی و اقتصادی آنان است. 
معاون اول رییس جمهوری ابراز امیدواری کرد در شرایط سخت 
پیش رو با استفاده از تجربیات گذشته بتوانیم با سیاست های سلطه 

طلبانه و اقدامات غیرقانونی و غیراخلاقی آمریکا مقابله کنیم. 

* اداره موفق کشور یک مسئولیت ملی بزرگ است
جهانگیری با یادآوری این که در شرایط تحریم اقشار ضعیف و 
کودکان بیش از همه آسیب می بینند، گفت: برای این که پیروزی 
که در صحنه سیاسی به دست آوردیم بتواند استمرار داشته باشد 
باید در صحنه اقتصادی هم به موفقیت برسیم ، هدف آمریکایی 
ها که به ادعای آنها فروپاشی اقتصادی ایران است. شاخص های 
اقتصادی نشان خواهد داد که کشور و تولید ما سرپا است و این یک 

موفقیت اقتصادی برای کشور بهمراه خواهد داشت. 
وی ادامه داد: امروز اداره موفق کشور یک مسئولیت ملی بزرگ 
است که بر دوش تک تک آحاد مردم قرار دارد البته دولت به تنهایی 
نمی تواند بار مسئولیت این موفقیت را به دوش بگیرد و باید عزم 
ملی برای عبور از شرایط سخت شکل بگیرد و همه نخبگان، جریان 
های سیاسی و آحاد ملت و ارگان های مختلف و ایرانیان وطن 
دوست سراسر دنیا وظیفه دارند برای موفقیت کشور به میدان بیایند. 
فرمانده ستاد اقتصاد مقاومتی یادآور شد: نخستین اقدام آمریکایی 
ها در دوره ریاست جمهوری جدید، ایجاد فضای نااطمینان بر 
اقتصاد ایران بود و به همین منظور از مجموعه رسانه ها در دنیا با 
پول برخی کشورهای منطقه تلاش کردند تا فضای روانی و رسانه 
ای قوی پیش از آثار واقعی تحریم ها را به اقتصاد ایران حاکم کند. 
جهانگیری در بخش دیگری از سخنان خود همچنین اظهار 
داشت: تا جایی که اطلاع دارم و البته این موضوع در جایی گفته 
نشده است ولی به نظر می رسد مرگ خاشقچی در ارتباط با افشای 
برخی پول هایی بود که سعودی ها به رسانه ها داده بودند تا علیه 

ایران کار کنند، البته این موضوعات در آینده مشخص می شود. 
وی با یادآوری این که آمریکایی ها همواره می گفتند که فروش 
نفت ایران را به صفر می رسانیم ولی در این زمینه موفق نشدند، 
افزود: آمریکایی ها به تبلیغات بیش از واقعیت نیاز دارند و دوشنبه 
شب گذشته دیدیم در لیست آنها هواپیمایی ایران و ۶۰ فروند 
هواپیما و اسم کشتیرانی و اسامی کشتی های ایرانی ذکر شده بود. 
معاون اول رییس جمهوری عنوان داشت: آمریکایی ها فکر می 
کنند لیست آنها هر چه بزرگ تر باشد موثرتر است، من با اکثر 
مدیران که درلیست تحریم قرار داشتند به صورت تلفنی صحبت 
کردم و شرایط موجود را جویا شدم و بسیاری از آنها اظهار کردند که 

از آنچه پیش بینی کرده بودیم کمتر بود. 
جهانگیری تصریح کرد: وظیفه داریم به گونه ای با تحریم ها 
مقابله کنیم تا کمترین اثر را بگذارد البته من نمی گویم تحریم ها 
اثر ندارد ولی تلاش داریم تا اثرات آن را به حداقل ممکن برسانیم 
و از همه آحاد مردم و مسئولین انتظار داریم در این مسیر همراه 

دولت باشند. 

فساد به عنوان یک ناهنجاری تمامی حوزه های جامعه را 
تحت تاثیر خود قرار می دهد و مبارزه با آن به عنوان یک 
مطالبه عمومی نیازمند استمرار و جدیت، افزایش نظارت و 

ایجاد شفافیت است. 
فساد در هر جامعه ای به عنوان یک پدیده مزموم شناخته 
می شود که ریشه های آن می تواند فرآیندهای اقتصادی، 

سیاسی، اجتماعی و فرهنگی را تحت تاثیر قرار دهد.
در ایران نیز مبارزه با فساد دغدغه ای برای مسئولان و 
مطالبه ای ملی است، ضمن این که ایران طی چهاردهه گذشته 

تمامی تلاش های خود را در این زمینه به کار بسته است.
رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار هزاران نفر از اقشار 
مختلف مردم در ۲۲ مرداد ماه سال جاری گفتند که فساد یک 
اژدهای هفت سر است که باید با آن به طور کامل و جدی مقابله 
شود، ضمن اینکه وقتی با فساد و مفسد مقابله می شود، قطعاً 

جیغ و دادهایی از گوشه و کنار بلند می شود.
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند که بیان علنی این 
موضوع برای این است که همه بدانند، بنای نظام، برخورد قاطع 

و بدون ملاحظه با مفسد است.
ای  گونه  به  فساد  درخصوص  برخی  که  افزودند  ایشان 
صحبت می کنند که گویا همه نظام فاسد است و ادعای فساد 
سیستمی و فراگیر می کنند، در حالی که اینگونه نیست و ما در 
کشور، مدیران پاکدست و مؤمن فراوانی داریم و اینگونه سخن 

گفتن، ظلم به این افراد و ظلم به نظام اسلامی است.
رهبر انقلاب اسلامی تاکید کردند: در نظام اسلامی حتی 
تعداد کم افراد فاسد، زیاد است و باید با آنها قاطعانه برخورد 

شود.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند که دستگاه های نظارتی 
وابسته به دستگاه های اطلاعاتی، قوه قضاییه و مجلس نیز باید 
با قدرت و با چشم باز در میدان باشند و آحاد مردم مؤمن نیز 

باید با احساس وظیفه، در این خصوص، نقش ایفا کنند.

* مبارزه با فساد نیازمند استمرار و جدیت است
امیر خجسته رییس فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی 
برنامه های  از  با فساد به عنوان یکی  مجلس درباره مبارزه 
کلیدی حاکمیت، می گوید که فساد در سرتاسر دنیا وجود دارد 
و برخوردهای جدی هم در این زمینه توسط کشورهای مختلف 

با آن صورت می گیرد.
وی با یادآوری این که فساد در ایران همانند سایر کشورها 
وجود دارد، تاکید می کند که فساد یا باید حداقل باشد و یا اصلا 

وجود نداشته باشد.
مجلس  اقتصادی  مفاسد  با  مبارزه  فراکسیون  رییس 
خاطرنشان می کند که قطع ریشه های فساد اقتصادی نیازمند 

عزم و جدیت توسط هر سه قوه است.
نماینده مردم همدان معتقد است قوه قضاییه نسبت به 
مفسدان اقتصادی با قاطعیت حکم را صادر کرده و جاری کند 

تا مشمول مرور زمان نشود.
خجسته مبارزه با فساد را مطالبه همه مردم دانسته و تاکید 
می کند که ایجاد شفافیت در امور می تواند از بروز فساد و رانت 

جلوگیری کرده و دست مفسدین را رو کند.

* مبارزه با فساد عامل ایجاد امنیت سرمایه است
حمیدرضا حاجی بابایی هم درباره مبارزه با فساد اظهار می 

کند که هر حاکمیتی برای تداوم و استحکام و نیز تقویت ارتباط 
میان مردم و خود، نیازمند نظارت و جلوگیری از سواستفاده و 

مبارزه با فساد است. 
وی با یادآوری این که مبارزه با فساد خواسته مردم در هر 
جامعه ای است، یادآور می شود که در جمهوری اسلامی ایران 
که بر مبانی دینی و اعتقادی استوار است، این خواسته از تفکر و 

اندیشه ناشی از انقلاب اسلامی منشعب می شود.
رییس فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس درباره شاخص 
های فساد، معتقد است که این شاخص ها باید توسط قانون 
تعریف شود تا مشخص گردد چه کسی در حیطه قانون و یا 

خارج از آن عمل کرده است.
حاجی بابایی خاطرنشان می کند که در بحث مبارزه با فساد، 
علاوه بر این که سلامت و نشاط جامعه دنبال می شود، نگاه 
مردم به حاکمیت تقویت شده و باعث مایوس شدن افراد سود 
جو می شود زیرا ضریب ریسک آن ها را به شدت افزایش 

می دهد.

این نماینده مجلس یادآور می شود که نباید در مبارزه با 
فساد گزینشی عمل کرد زیرا ممکن است کسانی در جامعه 
وجود داشته باشند که دارای دست برتر بوده و بتوانند به راحتی 
از تیغ قانون و نظارت فرار کرده و یا جایگاه امنی برای خود 

فرض کنند.
نمایندگان ولایی مجلس درباره نقش  فراکسیون  رییس 
شفافیت در مبارزه با فساد، هم اظهار می کند که این نقش 
دهیم،  اشاعه  جامعه  در  را  آن  باید  و  است  کلیدی  بسیار 
بزرگترین ابزار نظارت در یک جامعه مدنی و مردمسالار مانند 

ایران اطلاع عمومی است.
وی شفافیت را اساس و کلید همه مسائل می داند و معتقد 
است امروز یکی مشکلات اساسی جامعه ما عدم شفافیت است.

ها  رخنه  و  منافذ  وجود  درباره  همدان  مردم  نماینده 
می  هم  موارد،  این  از  افراد  برخی  و سواستفاده  قانون  در 
در خود مجلس  این مشکلات  از  بسیاری  ریشه  که  گوید 
و حوزه قانونگذاری است، در حین قانونگذاری گاهی وقت 
ها اشکالاتی وجود دارد که برخی از آن ها دانسته و برخی 

دیگر نادانسته است. 
حاجی بابایی بهترین و زیباترین قانون را قانون خودنظارتی 
می داند و تاکید می کند که اگر خودنظارتی وجود داشته باشد 
دیگر نیازی به وجود چندین دستگاه نظارتی نیست زیرا این 

قانون آنقدر شفاف و روشن است که نیازی به نظارت ندارد.
رییس فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس معتقد است 
بسیاری از قوانین ما قابل دور زدن هستند و این امر را به دلیل 

خوب نوشته نشدن قانون و یا تعدد قوانین می داند.
نیز می گوید که  وی درباره نقش دستگاه های نظارتی 
دستگاه های نظارتی چشم نظام هستند، اگر آن ها نزدیک 
بین و دوربین نباشند و به درستی ببینند، قطعا نباید شاهد 
این فسادها باشیم، وجود برخی مفاسد نشان می دهد ما در 

قانونگذاری، نظارت و اجرا مشکل داریم.
بررسی در فرآیند ایجاد فساد نشان می دهد که علت بروز 
این هنجار را می توان در حوزه قانونگذاری، میزان شفافیت و 

اقدامات دستگاه های نظارتی دانست.
بنابراین انجام راه کارهای مزبور نیازمند اجماع در میان 
مسئولان نظام جمهوری اسلامی و تحول در حوزه های مختلف 

برای عبور از این دغدغه است.

یک عضو مجمع تشـخیص مصلحت نظام با اشاره به تحریم های 
امریکا علیه ایران تاکید کرد:مسـائل داخلی باید درسـت شـود. عمده 
مسـائل ما مسـائل داخلی اسـت و گفت وگوی ملی یکی از لوازم کار 
اسـت که اگر ما کمتر با هم دعوا کنیم و بر سـر مشـترکات صحبت 

کنیـم برای همـه بهتر و به نفع همه کشـور خواهد بود. 
احمـد توکلی در بیـان ارزیابی خود از آغـاز دور جدید تحریم های 
آمریـکا علیـه ایران گفت: تحریم ها کار ما را دشـوار می کند امـا راه را 
نمی بنـدد هرچنـد کـه آمریکایی ها می خواهنـد راه را ببندنـد و ما را 

منکوب کنند اما تاکنون نتوانسـته اند.
ایـن فعال سیاسـی اصولگـرا تاکید کـرد: تحریم هـا هزینه تامین 
مایحتـاج را بـرای مـا بـالا می بـرد، بـرای تامیـن کالا از این بنـدر به 
آن بنـدر رفتـن هزینـه را افزایش می دهـد و همچنین بایـد از طرق 
غیرمعمول و حتی ارزان تر نفت بفروشـیم، درنتیجه تحریم ها هزینه 

ملـی مـا را بـالا می برد.
وی در پاسـخ بـه سـوالی مبنـی بـر اینکـه »از چـه سـاز و کاری 
بـرای مقابلـه با تحریم هـا می توانیم بهره ببریم و لـزوم کاهش فاصله 
بیـن ملـت و حاکمیـت و تحقـق گفت وگـوی ملـی را چقـدر مهـم 
می دانیـد؟«، گفـت:  این اصل موضوع اسـت. اصل موضوع این اسـت 
که مسـائل داخلی باید درسـت شـود. عمده مسائل ما مسائل داخلی 
اسـت و گفت وگـوی ملی یکـی از لوازم کار اسـت که اگـر ما کمتر با 

هـم دعـوا کنیـم و  بر سـر مشـترکات صحبت کنیم، بـرای همه بهتـر و به نفع همه 
کشـور خواهد بود.

وی دربـاره رد CFT در شـورای نگهبـان گفـت: گفت وگـوی ملی یعنی اینکه ما با 
هـم دعوا نکنیم اما حالا داریم سـر مصلحت سـنجی جـر و بحث می کنیم.  مصلحت 
سـنجی را مجلـس انجـام می دهـد و شـورای نگهبـان درباره اینکـه با شـرع و قانون 
اساسـی سـازگار هسـت یا نیسـت، نظـرش را می دهـد. شـورای نگهبـان CFT را رد 
نکـرد، بلکـه گفتـه کـه اینجـای متـن یا کلمه بـا قانون اساسـی یـا شـرع همخوانی 
نـدارد. شـورای نگهبـان لایحه یا طرحـی را رد نمی کند، بلکه تنها عـدم تطابق لوایح 
و طرح هـا بـا شـرع و قانـون اساسـی را می گویـد و دارد وظیفـه اش را انجـام می دهد.

ایـن عضـو مجمع تشـخیص مصلحت نظـام اظهار کـرد: مجلس نظر خـودش را 
داده و گفتـه مـن مصلحت می دانم که تصویب شـود، اگر شـورای نگهبان تایید نکرد 

دوباره به مجلس برمی گردد و اگر به نتیجه نرسـیدند به مجمع تشـخیص مصلحت 
نظـام ارجاع می شـود. مجمع تشـخیص هـم چیـزی را رد یا تصویـب نمی کند بلکه 
بررسـی می کنـد کـه با سیاسـت های کلی نظام تطابـق دارد یـا نه؛ که ایـن هم اصل 

۱۱۰ قانون اساسـی است.
توکلـی خاطرنشـان کرد: تشـخیص مصداق بند ۲ اصـل ۱۱۰ قانون اساسـی را به 
مجمـع تشـخیص مصلحت دادند و مجمع هـم دارد وظایفـش را انجام می دهد. علیه 
یکدیگر جوسـازی نکنیم، در عین حالی که مسـیر قانونی در حال طی شـدن اسـت، 
هرکسـی دارد نظـر خـودش را می گویـد. هرچـه قانـون گفت همان عملی می شـود. 

مصلحت  سـنجی ها  در دو نهاد مجلس و مجمع تشـخیص انجام می شـود.
رئیـس هیـات مدیـره دیده بان شـفافیت و عدالت در پاسـخ به این سـوال که فکر 
می کنیـد سرنوشـت CFT به کجا ختم شـود؟، گفت:  نمی دانـم. باید دید که مجلس 

چـکار می کند. عجلـه کردن به نفع مان نیسـت. 

وی در پاسـخ بـه ایـن سـوال که آیا شـورای عالی هماهنگی سـه 
قـوه و شـورای عالـی نظـارت اصـل تفکیـک قـوا را مخـدوش نکرده 
اسـت، گفـت: برخی به جایگاه هیات نظـارت توجه ندارنـد. در بند ۲ 
اصل ۱۱۰ قانون اساسـی آمده که تعیین سیاسـت های کلی کشـور 
بعـد از مشـورت با مجمع تشـخیص مصلحت نظـام، وظیفه رهبری 

اسـت و نظارت هـم وظیفه رهبری اسـت. 
* ایرادات سی اف تی حل شدنی است

توکلی تاکید کرد: رهبری قبلا نظارتشـان را به مجمع تشـخیص 
مصلحـت نظـام دادنـد و کمیسـیون نظـارت بـه ایـن وظیفـه عمل 
می کـرد و همیشـه هم ایـن کار را انجـام مـی داد و هیچ کس چیزی 
نمی گفـت امـا الان که بـه CFT رسـیدیم بهانـه کرده اند کـه این ها 
دارنـد چنیـن و چنـان می کننـد. رهبری فقـط این دفعـه گفت که 
کمیسـیون مجمـع تشـخیص مصلحت نظـام ایـن کار را نکند بلکه 
چندنفر از اعضا بین خودشـان انتخاب کنند و من مسئولیت نظارتی 
خـودم را بـه ایـن جمـع می دهـم، یعنی آقـا دارند نظـارت می کنند.

ایـن عضـو شـورای عالی نظـارت بر حسـن اجرای سیاسـت های 
کلـی نظـام ) در مجمـع تشـخیص مصلحـت ( در پاسـخ بـه ایـن 
اظهارنظـر کـه برخـی معتقدنـد شـورای عالـی نظـارت به تشـکیل 
شـورای نگهبـان دوم انجامیده  اسـت، گفت: کسـانی که ایـن نظر را 
دارند اشتباهشـان اینجاسـت کـه در اصل ۱۱۰ قانون اساسـی گفته 
مصلحـت کلـی را رهبـری تعییـن و نظـارت می کند. وقتـی رهبری نظـارت می کند 
یعنی همیشـه کف می زند و تشـویق می کند و نمی گوید که اشـکال دارد؟ کار بدون 
اشـکال نمی شـود. رهبری وقتی نظارت می کنند کلی اشـکال می گیرند، حال گفتند 
کـه ایـن کار را ایـن جمع انجام بدهنـد. این هیات نظارت فقط درمورد سیاسـت های 
کلـی کـه ادامه قانون اساسـی حسـاب می شـود، حرف می زنـد و دربـاره چیز دیگری 
حـرف نمی زنـد نه تعـارض با قانون اساسـی و نـه تعارض با شـرع دارد. از منشـعبات 

قانون اساسـی سیاسـت های کلی اسـت.
توکلـی در پاسـخ بـه این سـوال که »اگـر CFT در این نهادها به نتیجه ای نرسـید 
آیـا احتمـال دارد کـه مقـام معظـم رهبـری بـه ایـن موضـوع ورود کننـد؟«، گفـت: 
نمی دانم. مصلحت را خودشـان تشـخیص می دهند اما  من فکـر می کنم که موضوع 

می شـود. حل 

معاون اول رییس جمهوری: 

نباید موضوعی از مردم پنهان بماند

مبارزه با فساد نیازمند استمرار و جدیت است 

مبارزه با فساد؛ مطالبه مردم، دغدغه مسئولان 

احمد توکلی: 

گفت و گوی ملی ابزار مقابله با تحریم ها است 
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هر گاه بلندى يافتى ، به نادانانِ ت
فرو دستت منگر ؛ بلكه عالمِان فرا 

دستت را الگو قرار بده
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رییس خانه معدن  استان قم  گفت :نگاه 
سلبی به بخش معدن باید جای خود را به نگاه 

حمایتی  وبرون گرای مسوولان بدهد.
مهندس صابرعمورسولی در گفت و گو با 
ایمان اظهارداشت: خانه معدن در سال های 
84 - 83 با هدف حضور تشکل خصوصی 
معدن در جلسات نهادهای تصمیم گیر دولتی 
با حضور پیش کسوتان معدنی کشور تشکیل 
شد که اکنون در تمامی شوراهای گفتگو و 
ستادهای تسهیل سراسر کشور، خانه معدن 
ایران و زیر مجموعه های آن حضور فعال 

دارند.
وی افزود: در سال های 92- 91، براساس 
تصمیم مسوولان این تشکل؛ شعباتی از خانه 
معدن در استان های کشور تشکیل شد که در 
این رابطه ابتدا خانه معدن یزد و سپس خانه 
معدن قم موجودیت یافته و اکنون 19 استان 
کشور دارای این تشکل قوی بخش خصوصی 

در عرصه ی معدن هستند.
مهندس عمو رسولی که دانش آموخته ی 
رشته معدن بوده و هم اکنون دانشجوی مقطع 
دکترای رشته معدن است؛ از حدود 17 سال 
قبل تاکنون به صورت مستقیم در این عرصه 
فعالیت داشته و علاوه بر استان قم در استان 
های کرمان، سیستان و بلوچستان، هرمزگان، 
خراسان جنوبی منشأ خدمات ارزشمندی در 
حوزه معادن و ارایه مشاوره های فنی مهندسی 
در خصوص اکتشاف و استخراج معادن بوده 
است. وی همچنین در باز گشایی معادن 
تعطیل شده و فعال ساختن معادن متروکه 
و به بهره برداری رساندن این معادن نقش 

مؤثری ایفا کرده است.
ادامه  استان قم در  رییس خانه معدن 
با اشاره به اینکه انتخابات این تشکل هر سه 
سال یکبار برگزار می شود: از رای اعتماد معدن 
کاران به خود در جریان برگزاری انتخابات 
خبرداد که مسوولیت خانه معدن استان قم را 

عهده دار شده است.
*140 پروانه بهره برداری معادن در 

سطح استان قم صادر شده است
مهندس صابر عمو رسولی آنگاه با اعلام 
اینکه در سطح استان قم 140 پروانه بهره 
برداری معادن صادر شده؛ اظهار کرد: بیش از 
300 محدوده ی اکتشاف قابل دسترس داریم 
که به یاری خدا همت ادارات ذیربط و موافقت 
اداره منابع طبیعی بتوانیم این پتانسیل های 
بالقوه را به فعل تبدیل کنیم. وی افزود: هر چند 
رتبه استان قم در سال تشکیل خانه معدن، 
دوم بوده؛ اما تا یکسال قبل از نظر فعالیت و 
خدمات، بین استان های دیگر کشور، استان 
قم رتبه نخست را داشته است. و در جلسات 
تصمیم گیری استان قم رتبه نخست را داشته 
است. و در جلسات تصمیم گیری استانی در 
شورای گفتگو ستاد تسهیل شورای معادن 
جلسات  مکرر  قانون   204 قانون  موضوع 
کارشناسی صنعت معدن تجارت، سازمان 
نظام مهندسی معدن، جلسات کارشناسی 
 ... و  زیست  محیط  طبیعی،  منابع  ادارات 
بیشترین حضور را داشته و نتایج کاربردی 

ارزشمندی به دست آمده است.
این فعال بخش معدن آنگاه عمده رسالت 
تشکیل صنفی متبوع خود را دفاع از منافع 
بخش خصوصی و ارتقاء بخش معدن استان 
عنوان کرد و گفت: در بخش های کارشناسی 
مطروحه با حضور اعضای هیأت مدیر و این 

از دانش آموختگان رشته  تشکل که اکثراً 
و  کرده  اخذ  مطلوبی  نتایج  معدن هست. 
توانسته ایم به عنوان اهرم مؤثری برای اداره 
معادن صنعت معدن تجارت تلقی شویم و با 
شرکت در نشست های کارگروه تخصصی 
گفتن  برای  زیادی  های  استانداری، حرف 

داشته باشیم.
آنگاه معدن  مهندس صابرعمو رسولی 
را در سطح بین المللی صنعت مادر قلمداد 
کرد و افزود: علیرغم نقش و جایگاه معدن در 
صنعت و اقتصاد کشور باید اذعان کنیم. مانند 
هر صنف دیگر، اگر در این حوزه تقاضا کمتر 
از عرضه باشد، دچار مشکلات جدی خواهیم 

شد.
مدیر عامل شرکت توسعه ی نمایشگاه 
های بین المللی استان قم با بیان انیکه از 
140 معدن استان، حدود 100 معدن به طور 
عمده تولید محصولات صنعت ساختمان را در 
دستور کار دارند؛ تصریح کرد: این معادن عمدتاً 
به تولید شن و ماسه، سنگ لاشه، سنگ پی؛ 

سنگ آهک؛ سنگ گچ ساختمانی و ...
مشغول به کار بوده و بدیهی ست با رکود 
بخش ساخت و ساز و صنعت ساختمان، این 
معادن نیز با رکود کاری مواجه شوند. ضمن 
اینکه صادرات این محصولات به دیگر استان 
های کشور نیز تحت الشعاع همین رکود قرار 
گرفته است.وی در همین زمینه خاطرنشان 
کرد: جدا از مسأله عرضه و تقاضا وجود قوانین 
زائد و دست و پاگیر از مهم ترین مشکلات و 
موانع موجود در بخش صنعت به شمار می 
رود که موجب افزایش ریسک سرمایه گذاری 
بخش خصوص می شود. چرا که معدن کاران 
عمده سرمایه خود را در زمینه تغییر شکل 
زمین مورد استفاده قرار می دهند. به بیان 
دیگر برخلاف بخش های دیگر، معدن کار 
نمی تواند دور زمین خود را حصار کشی و به 
ساخت سوله اقدام کند که بعدها در صورت 
نیاز آن را بفروشد: در واقع معدن کار با انفال 
سر و کار دارد و تأخیر در حقوق دولتی، از 
آن سلب اختیار می کند.مهندس صابر عمو 
رسولی افزود: تعرفه های بالای مالیاتی؛ بیمه، 
ارزش افزوده و عوارض مختلف و نظایر آن از 
یکسو و عدم ثبات بازار از سوی دیگر، شرایطی 
را برای معدن کاران ایجاد می کند که ترجیح 
می دهند از هرگونه ریسک سرمایه گذاری 

اجتناب و وضع موجود را حفظ کنند.
نفردر  هزار   2 از  بیش  فعالیت    *

مجموعه معادن استان قم 
وی در ادامه با اشاره به همکاری و تعامل 

با  قم  استان  ذیربط  های  دستگاه  مثبت 
تشکیل خانه معدن؛ اظهار کرد، در جلسات 
اتاق بازرگانی و دیگر ارگان ها و تشکل های 
ذیربط فعلانه شرکت داشته و اکثر جلسات نیز 
به نتایج کاربردی منتهی می شود لکن مسئله 
اصلی این ست که تصمیمات استانی در سطح 
کشوری نمی تواند نافذ باشد و ما با مجموعه 

قوانین کشوری سر و کار داریم.
رییس خانه معدن استان قم آنگاه با اعلام 
اینکه بیش از 2 هزار نفر نیروهای تخصصی 
فنی و مهندسی در مجموعه معادن استان 
قم به صورت مستقیم مشغول به کار هستند! 
افزود: چنانچه تریلرهای حامل کالاها؛ بارگیری 
باسکول کارخانه فرآوری دست اول و نظایرآن 
باید بگوییم شمار قابل  را محاسبه کنیم؛ 
توجهی به صورت پله کانی و غیر مستقیم از 
طریق مجموعه معادن استان قم ارتزاق و امرار 

معاش می کنند.
وی در ادامه با بیان اینکه تشکیل خانه 
معدن، نقش تعیین کننده در شکل گیری 
دیدگاه کنونی مسوولان اجرایی نسبت به 
جایگاه معاون در اقتصاد و صنعت استان و 
کشور داشته؛ به عملکرد منابع طبیعی در 
رابطه با معادن اشاره کرد و افزود: اداره منابع 
طبیعی براساس شرح وظایف قانونی خود 
حافظ عرصه های سبز و طبیعی هست و در 
استان قم قبلا تعاملی از سوی منابع طبیعی با 
تشکل های معادن وجود نداشته؛ به طوری که 
واحدهای فعال در این حوزه بلادرنگ تعطیل 

می شدند.
وی ادامه داد : اما پس از تشکیل خانه 
معدن تلاش های زیادی در جهت نزدیک 
کردن دیدگاه های فعالان این بخش و منابع 
طبیعی به عمل آوردیم و اکنون در برخی 
مواضع اشتراک نظر داریم در غیر اینصورت 
موضوع احتمالی مورد مناقشه در جلسه ای با 
حضور کارشناسان ذیربط رسیدگی و به نقطه 

عطفی نایل می شویم.
وی افزود: براساس ماده 22 قانون مکرر 
چنانچه استعلامی از منابع طبیعی صورت 
گیرد و با پاسخ منفی مواجه شود: موضوع 
مورد استعلام در کارگروه مربوطه به ریاست 
استاندار با حضور نمایندگان صنعت معدن 
تجارت، نظام مهندسی؛ اتاق بازرگانی؛ خانه 
معدن، منابع طبیعی و نماینده قوه قضاییه 
مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفته و در صورت 
لزوم به شورای عالی معادن استان که اختیارات 

وسیعی دارد  ارجاع می شود.
وی با بیان اینکه عمده تلاش ما معطوف 

تعامل با منابع طبیعی است؛ تصریح کرد: 
معدن یک صنعت مهم در سطح دنیا به شمار 
می رود و نمی توان این بخش را نادیده گرفت. 
این در حالیست که استان قم از نظر معادن 
بسیار غنی است. در این استان از معدن عقیق 
برخوردار هستیم که ذخیره ی ارزشمند با 
آپشن و رنگ پذیری بی نظیر دارد. در حالی 
که عقیق ها در دیگر استان های کشورمان 
رنگ پذیر نیستند. با این وجود واردات این 
از  برداری  بهره  در  را  مشکلاتی  محصول؛ 

محصول داخلی ایجاد کرده است.
* هیچ برنامه مشخص در بخش معدن 

کشور مدون نشده است 
همچنین  رسولی  عمو  صابر  مهندس 
با تشریح نقش و جایگاه معادن در صنعت 
گردشگری، نکاتی را متذکر شد و بر ضرورت 
اصلاح نگاه به معدن و معدن کاران تأکید 
کرد.این فعال بخش معدن با بیان اینکه نگاه 
سلبی به بخش معدن باید جای خود را به 
نگاه حمایتی بدهد؛ افزود: متأسفانه 55 درصد 
سهم تولید به جیب سازمان های دولتی اعم 
از دارایی، تأمین اجتماعی و ... سرریز می شود

وی افزود : در حالی که لازم است ادارات، 
جای نگاه درون گرا، نگاه برون گرا به این بخش 
داشته باشند و نقش معادن به خصوص در 

اشتغالزایی مورد توجه قرار گیرد.
وی با بیان اینکه بخشی از مشکلات ناشی 
از نداشتن تجربه عملی مسوولان این بخش 
است؛ گفت: صراحتاً اعلام می کنم هیچ برنامه 
مشخص در بخش معدن کشور مدون نشده 

است.
درصدی   60 فیزیکی  پیشرفت   *

نمایشگاه  جدید بین المللی استان قم  
مهندس صابر عمو رسولی مدیر عامل 
شرکت توسعه نمایشگاه های بین المللی 
استان قم  آنگاه در پاسخ به سوال خبرنگارما 
مبنی بر فعالیت ها و خدمات این شرکت 
اظهار کرد: با توجه به تعاملی که با بخش های 
خصوصی به خصوص اتاق بازارگانی داشته ایم، 
دوستان مسوولیت مدیر عاملی شرکت را از 18 
ماه قبل به من واگذار کرده که باید اذعان کنم 

مسوولیت بسیاری سنگین است.
وی با بیان اینکه پس از عهده دار شدن 
مسوولیت شرکت توسعه ی نمایشگاه های 
بین المللی گام های بلندی در زمینه نمایش 
توانمندی ها و ظرفیت های صنایع استان 
برداشته شده؛ افزود: صنعت نمایشگاهی کشور 
به علت مشکلات اقتصادی با چالش هایی 

مواجه است.
وی با اشاره به اینکه مکان نمایشگاه قبلی 
درخیابان خاکفرج در مالکیت استانداری است؛ 
مساحت کل  نمایشگاه دایمی درحال ساخت 
بعد عوارضی قم _تهران را 60 هکتار اعلام کرد 

که 20 هکتار در فاز اول تعریف شده است.
مهندس صابر عمو رسولی همچنین از 
پروژه  این  درصدی  فیزیکی 60  پیشرفت 
مساعدت  با  کرد  امیدواری  ابراز  و  خبرداد 
مسوولان ذیربط در زمینه دسترسی پروژه به 
محل اتوبان، نصف سالن پروژه در نیمه دوم 

سال آینده به بهره برداری برسد.
استانی  مسوولان  که  شد  یادآور  وی 
همکاری های لازم را در این خصوص)رمپ 
اکنون  و  آورده  عمل  وخروجی(به  ورودی 
ذیربط  مسوولان  مساعد  نظر  منتظراعلام 

وزارتخانه هستیم.

سال  در  املاک  مشاورین  صنف 
های اخیر شاهد حضور نیروهای جوان 
و تحصیل کرده ای در سطح مدیریتی 
شده که این رسته را به سطح یک حرفه 
افکار  سنتی  منفی  نگاه  و  داده  ارتقاء 
عمومی را به این صنف تا حد زیادی 

اصلاح و تعدیل کرده اند.
زمین  ایران  املاک  مشاورین  دفتر 
در بلوار شهید کریمی 13 قم از یکی 
از دفاتر این صنف به شمار می رود که 
از مدیریتی کارآمد و مسلط بر ساز و 
کارهای بیزینس برخوردار است و ارایه 
با  شفاف  فضایی  در  صادقانه  خدمات 
رعایت اصل مشتری مداری الگویی از 
حوزه  در  شرافتمندانه  کاری  و  کسب 
معاملات ملکی را به نمایش گذاشته 

است.
مدیر دفتر مشاور املاک ایران زمین 
در  گفت و گو  با خبرنگار  اظهارداشت :از 
10 سال قبل در این مکان مستقر بوده و 
پیش از آن در نقطه ای دیگر استقرار و به 

خدمات دهی اشتغال داشته ایم.
مهدی جعفری ،خرید، فروش، اجاره 
و رهن را زمینه اصلی فعالیت و خدمات 
دفاتر مشاور املاک از جمله دفتر تحت 
مدیریت خود عنوان کرد و افزود: دادن 
مشاوره صحیح و تخصصی به مراجعه 
خصوص  در  مشتریان  و  کنندگان 
مباحث مرتبط املاک و قیمت ها، بخش 

مهمی از خدمات ما به شمار می رود.
وی اظهار کرد:  از نگاه برخی افراد 
کار مشاورین املاک سهل و آسان به 
نظرمی رسد اما به واقع چنین نیست 
و متصدیان و دست اندرکاران مشاورین 
املاک باید با علم حقوق آشنایی داشته 
باشند چرا که مباحث ملکی مستقیماً با 
علم حقوق مرتبط می شود و کوچک 
ترین اشتباه در تنظیم و نگارش مبایعه 
نامه ها و قولنامه ها می تواند خسارات 
مالی هنگفتی به طرفین معامله وارد و به 
تشکیل پرونده های حقوقی در محاکم 

منجر شود
وی افزود : از این رو برخورداری از 
اطلاعات حقوقی مرتبط با این رشته و 
همچنین تسلط بر فنون کسب و کار 
مداری  مشتری  اصل  کردن  لحاظ  با 
برای فعالان و مدیران این صنف بسیار 

ضروری است.
* مشاورین املاک هیچ نقشی در 

قیمت گذاری املاک ندارند 
مهدی جعفری در ادامه با اشاره به 
وضعیت کنونی بازار مسکن گفت: طی 
نحو  به  مسکن  قیمت  اخیر  سال   8
افزایش یافته اما خرید و  چشمگیری 
فروش دچار رکود است. این در حالی 

ست که مشاورین املاک هیچ نقشی 
در قیمت گذاری املاک ندارند و قیمت 
ها عمدتاً به وسیله مالکین و به صورت 

سلیقه ای و دلبخواهی انجام می شود.
ایران  املاک  مشاورین  دفتر  مدیر 
زمین در همین زمینه متذکر شد؛ قیمت 
ملک به طور کلی براساس موقعیت مکانی 
ملک قیمت هر متر زمین، بنا، ساختمان، 
زیربنا و اینکه چقدر مشاع دارد و نظایر 
آن باید به صورت کارشناسی برآورد شود 
اما در عمل چنین اتفاقی صورت نمی 
گیرد و صاحب ملکی که قصد فروش 
دارد، در مراجعه به مشاورین املاک به 
استناد اینکه دولت یا همسایه و قوم و 
خویش از ملکی را به قیمت X فروخته، 

روی ملک خود قیمت گذاری می کند.
مهدی جعفری همچنین عملکرد 
سایت های دیوار و شیپور را در خصوص 
قیمت گذاری ملک شفاف و کارشناسانه 
املاک  قیمت  یادآورشد:  و  ندانست 
در این سایت ها براساس قیمت های 
اعلامی و غیر کارشناسانه مالکان، تعیین 
و اعلام می شود که قیمت واقعی به 

حساب نمی آید.
وی در پاسخ به سوال خبرنگار ما 
مبنی بر تعرفه خدمات مشاورین املاک 
اظهار کرد: از 8 سال قبل تعرفه مصوب 
که نیم درصد از دو طرف معامله است، 
تغییری نکرده در حالی که طی این مدت 
قیمت کالاها و خدمات مختلف چندین 
برابر افزایش یافته و نکته قابل تأمل اینکه 
تعرفه مصوب ما مجموعاً یک درصد بوده 
اما بابت هر معامله باید 9 درصد ارزش 
افزوده به اداره دارایی پرداخت کنیم؛ در 
از پرداخت  حالی که مشتریان عمدتاٌ 
این مبلغ سرباز می زنند و حتی برخی 
از مشتریان کمیسیون مصوب را هم به 

طور کامل پرداخت نمی کنند.
وی افزود: یکی از مشکلات ما اینست 
که گاهی برخی مشتریان توسط دفتر با 
یکدیگر آشنا و به توافق می رسند اما به 

دلیل عدم پرداخت کمیسیون؛ قولنامه 
را در محل دیگری تنظیم و امضا می 
کنند و بعداً با مشکلات حقوقی مواجه 
می شوند. عده ای هم به دلیل آنکه مبلغ 
کمتری بابت کمیسیون پرداخت کنند؛ 
پس از انجام مراحل کار و رسیدن به 
توافق، قولنامه یا مبایعه نامه را در بنگاه 
می  تر  پایین  مبلغ  پرداخت  با  دیگر 
از همکاران  رابطه  این  نویسند که در 
صنف تقاضا می کنیم؛ چنین قولنامه 
بنگاه های  هایی )که مقدمات آن در 
دیگر انجام شده ( را قبول نکنند چرا که 
ضرر و زیان حاصل از این نوع عملکردها 
در نهایت دامنگیر همه اعضای صنف 

خواهد شد.
* کدرهگیری مانع سؤاستفاده 

های احتمالی در معامله می شود 
به  پاسخ  در  آنگاه  جعفری  مهدی 
سوال دیگر خبرنگارما مبنی بر اهمیت 
مانع  کدرهگیری  گفت:  کدرهگیری؛ 
اساسی برای سؤاستفاده های احتمالی در 
معامله املاک و فروش یک ملک واحد 
به چند نفر، محسوب می شود و قید کد 
رهگیری در قولنامه ها و مبایعه نامه ها 

مثبت و ضروری است.
و  خرید  متقاضیان  همچنین  وی 
مراکز  به  مراجعه  از  را  ملک  فروش 
و  داشت  برحذر  نامعتبر  و  مجاز  غیر 
مراکز غیر مجاز که در  داد:   توضیح 
زمینه معامله املاک فعالیت می کنند؛ 
گاهی با استفاده از کپی سند مالکیت؛ 
مبادرت به جعل سند و فروش ملک 
می کنند. این تخلف و کلاهبرداری در 
برخی مراکز مستقر در تهران و کرج 
مشاهده شده اما خوشبختانه تاکنون 
در سطح شهرستان قم موردی گزارش 

نشده است.
مشاورین  سپس  جعفری  مهدی 
باید  که  دانست  مردم  امین  را  املاک 
اخلاق مداری را سرلوحه فعالیت های 
خود قرار دهند و خطاب به مردم توصیه 

کرد: برای خرید یا فروش ملک به دفاتر 
مشاور املاک خوشنام و مجاز مراجعه 
کرده و از ورود افراد ناشناس به منزل 
خود جهت بازدید برای خرید یا فروش 

جداً جلوگیری به عمل آورند.
وی همچنین توصیه کرد: خریداران، 
ملک را 6 دانگ خریداری نمایند و در 
طرح پیش خرید؛ از فروشنده و واسطه 
شناخت و اطمینان کامل داشته باشند. 
همچنین ملک مشاعی باید مشاع قطعی 
با نقشه شهرداری باشد. وی افزود: برای 
به عنوان  مبلغ کمتر  اندکی  پرداخت 
کمیسیون مردم مستقیما با یکدیگر وارد 
مذاکره و معامله نشوند یا به بنگاه های 
غیر مجاز مراجعه نکنند که بعداً ناگزیر 
از آمد و شد به پاسگاه و دادگاه و اتلاف 

وقت و هزینه و ضرر و زیان نشوند.
مدیر دفتر مشاور املاک ایران زمین 
با تاکید بر اینکه ما از قبول معامله های 
شبهه دار، مشاعی و قولنامه ای تا حد 
کنیم؛  می  خودداری  و  پرهیز  امکان 
افزود:املاک مشاعی باید نقشه و توافق 
ای  نقشه  و  باشد  داشته  را  شهرداری 
که صاحب ملک با پرداخت مبلغی آن 
را تهیه می کند و فاقد مهر شهرداری 

است؛ اعتباری ندارد.
* با انسجام صنفی  نگاه منفی 
به صنف مشاورین املاک اصلاح و 

متحول شود
وی آنگاه تعرفه های مالیاتی سنگین 
که به صورت غیر کارشناسی محاسبه 
و دریافت شده و در قبال آن خدماتی 
مشکلات  جمله  از  را  شود  نمی  ارایه 
صنف مشاورین املاک از جمله دفتر 
تحت مدیریت خود بر شمرد و با بیان 
اینکه در شرایط رکود بازار، گاهی حتی 
هزینه های دفتر را هم نمی توان پوشش 
داد؛ از اشتغال کار 5 نفر در دفتر مشاور 
افزایش  و  خبرداد  زمین  ایران  املاک 
نرخ کمیسیون را متناسب با نرخ تورم 
ضروری خواند و افزود: علاوه بر شهرستان 
و استان قم؛ در استان های دیگر از جمله 
تهران دوستان و نمایندگانی داریم که 
در زمینه ی معاوضه ملک می توانیم 

خدمات ارایه کنیم.
مهدی جعفری در پایان با ضروری 
خواندن به روز بودن فعالان مشاورین 
صنفی  همکاران  به  خطاب  املاک؛ 
مطالعه منابع و کتاب های حقوقی و 
و  ثبتی  معاملات  و  املاک  با  مرتبط 
نظایر آن را مورد تاکید قرار داد و ابراز 
امیدواری کرد: با انسجام صنفی و ارایه 
نگاه  بقایای  به مردم  خدمات صادقانه 
منفی گذشته به صنف مشاورین املاک 

اصلاح و متحول شود.

تحریم، اهرم فشار سنتی سیاستمداران آمریکا کاریکاتور

 پیمان علیشاهى

نامحـرمانه
ابتکار: در صورتی به ورزشگاه می روم که همه خانواده ها بتوانند بروند

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده تاکید کرد: در صورتی به ورزشگاه می روم که امکان 
دیدن این بازی برای عموم زنان و خانواده ها آزاد باشد؛ کاری که در دیدار ایران و اسپانیا انجام 
دادم. معصومه ابتکار در کانال تلگرامی خود نوشت: طی روز های اخیر با انتشار مصاحبه ای درباره 
دیدن بازی پرسپولیس- کاشیما در ورزشگاه آزادی، سوتفاهمی در افکارعمومی ایجاد شد. وی 
ادامه داد: بنابراین لازم دیدم بگویم در صورتی به ورزشگاه می روم که امکان دیدن این بازی برای 
عموم زنان و خانواده ها آزاد باشد؛ کاری که در دیدار ایران و اسپانیا انجام دادم. معاون رئیس جمهور 
افزود: دولت دوازدهم همه تلاش خود را برای حضور زنان و خانواده ها در ورزشگاه آزادی به کار 
بسته و نباید گذاشت اقدامات غیرحرفه ای برخی رسانه هایی که به نفرت پراکنی مشغولند، سبب 

دوری مردم و مسئولین بشود.
 

 شبکه تروریستی در سامرا منهدم شد 
یک شبکه تروریستی وابسته به گروهک تروریستی تکفیری داعش فعال در داخل شهر مقدس 
سامرا، شناسائی و منهدم شد. ، سرلشگر 'عماد الزهیری' عصر چهارشنبه اعلام کرد این شبکه مهم 
تروریستی که در داخل شهر فعالیت می کرد با کمک گزارش های دقیق اطلاعاتی شناسائی و منهدم 
شد. به گفته وی، شش عضو این شبکه بازداشت شدند و مقادیری سلاح و مهمات برای انجام عملیات 
انتحاری از آنان کشف گردید. شهر مقدس سامرا در شمال بغداد یکی از اهداف اصلی تروریست ها 
در سالهای اخیر بویژه در ایام زیارت های میلیونی بوده است اما دست کم در دو سال گذشته در 

این زمینه ناکام بوده اند. 
 

مالک موناکو به جرم همکاری با ایران دستگیر شد 
 سه شنبه شب گذشته و در جریان شکست سنگین موناکو مقابل یاران کاوه رضایی، مالک روسی 
این باشگاه به دلیل 23 تخلف بازداشت شد. به گزارش خبرآنلاین، دیمیتری روبولوف 51 ساله که به 
نقل از مجله فوربس بیش از هفت میلیارد دلار ثروت دارد، تخلفات بسیاری را مرتکب شده است. او 
که در چند فصل گذشته، درآمدی بیش از ششصد میلیون یورو از فروش بازیکنان باشگاهش کسب 
کرده است به دلیل 23 جرم مختلف دستگیر شد. از جمله مهم ترین تخلفات او می توان به پرداخت 
رشوه، پولشویی، قرارداد های تبلیغاتی بالاتر از ارزش اقتصادی و کمک به ایران برای دور زدن تحریم ها 
اشاره کرد. موناکو شب گذشته و در مقابل بروخه، تیم کاوه رضایی، سنگین ترین شکست خانگی خود 

در لیگ قهرمانان اروپا را تجربه کرد.

انتقاد آیت الله نوری همدانی از کاهش ارزش پول ملی  
 مرجع تقلید شیعیان گفت: وقتی می خواهیم یک ]هزار[ دینار عراقی بگیریم باید 13هزار تومان 
پول بدهیم، پول ما کم ارزش شده، چرا باید پول ما این قدر بی ارزش باشد؟آیت الله حسین نوری 
همدانی در دیدار با رئیس ستاد مرکزی اربعین با بیان کم ارزش بودن پول ایران در برابر دینار عراقی 
در شرایط کنونی تصریح کرد: وقتی می خواهیم یک ]هزار[دینار عراقی بگیریم باید 13 هزار تومان 
پول بدهیم، پول ما کم ارزش شده است، چرا باید پول ما این قدر بی ارزش باشد؟ گرفتاری مردم همین 

است و این نقصی بوده که وجود دارد. 

گاف آمریکایی ها در تحریم یک ناوگان
سفیر ایران در انگلیس از اشتباه سوم وزارت خزانه داری آمریکا در تحریم شرکت ها و 
موسسات ایرانی یا مرتبط با ایران خبر داد.حمید بعیدی نژاد در صفحه توییتر خود نوشت: 
 امروز بعد از کشتی سانچی و یک بانک تعطیل شده، خبرگزاری های بین المللی به اشتباه 
ایران اشاره کرده اند که فقط اشتیاق زیاد آمریکا  سوم آمریکا در فهرست تحریم ها علیه 
بعلت  مدت هاست  که  بوئینگ 747  ناوگان  می دهد:  نشان  را  فهرست  کردن  به طولانی 

فرسودگی پرواز نمی کنند.

سلطان سکه در آستانه اعدام 
رئیس کل دادگستری استان تهران از انجام مقدمات اجرای حکم اعدام سلطان سکه خبر داد و 
افزود: این حکم کمتر از یک ماه آینده اجرا خواهد شد.غلامحسین اسماعیلی، رئیس کل دادگستری 
استان تهران در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به اینکه برای زمان و مکان اجرای حکم اعدام وحید 
مظلومین، معروف به سلطان سکه هنوز تصمیمی گرفته نشده است، گفت: این حکم کمتر از یکماه 

دیگر اجرا می شود.

آیت الله حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم :

آمریکا بداند ملت ایران 
حاضر به تحقیر شدن نیست

امام جمعه قم با بیان اینکه آمریکا باید بداند ملت ایران دیگر حاضر به 
تحقیر شدن در برابر آنها نیست، گفت: باید به ظرفیت های داخلی توجه 
کرده و از فرصت تحریم ها حداکثر استفاده را داشته باشیم؛ باید از اتکا به نفت 
پرهیز کرده و به مشکلات مردم رسیدگی کرده و خساراتی که به دلیل تغییر 

نرخ ارز متوجه مردم شد از سوی مسؤولان جبران شود.
آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری ظهر دیروز در خطبه های این 
هفته نماز جمعه قم که در مصلای قدس برگزار شد با اشاره به چالشی 
که 40 سال است که بین ایران اسلامی و آمریکا وجود دارد اظهارداشت : 
ملت در 13 آبان نمایش بزرگی را به رخ جهانیان کشید.وی با بیان اینکه 
استکبار جهانی به دنبال جهان تک قطبی است بیان کرد: در چنین شرایطی 
ملت ها دو موضع را اتخاذ می کنند؛ موضع نخست این است که در برابر 
قدرت طلبی آمریکا تسلیم شده و اجازه می دهند همه اموال ایشان به غارت 
ببرد.امام جمعه قم با بیان اینکه عده ای راه اول را برگزیده و هویت خود را 
از دست داده و آمریکا را فرشته نجات خود می دانند، افزود: موضع دیگر 
حرکت ملت ما است و این ملت 40 سال در برابر همه زورگویی ها در 
عرصه های نظامی، اقتصادی، جنگ روانی و رسانه ای ایستادگی کرده است.

وی گفت: ملت حمله به هواپیمایی مسافربری، جنگ هشت ساله، حمله 
به طبس و... را فراموش نمی کند و ما از سال 59 در تحریم هستیم و 
اکنون جنگ روانی علیه ملت راه انداخته اند و هدف ایشان ایجاد بدبینی و 
بی اعتمادی در بین مردم است و می خواهند مردم را از نظام اسلامی جدا 
کنند.حسینی بوشهری تصریح کرد: در چنین شرایطی باید اصحاب رسانه 
هنرمندان، متفکرین و فرهنگ بانان انقلاب به صحنه آمده و توطئه های 
جنگ روانی را خنثی کنند.وی با بیان اینکه ما در مراحل مختلف به پیروزی 
رسیده ایم، گفت: پیروزی به معنی اجازه ندادن به دشمن برای دستیابی به 
اهدافش است و در این مسیر به موفقیت های بسیاری رسیده ایم.امام جمعه 
قم گفت: امروز در عرصه های مختلف پیشرفت کرده ایم و در بخش های 
تولید، دفاعی، فضا و... پیشرفت هایی داشته ایم که کمتر کشوری در منطقه 

و جهان توانسته به آن دست یابد.

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم خبر داد

آغاز پروژه حذف دفترچه های درمانی 
مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم از آغاز پروژه حذف دفترچه های 

درمانی و تعمیم سامانه نسخه الکترونیک در مراکز طرف قرارداد خبر داد.
داود علیمحمدی اظهار کرد: به دنبال اجرایی کردن سامانه نسخه 
الکترونیک در مراکز درمانی ملکی تامین اجتماعی استان قم پروژه حذف 
دفترچه های درمانی و تعمیم سامانه نسخه الکترونیک در مراکز طرف 
قرارداد تامین اجتماعی اجرایی می شود.مدیر درمان تامین اجتماعی استان 
قم در گفت: اطلاع رسانی، ثبت نام متقاضیان و آموزش مراکز طرف قرارداد 
تا بیستم آبان ماه با همت کمیته اجرای پروژه در محل سالن اجتماعات 

بیمارستان امام رضا )ع( انجام خواهد شد.
علیمحمدی با اشاره به مزیت های متقاضیان این طرح گفت: به محض 
ویزیت، 60 درصد وجه نسخه در حساب پزشک پرداخت و 40 درصد 

مابقی نیز پس از رسیدگی دفتر اسنادپزشکی واریز خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: ارتقاءکیفیت درمان، بهینه کردن درمان مردم 
در مراکز طرف قرارداد، مدیریت مصارف و کاهش هزینه ها در موارد غیر 
ضروری و کاهش اتلاف زمان بیمار، پزشک و رسیدگی به نسخ از اهداف 

عمده اجرای طرح نسخه الکترونیک در مراکز طرف قرارداد است.

اخبــار

مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان 
قم گفت: عواید و درآمدهای موقوفات قم 
نسبت به سال گذشته 34 درصد رشد 

داشته است.
حجت الاسلام سید اسماعیل حسینی 
مقدم بعد از ظهر سه شنبه در نشست 
خبری با اصحاب رسانه که در آستانه هفته 
وقف برگزار شد، اظهار داشت: ساختار وقف 
ساختار دقیق فقهی و حقوقی برای ماندگار 
کردن امور خیریه است.وی گفت: واقف با 
استفاده از ساختار فقهی و حقوقی وقف 
می تواند کار خیر فرهنگی و اجتماعی خود 
را برای همیشه بیمه نماید و از گزند حوادث 

حفظ کند.
همگانی  و  فراگیر  وقف  * سنت 

شود
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم 
افزود: باید جامعه به سمتی برود که سنت 
وقف فراگیر و همگانی شود و هر مسلمانی 
در هر سنی و مسئولیتی که قرار دارد به 

انجام عمل وقف اهتمام نماید.
حجت الاسلام حسینی مقدم تصریح 
کرد: برای تحقق این امر بخشی از رسالت 
سنگین فرهنگ سازی و ترویج فرهنگ 
وقف بر عهده اصحاب رسانه و صاحبان 

قلم و منبر است.وی اظهار داشت: یکی از 
بسترهای مهمی که در فرهنگ دینی و 
عمومی مردم جایگاه ممتازی دارد زیارت 
امامان معصوم و  اماکن متبرکه و حرم 
امامزادگان است و لذا معرفی امامزادگان و 
نقشی که در دوران حیات و بعد از مرگ 
در ارتقای دینی مردم داشتند از رسالت های 

دیگر اصحاب رسانه است.
با  قم  خیریه  امور  و  اوقاف  مدیرکل 
بیان اینکه سرمایه معنوی ما همین حرم 
امامزادگان است، گفت: مقام معظم رهبری 
تأکید داشتند باید این بقاع متبرکه به قطب 

فرهنگی تبدیل شوند.وی مطرح کرد: به 
مناسبت هفته وقف برنامه های متعددی در 
قم در نظر گرفته شده است که بخشی از 
آن عبارت  هستند از دیدار با ائمه جمعه، 
برگزاری خیمه های معرفت و ایستگاه های 
همایش  برگزاری  باشیم«،  واقف  »همه 
تجلیل از مفاخر قرآنی و یاوران وقف و 
خادمان امامزادگان و برگزاری نشست های 

تخصصی پیرامون ترویج فرهنگ وقف.
حجت الاسلام حسینی مقدم عنوان 
کرد: استفاده از ظرفیت مبلغین و روحانیون 
در امامزادگان و اماکن عمومی، تبلیغات 

محیطی و انعکاس اخبار وقف و غبار روبی 
بقاع متبرکه امامزادگان بخشی دیگر از 

برنامه های اوقاف در هفته وقف است.
تا  قم  اوقاف  عمرانی  پروژه   40*

پایان سال به اتمام می رسد 
 وی بیان کرد: در سال جاری برای 
احیای موقوفات در قم نسبت به مالکیت 
800 فقره وقف اقدام شده و 34 درصد 
عواید و درآمدهای اوقاف نسبت به سال 
پروژه  و 40  است  داشته  رشد  گذشته 
عمرانی در سطح بقاع متبرکه بااعتباری 
بالغ بر 7 میلیارد تومان آغاز و تا پایان سال 

جاری به نتیجه خواهد رسید.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه قم ادامه 
داد: بیش از 40 میلیارد ریال در زمینه 
قبیل  از  اجتماعی  و  فرهنگی  مسائل 
فعالیت های قرآن، اجرای برنامه ضیافت 
الهی، بصیرت عاشورایی و نشاط معنوی 

هزینه شده است.
وی گفت: در بخش نیات اجتماعی در 
کمک به ایتام و مستمندان، کمک به آزادی 
زندانیان، تأمین داروی بیماران نیازمند و 
اجرای طرح مهر تحصیلی اعتباراتی در 
زمینه اجرای امینانه نیات واقفین صرف 

شده است.

مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم  خبرداد

رشد34درصدی درآمد موقوفات قم

ریس خانه معدن استان قم :

بخش معدن نیازمند نگاه حمایتی و برون گرای مسوولان است
در گفت و گو با مهدی جعفری مطرح شد

ارایه خدمات صادقانه و مشاوره تخصصی 
در دفتر مشاور املاک ایران زمین 


